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چه اندازه آرمان هاي اقتصادي 
انقلاب محقق شده اند؟

 بورس 
در برزخ تصميمات

 ابهامات 
ادامه دارد

 اقتصاد 
و اولويت هاي كشور

 تامين مالي 
»ساخت و ساز«

متهم اصلي مشكلات 
اقتصادي

در آستانه 44 سالگي انقلاب اين 
پرسش بنيادين كه تا چه اندازه 
ش��عارهاي اقتصادي انقلاب از 
جمله عدالت اقتصادي، حمايت 
از مستضعفان، تامين مسكن، 
مقابل��ه با فقر، توزي��ع عادلانه 
ثروت و... محقق ش��ده است، 
موضوع مهمي اس��ت كه بايد 
از منظر تحليلي بررسي ش��ود. مردم ايران در سال 57 در 
شرايطي به سمت تحقق انقلاب اسلامي حركت كردند 
كه موضوعاتي چون مسكن، اشتغال، عدالت، توسعه در 
راس خواسته هاي بنيادين آنها قرار داشت. قرار بود، انقلاب 
اين مطالبات را برآورده كند و زمينه يك زندگي مطلوب و 
همراه با رفاه را براي آنها فراهم س��ازد. اما متاسفانه نه تنها 
اين مطالبات در مسير تحقق قرار نگرفتند بلكه در بسياري 
از حوزه ها نوع خاصي از عقب نش��يني و بدتر شدن اوضاع 
هم مشاهده مي ش��ود. اگر قرار باشد، يك گزاره كليدي را 
به عنوان ش��اه كليد مطالبات اقتصادي و راهبردي مردم 
ايران در ايام انقلاب معرفي كنيم، مي توان از واژه پيشرفت 
و رش��د نام برد. مردم انقلاب كردند ت��ا زندگي بهتر و ايام 
مطلوب تري را تجربه كنند. متاسفانه نه فقط كارشناسان 
و عموم مردم بلكه حتي مسوولان امر هم اذعان دارند كه 
در حوزه اقتصادي تقريبا هيچ ك��دام از اهداف جمهوري 
اسلامي محقق نشده است. اما پرسش مهم اين است كه 
چرا به رغم اين انرژي فزاينده عمومي و ظرفيت هاي قابل 
توجه كشور يك چنين مطالباتي محقق نشده اند؟ اين امر 
دلايل متعددي دارد از جمله اينكه پس از جنگ تحميلي 
عملا دو دسته تغييرات اساسي در ايدئولوژي اقتصادي و 
همين طور ايدئولوژي اعتقادي كشور شكل گرفتند كه اين 
تغييرات پيامدهايي به جاي گذاشته است و خود را به شكل 
بحران ها و ابربحران هاي امروز نشان داده است. ممكن است 
هر كدام از تحليلگران و كارشناسان در اين زمينه نظراتي 
داشته باشند، اما تكرار برخي سياست هاي اشتباه نئوليبرالي 
جهاني كه در ايران هم تداوم پيدا كرد باعث شد امكان تحقق 
اهداف، آرمان ها و ضرورت هاي اقتصادي ممكن نباش��د. 
در واقع مس��يري كه از انقلاب اسلامي سال 57 در شؤون 
مختلف آغاز شده بود در سال هاي پس از جنگ جاي خود 
را به ايده هاي تازه اي داد كه نه تنها باعث مهار فقر، بهبود 
ش��اخص هاي اقتصادي توزيع عالانه ثروت نشدند، بلكه 
گزاره هايي چون فساد اقتصادي، رانت، ويژه خواري و... را 
هم در جامعه ايران گس��ترش دادند. در اين ميان اهدافي 
چون عدالت اجتماعي كه انقلاب اساسا بر مبناي آن بنا شده 
بود، مغفول ماند به گونه اي كه امروز ما بي سابقه ترين اشكال 
نابرابري و فقر كمرشكني كه دامنه وسيعي از جمعيت كشور 
را دربرگرفته اس��ت، شاهد هستيم. سفره اقشار محروم و 
متوس��ط كش��ور هر روز خالي تر از قبل مي شود. اقليتي 
ثروتمند در اين كشور شكل گرفته و اكثريتي فقير كه براي 
گذران زندگي خود در بخش هاي معيش��تي، آموزشي، 
ادامه در صفحه 8 درماني و...   

بازارس��رمايه در س��ال جاري 
)1401( نوس��ان قابل توجهي 
داش��ت و در ابتداي آبان ماه با 
توجه به اتفاقات داخلي و اخبار 
سياس��ي خارجي تا محدوده 
1.240.000 واح��د كاه��ش 
يافت، اما با هم زماني سه عامل 
افزايش نرخ ارز، افزايش قيمت 
جهاني مواد اوليه )كاموديتي ها( و كاهش اعتراضات داخلي، 
ش��اخص كل بورس اوراق بهادار توانس��ت در مدت  زمان 
كوتاه��ي و در اواخر دي ماه تا محدوده 1.693.000 واحد 
افزايش يابد؛ سپس با اخبار مرتبط با كمبود گاز و تأثير آن 
بر صنايع مختلف مخصوصا صنعت پتروشيمي، مباحث 
پيرامون بودجه سال آتي كشور و مشكلات و شايعات بابت 
عرضه خودرو در بورس كالا، روند نزولي به خود گرفت و در 
تاريخ 18 بهمن ماه 1401 تا محدوده 1.556.000 واحد 

كاهش يافت.
در هفته هاي اخير موضوع عرضه خودرو در بورس كالا و 
مخالفت هاي شوراي رقابت با اين امر، بر روند بازار تأثيرگذار 
بوده اس��ت؛ زيرا در اين مدت نگاه فعالان بازار سرمايه به 
معاملات صنعت خودرو به عنوان رهبر بازار س��هام بوده 
است و همبس��تگي معنادار مثبتي بين شاخص صنعت 
خودرو و ش��اخص كل بورس اوراق بهادار وجود داشته و با 
اعلام موافقت عرضه ادامه دار خودرو در بورس كالا معاملات 
اين صنعت و شاخص كل مثبت و با تكذيب خبر، معاملات 
اين صنعت و شاخص كل منفي مي شدند. بر كسي پوشيده 
نيس��ت كه صنعت خودرو دچار مشكلات فراواني است و 

مي توان به مواردي مانند: 
1- عدم مديريت صحيح منابع و نداشتن برنامه اي جامع و 

استراتژيك در صنعت خودرو؛ 
2- افزايش قيمت ارز و به دنبال آن افزايش قيمت مواد اوليه 
وارداتي اين صنعت كه موجب افزايش بهاي تمام  شده و 

كاهش سود مي شود؛ 
3- افزايش قيمت كليه محصولات داخلي كه در ساخت 

خودرو دخيل هستند كه بعضا تا سه، چهار برابر شده اند؛ 
4- وجود مشكلات ناش��ي از نقدينگي و عدم استقبال و 
حمايت بانك ها و موسسات اعتباري از ارايه تسهيلات به 

صنعت خودرو؛ 
5- حمايت هاي غيراصولي دولت، قيمت گذاري دستوري 
مخرب روي محصولات، دخالت مستقيم دولت در مديريت 

شركت؛ 
6- مديريت كوتاه مدت منابع و نيروي انساني؛ 

7- تأسيس غيراصولي خطوط توليد به شهرهاي ايران و 
همين  طور كشورهاي نامناسب؛ 

8- هزينه تحقيق و توسعه در زمينه هاي غيرضروري، هزينه 
تحقيق و توسعه بسيار پايين با توجه به صنعت و ارتباط 

محدود با دانشگاه؛ 
را از مش��كلات اصلي اين صنعت دانست. به گفته وزارت 
ادامه در صفحه 6 صمت جمع توليد خودرو در...  

بودجه سال آينده براي اقتصاد 
كش��ور و بورس مهم اس��ت و 
برهمين اساس شاهد افزايش 
40 درصدي ن��رخ خوراك گاز 
پتروش��يمي ها خواهي��م بود. 
همچنين مس��ائلي همچون 
پيش فروش محصولاتي مثل 
خ��ودرو و... اوراق بده��ي روي 
بودجه س��ال آتي از دو بعد اثرگذار خواهد بود. تداوم تورم 
ساختاري در اقتصاد كشور و همچنين فاصله دلار در نظر 
گرفته شده كه در بودجه 23 هزار تومان آمده و با 28500 
نرخ بازار متش��كل ارزي يا نيما و 42 هزار تومان بازار آزاد، 
نويدي مبني بر افزايش درآمد حاصل از فروش كليه صنايع 
و شركت هاست يعني تورم به سود شركت ها تسري پيدا 
مي كند كه اجتناب ناپذير است و به هيچ عنوان نمي توان 
جلوي آن را با صحبت، وعده و... گرفت. در اين راستا اين تأثير 
به مراتب بيش از آن چيزي است كه بندي با عنوان انتقال 15 
همت دارايي به صندوق تثبيت گذاشته شود چون ما تجربه 
خصوصي سازي در كشور را داريم و ديديم كه به جز انتقال 
شركت هاي زيان ده و ناكارآمدي در مديريت دارايي هايي كه 
واگذار مي شود توسط مديران دولتي ثمر ديگري نداشت. 
پالايش و دارايكم نمونه بارز كارنامه ها و پذيره نويسي هايي 
اس��ت كه از س��وي دولت انجام ش��ده بنابراين واگذاري 
15 همت يك دارايي ك��ه در اختيار صندوق تثبيت قرار 
مي گيرد، بهترين مدلي كه مي توان از آن استفاده كرد اينكه 
مبتني بر همان دارايي اوراقي منتشر كنند و آن اوراق به 532 
همت بدهي كه دولت در قبال انتشار اوراق بدهي تاكنون به 
ثبت رسانده است، اضافه مي شود. ضمن اينكه لحاظ كردن 
معافيت براي افزايش سرمايه از محل سود انباشته كه در 
بودجه گنجانده شده در لايحه بودجه 1401 هم همين 
مورد بود اما به اجرا در نيامد و ترديد در تفسير اين موضوع از 
سوي سازمان امور مالياتي بسياري از شركت ها را به چالش 
انداخت. مورد سوم هم اين است كه تمام كالاهايي كه در 
قالب گواهي سپرده كالايي در بورس معامله مي شود تا قبل 
از تبديل به كالاي فيزيكي مشمول ماليات بر ارزش افزوده 
نمي شوند و تنها اين ماليات يك بار و در زمان تبديل به كالا 
اخذ مي شود كه اثري بسيار كمرنگ دارد و صرف مطرح 
كردن بازار سرمايه به عنوان يكي از سياست هاي حمايتي 
نشانه بي دقتي يا غيركارشناسي نگاه كردن به فضاي اقتصاد 
كشور و بازار سرمايه است. نكته قابل توجه اينكه چهار ماه از 
بسته حمايتي ده بندي گذشته است و سه، چهار بند اساسي 
آن به طور كلي لغو شد مانند انتشار اوراق، پذيره نويسي و 
عرضه اوليه كه لغو ش��د، عدم افزايش نرخ بهره بانكي كه 
اضافه شد يا مثلا تغيير ساعت معاملات از فرابورس، بنابراين 
به نظر مي رسد اين تصميماتي كه پيش زمينه كارشناسي 
و دقت لازم را ندارد مي توان تعميم داد كه در حال حاضر 
اين ذهنيت و جامعيت در بودجه 1402 هم وجود دارد و 
در يكي، دو بند هم حمايت هايي براي بازار سرمايه در نظر 
ادامه در صفحه 5 گرفتند. 

در طول تمام اين س��ال ها 
مي توان گفت كه ما بسياري 
از تفكرات اقتص��ادي را در 
كشور اجرايي كرديم؛ گاهي 
به ش��دت به اقتصاد دولتي 
نزديك ش��ديم و گاهي به 
بازار آزاد. در واقع هر دولتي 
كه در ايران جابه جا ش��ده 
مديريت خاص خود را ني��ز اعمال كرده كه همين 
مس��اله مقدمات برخي مش��كلات در ن��گاه كلان 
را ايجاد كرده اس��ت. از س��وي ديگر با وجود تمام 
اقدامات، اقتصاد در بس��ياري از س��ال ها اولويت ما 
نبوده اس��ت و سياس��ت برآن اولويت داشته است. 
همين موضوع باعث ش��ده كش��وري ك��ه پس از 
پيروزي انق��لاب در حوزه ه��اي مختلف فرهنگي، 
اجتماعي و امنيتي رشدي قابل توجه كرد كه حتي 
دشمنان ما نيز نمي توانند در آن ترديدي ايجاد كنند 
در حوزه اقتصاد با چالش هايي مواجه ش��ود. از نظر 
من ظرفيت اقتصاد ما و نيروي انساني متخصص و 
دلسوز بسيار بالاست و تنها با اصلاح نگاه مديريتي 
و در اولويت قرار دادن اقتصاد مي توان بس��ياري از 

اين شرايط را تغيير داد.
ما در پاي��ان جنگ با كش��وري مواجه ش��ديم كه 
حدود 1000 ميليارد دلار خس��ارت ديده بود؛ اين 
در حالي بود كه ما درآمد ارزي مان در آن دوره تنها 
10 ميلي��ارد دلار بود و بايد كش��ور را طوري اداره 
مي كرديم كه هم بازسازي ممكن شود و هم با وجود 
تحريم ها نيازهاي مردم مشكلي پيدا نكند. من در 
دولت مرح��وم هاشمي رفس��نجاني وزير بازرگاني 
شدم و در آن دوره بايد مديريت تامين 10 هزار قلم 
كالا را در اين وزارتخانه انجام مي دادم. اين در حالي 
بود كه ما براي تمام آنها تنها حدود سه ميليارد دلار 
ارز داش��تيم. از اين رو با تم��ام محدوديت ها كارها 
پيش رفت و خوشبختانه توانستيم در حوزه تامين 

نيازهاي مردم موفق باشيم.
متاس��فانه ما در طول دهه هاي گذشته بسياري از 
تصميمات و برنامه ريزي هاي خود را با شيوه سعي 
و خطا گرفته اي��م. هر چند اي��ن تصميمات نتايج 
مثبت داشته و در برخي حوزه ها كارگشا بوده است 
اما قطعا به دليل خطاها ما هزينه هايي را نيز تجربه 
كرديم. امروز لااقل باي��د از اين تصميمات غلط به 
درستي استفاده شود تا ديگر براي كشور هزينه اي 
ايجاد نكند. فرض كنيد كه يك تصميم 20 ميليارد 
دلاري 10 درصد ش��انس خطا داشته اين يعني ما 
براي اجراي يك موضوع دو ميليارد دلار هزينه خطا 
داده ايم. جمع بندي اين موضوع نشان مي دهد كه 
از اين طريق خسارت ها بالا بوده اما لااقل امروز بايد 
تلاش كنيم كه از اين خس��ارت ها درس بگيريم و 

براي تصميمات فعلي از آنها استفاده كنيم.

1- تيراژ ساخت و ساز مسكن 
در تهران و در كش��ور طي 10 
س��ال گذش��ته روندي نزولي 
داشته اس��ت به گونه اي كه بر 
اساس آمارهاي رسمي در بهار 
سال جاري به كمترين ميزان 
خود رسيد، در حالي كه در اين 
مدت، جمعيت كشور روندي 
صعودي )حدود 10 ميليون نفر به جمعيت اضافه شده اند( 
داشته است. افزون بر اين، با توجه به بروز سبك هاي نوين 
زندگي در ميان برخي از اقشار، نياز به اقامتگاه دوم و سوم 
نيز براي برخي از شهروندان ايجاد شده و پاسخ نيز گرفته 
است. شاهد ادعا، نتايج سرشماري نفوس و مسكن سال 
1395 است كه از وجود 2.5 ميليون واحد مسكوني خالي 
و كمي بيش از 2 ميليون واحد مسكوني به عنوان اقامتگاه 
دوم پرده برداري كرد. در اين حال، طي اين سال ها، به دليل 
جهش چند باره قيمت ه��ا )و البته عدم عرضه واحدهاي 
جدي��د به بازار و همزم��ان افزايش نابراب��ري در مالكيت 
مسكن(، دسترسي به سرپناه حداقلي به شدت دشوار شده 
است. اينك سئوال اين است كه با توجه به انباشت تقاضا در 
بازار مسكن، چرا سال به سال ميزان توليد مسكن و عرضه 
آن به بازار كمتر مي شود؟ پاسخ به اين سوال را مي تواند در 
دو حوزه »محيط كسب و كار« و »امور مالي« پيگيري كرد. 
2- محيط كسب و كار در ايران براي انواع صنايع، مشاغل و 
صنف، محيط مناسب رشد و پيشرفت نيست. لزوم دريافت 
مجوزهاي مختلف و هزينه هاي مستقيم و غيرمستقيم 
مترتب بر فرآيند هريك از آنها از جمله موانع رشد محيط 
كسب و كار در ايران به شمار مي رود. در عرصه ساخت و ساز 
مسكن نيز چنين شرايطي حاكم است و اخذ پروانه ساخت 
فرآيندي طولاني دارد. بنا بر يكي از تازه ترين گزارش هاي 
مرك��ز پژوهش هاي مجل��س، »در حال حاض��ر از زمان 
درخواست متقاضي تا هنگام صدور پروانه ساختماني، 40 
گام خرد و كلان وجود دارد كه با احتساب رفت و برگشت 
پرونده ها، دوباره كاري و بروز اشتباه در برخي از اقدامات، 
ممكن است گاه به بيش از 100 گام نيز برسد. اين مهم به 
اذعان فعالان حوزه ساختمان و مسكن يكي از كليدي ترين 
موانع توسعه و جذب سرمايه بخش مسكن و ساختمان به 
شمار مي رود.« در اوايل سال جاري، شهرداري تهران وعده 
داد اين فرآيند طولاني را به دو ماه كاهش دهد اما تاكنون 
اين وعده تحقق نيافته است. اينك اما مركز پژوهش هاي 
مجلس طرحي براي كاهش زمان صدور پروانه پيشنهاد 
كرده تا در بودجه سال آينده كشور الحاق شود. طرح هاي 
ريز و درشت ديگري در اين رابطه وجود داشته و احتمالا 

وجود خواهد داشت. 
3- اما بي گمان، علت اصلي افت ساخت و ساز را بايد در 
بازار ساخت و س��از، بازار معاملاتي مسكن و در يك نگاه 
كلان تر در اقتصاد ايران جست   وجو كرد. بر كسي پوشيده 
نيست كه از ابتداي سال 1397 و در پي خروج امريكا از 
ادامه در صفحه 6 برجام و... 

اف��راد زي��ادي هس��تند ك��ه 
مي خواهند بدانند چرا مشكلات 
اقتص��ادي اي��ران تك��راري و 
زنجيره اي هس��تند. هر سال 
كسري بودجه تكرار مي شود؛ 
تورم فزوني مي گيرد، نقدينگي 
رشد دارد و.... بايد توجه داشت 
ك��ه بس��ياري از مش��كلات 
اقتصادي ايران، برآمده از مشكل بنيادين در اقتصاد ايران 
اس��ت و آن اينكه اقتصاد ايران، اقتصادي دولتي است. از 
سال هاي ابتدايي انقلاب كه طرفداران ايده سوسياليستم و 
گروه های چپ سكان هدايت تصميم سازي هاي اقتصادي 
را در دست گرفتند تا به امروز همواره سايه سنگين دولت 
بر اقتصاد ايران سنگيني مي كند. بنابراين همانطور كه بارها 
اشاره كرده ام، دولت بزرگ ترين بازيگر اقتصاد ايران است. 
ارتباط دولتي بودن اقتصادها با رشد يك رابطه پوياست. 
هر اندازه كه دولت ها بزرگ تر باشند، رشد اقتصادي نازلتر 
است و هر اندازه سايه دولت ها بر اقتصاد كمتر باشد، رشد 
اقتصادي بيشتر خواهد بود. در كشور ما قصه دولت متفاوت 
از هر جاي ديگري است. دولت در طي اين سال ها بزرگ تر 
شده است و شركت هاي شبه دولتي هم عامل دومي بر بروز 
مشكلات افزون تر شدند. در بودجه سال 1402 هم ردپاي 
مشكلات اقتصاد دولتي به عينه پيداست، دولت بزرگي كه نه 
از بهره وري بويي برده و نه تلاشي براي كاهش هزينه هايش 
مي كند. مبتني بر اين واقعيت هاست كه معتقدم مهم ترين 
رشد در اقتصاد ايران، رشد دولت است. دولت بزرگ ترين 
بازيگر اقتصادي كشور است و در بازار پول )بانك( و مسكن 
و ارز و طلا و بورس تصميم ساز نهايي است. زماني احساس 
مي كند به رانت و سود بازار خودرو نياز دارد از عرضه خودرو 
در بورس صحبت مي كند و روز ديگر از افزايش نرخ ارز براي 
تامين منابع مورد نيازش استفاده مي كند. رشد و نزول هر 
كدام از اين سياست ها، ناشي از تصميمات دولت است. از 
سوي ديگر دولت در وصول مطالباتش با كسي شوخي ندارد 
اما بدهي هايش را با قلدري به تعويق مي اندازد. براي درك 
اين موضوع كافي است پاي صحبت پيمانكاراني بنشينيد 
كه به نوعي از دولت طلب دارند. يا با افرادي صحبت كنيد 
كه با هدف سود بيش��تر راهي بازار بورس شدند اما نهايتا 

دستاوردي كسب نكردند و مالباخته شدند.
به ط��ور كلي تنها گ��زاره اي كه مي توان به ط��ور قطع در 
خصوص دولت ايران گفت، عدم ثبات دولت است به طوري 
كه دولت ها در ايران فاقد چشم انداز بلندمدت هستند. در 
دوره  اول براي جمع آوري راي دورِ دوم رياست جمهوري، 
فعاليت هايي را انجام مي دهند اما بعد از جمع آوري راي، در 
سال هاي بعد شاهد بروز آثار مخرب سياست ها و اقدامات 
دوره اولشان هستيم. نكته ديگر در خصوص دولت ها در 
ايران عدم توجه به مطالبات مردم و فعالان اقتصادي بخش 
خصوصي است. زماني كه مردم به فناوري هاي ارتباطي براي 
تداوم مشاغل خود نياز دارند، ناگهان دولت اعلام مي كند، 
ادامه در صفحه 8 اپليكيشن ها محدود مي شوند و... 
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اصرار دولت بر افزايش حقوق 20 درصدي  بازار خودروهاي خارجي 
 كارمندان در ايران متعادل  مي شود؟

پشت ديوار تورم چراغ سبز مجلس 
 به خودروي 
دست دوم 

با وجود آنكه وزير اقتصاد گفته كه تورم تا پايان س��ال 
حدود 45 درصد خواهد بود و اين ش��ايد يكي از اولين 
اعترافاتي است كه اعضاي هيات دولت در زمينه بالا بودن 
نرخ تورم مطرح كرده اند اما به نظر مي رسد سياست هاي 
حمايتي همچنان با چالش هايي مواجه هستند. در كنار 
يارانه كه بناست عدد آن ثابت بماند، بحث درباره حقوق 

نيز همچنان ادامه دارد. در جديدترين صحبت، وزير كار 
گفته كه تصميمات پيش از پايان سال نهايي خواهد شد. 
مرتضوي گفته: اكنون شوراي دستمزد در حال انجام كار 
كارشناسي براي تعيين تكليف نهايي حقوق و دستمزد 
كارگران هستند. قطعا تا قبل از فرارسيدن سال آينده 
صفحه 2 را بخوانيد يعني تا ...  

ظهر روز سه ش��نبه 18 بهمن ماه اعضاي ش��وراي عالي 
بورس براي تصميم گيري درمورد سرنوشت عرضه خودرو 
در بورس كالا گرد هم جمع ش��دند و با مصوبه اين شورا و 
به اتفاق آرا، عرضه خودرو در بورس ادامه خواهد داش��ت. 
هفته آينده بورس كالا پس از حدود دو هفته وقفه باز هم 
ميزبان خودروهاي متنوعي خواهد بود كه اين خودروها با 
قيمت هاي پايه متفاوتي عرضه خواهند شد. اولين ماه هاي 
امسال بود كه با تلاش ها وحمايت هاي بسيار زيادي خودرو 
وارد بورس كالا شد و در مسير اين عرضه مانع هاي بسيار 
زيادي وجود داشت اما ش��وراي رقابت يك تنه در مقابل 
عرضه خودرو در بورس كالا ايس��تاد و اجازه عرضه نداد تا 

زماني كه س��هم دولت تعيين ش��ود. درست است پس از 
كش و قوس هاي زياد قرار اس��ت عرضه خودرو در بورس 
كالا انجام شود اما نكته اساسي اينجاست كه دولت نيز از 
مابه التفاوت عرضه خودرو در بورس كالا سود خواهد برد و 
اين موضوع فرقي با دستور ندارد. در بورس كالا مردم قيمت 
پيشنهادي مي دهند و در نهايت بر اساس آن خريد مي كنند 
كه اين موضوع عرضه و تقاضا را شفاف مي كند حال دليل 
سهم خواهي دولت از بازار شفاف مشخص نيست. مگر پيش 
از اين هم دولت از فروش خودرو در بازار آزاد سود مي برد كه 
اكنون از بورس كالا سود ببرد.مساله اصلي اينجاست كه با 
صفحه 4 را بخوانيد عرضه خودرو در ...  

»تعادل« بررسي مي كند

سايه قيمت گذاري دستوري 
روي بورس

 مدير سابق امور بين الملل شركت ملي نفت 
در گفت وگو با »تعادل«:

 توليدات شركت هاي پتروشيمي 
براي كشور سودآوري چنداني ندارد

صفحه 3    

 رييس سازمان هواپيمايي: 
10 فروند هواپيماي برجامي زمينگير است

صفحه 5    

صفحه 2    

 شكايت رسمي 
از امريكا به ايكائو

 اختلاف سياسي نبايد 
به گسل و درگيري 

منتهي شود 

 رهبر معظم انقلاب در ديدار صدها تن 
 از فرماندهان و كاركنان نيروي هوايي 

و پدافند هوايي ارتش: 
تعادل| فرشته فريادرس |

واردات خودروه��اي كارك��رده از فيلتر مجلس عبور 
مي كند؟ كميس��يون تلفيق بودجه 1402با واردات 
خودروهاي كاركرده زير 5 سال در سال آتي موافقت 
كرد. اين مصوبه در جهت تنظيم گري بازار خودرو و با 
هدف تنظيم عرضه و تقاضا و كاهش قيمت خودرو در 
كشور تدوين شده است. البته اين بدان معنا نيست كه 
واردات كاركرده ها فيلتر مجلس را پشت سر گذاشته، 
بلكه اين طرح بايد در كميس��يون تلفي��ق بودجه و 
همچنين صحن مجلس نيز به تصويب برسد. بنابراين 
اين خودروها براي ورود به كش��ور بايد از پيچ سخت 
بهارستان عبور كنند. در اين ميان، سخنگوي وزارت 
صمت، هم اعلام كرده كه فع��لا واردات خودروهاي 
دست دوم و كاركرده از مناطق آزاد انجام مي شود و تا 
تصويب بودجه هيچ موردي قطعي نيست و بايد منتظر 
ماند. اما چندي نگذش��ت كه دبير شورايعالي مناطق 
آزاد صحبت هاي قاليب��اف را تكذيب وعنوان كرد كه 

خودروهاي صفركيلومتر از طري��ق مناطق آزاد وارد 
كشور مي شود نه دست دوم. 

   موافقت با واردات دست دوم ها
كميس��يون صنايع و معادن، در جلسه 10 بهمن ماه، 
واردات خودروهاي كاركرده با عمر پنج تا هشت سال را 
تصويب كردند. در همين راستا، عصر روز سه شنبه ١٨ 
بهمن ماه اعضاي كميسيون تلفيق، پيشنهاد كميسيون 
صنايع و معادن مجلس براي الحاق به تبصره 7 لايحه 
بودجه را تصويب كرد ندكه بر اساس آن دولت و وزارت 
صمت مي تواند در سال آينده انواع »سواري، كشنده، 
كاميون، اتوبوس، ميني ب��وس و ون« مورد نياز را وفق 
قوانين و مقررات موجود در خصوص واردات خودروهاي 
با عمر كمتر از پنج س��ال ثبت سفارش كند. اين اقدام 
در حالي به تصويب اين كميسيون رسيده كه از همان 
ابتداي بحث ها پيرامون تصويب آزادسازي و از سرگيري 
صفحه 7 را بخوانيد واردات خودرو به...  



همزمان با سالروز حادثه ۱۹ بهمن سال ۱۳۵۷ و بيعت تاريخي 
جمعي از همافران نيروي هوايي با امام خميني )ره( روز گذشته 
صدها تن از فرماندهان و كاركنان نيروي هوايي و پدافند هوايي 

ارتش با فرمانده كل قوا ديدار كردند.
رهبر معظم انقاب اسللامي در اين ديدار، با تجليل از ارتش 
مومن، انقابللي، عزيز، مردمي و پيش برنللده كارهاي بزرگ 
و شللگفت آور، حادثه ۱۹ بهمن سللال ۱۳۵۷ را عاملي مهم و 
موج آفرين در پيروزي انقاب اسامي در ۲۲ بهمن آن سال و 
همچنان پيشقراول و روحيه بخش در ۲۲ بهمن هاي سال هاي 
پس از انقاب دانستند و با تبيين هدف اصلي دشمن براي به 
زانو درآوردن جمهوري اسللامي و از بين بللردن آن از طريق 
ايجاد اختاف و بي اعتمادي تاكيد كردند: مهم ترين وظيفه در 
مقابل اين نقشه پليد، حفظ راهبرد وحدت است و به توفيق 
الهي ۲۲ بهمن امسال مظهر اتحاد و اعتماد ملي خواهد شد و 
مردم اين پيام را به طور صريح به همه بدخواهان خواهند رساند 
كه تاش آنها براي ايجاد بي اعتمادي و از بين بردن اتحاد ملي، 

خنثي شده است.
حضرت آيللت الله خامنلله اي حادثه ۱۹ بهمللن را همچنان 
پيش درآمللدي اثرگللذار و روحيه بخش به مردم بللراي روز 
۲۲ بهمن و نشللان دادن عظمت و عزت ملت ايران خواندند و 
گفتند: ۲۲ بهمن، اوج قله حركت پرافتخار ملت ايران و يادآور 
پرشكوه ترين روز تاريخ ملت ايران است، چراكه مردم در اين روز 

عزت، عظمت و قدرت خود را به دست آوردند.
ايشان با تاكيد بر اينكه ۲۲ بهمن همچنانكه تاكنون زنده نگه 
داشته شللده، بايد در آينده نيز زنده نگه داشته شود، افزودند: 
انقابِ زنده، انقابي است كه پيرايه ها و آرايش هاي خود را زنده 
نگه دارد و در هر دوره، با شناخت نيازها و خطرات، آن نيازها را 

برطرف و خطرات را خنثي كند.
حضللرت آيللت الله خامنلله اي علت شكسللت يا بازگشللت 
ديكتاتوري هاي سللخت و تلخ در انقاب هللاي بزرگ جهان 
مانند انقاب فرانسلله و شللوروي را غفلت از نيازها و خطرات 
اصلي و مشغول شدن به مسائل و دعواهاي شخصي دانستند 
و خاطرنشللان كردند: انقاب اسللامي خللود را از اين آفات 
مصون نگه داشت. البته ما هم مشكاتي داشتيم و همت ها و 
تشخيص ها در دولت هاي مختلف يكسان نبود اما حركت كلي، 
حركت به سمت قله و پيشرفت مادي و معنوي بود. ايشان با 
اشاره به ابتكار، پيشرفت، دست پُر و منطق قوي ملت ايران در 
عرصه هاي گوناگون، به حضور برجسته جوانان دهه هشتادي در 
مراسم اعتكاف امسال به عنوان نمونه اي از رشد ملي پرداختند 
و گفتند: ديديد كه چقدر راجع به دهه هشتادي ها لطيفه هاي 
مسخره آميز توليد كردند، اما در آمارها و گزارش هاي اعتكاف 
امسال بيان شد كه جمع زيادي از آنها، دهه هشتادي ها بودند.

رهبر معظم انقاب لازمه حيات و پويايي انقاب را توجه به رفع 
نيازها دانستند و با تمركز و تاكيد بر يك نياز اساسي و مهم يعني 
»اتحاد ملي« گفتند: اتحاد ملي نقش بسيار مهمي در پيروزي 
و پيشرفت انقاب داشت و سد و ديواره اي محكم و سر به فلك 
كشيده در برابر دشمن است كه بايد امروز هر چه ممكن است 

اين وحدت افزايش پيدا كند.
ايشان، نقشه و هدف واضح دشللمن عليه نظام اسامي را به 
زانو درآوردن انقاب خواندند و گفتند: البته آنها خاف اين را 
مي گويند همچنانكه حدود ۱۵ سال قبل رييس جمهور وقت 
امريكا صريحا در نامه اي به من نوشت كه ما قصد تغيير نظام شما 
را نداريم ولي ما همان زمان گزارش هايي داشتيم كه در مراكز 
خود در حال طراحي براي از بين بردن جمهوري اسامي بودند.

حضرت آيت الله خامنه اي در بيان علت تاش هاي بدخواهان 
براي از بين بردن جمهوري اسامي گفتند: جمهوري اسامي، 
اين منطقه مهم، راهبردي و پُر منفعت را از دسللت آنها خارج 
كرده و عاوه بر آن، نداي اسللتقال و بللاج ندادن را نه فقط به 
عنوان يك مساله سياسي، بلكه به عنوان يك باور و ايمان ديني 

بلند كرده است.
رهبر معظم انقاب اسللامي افزودند: ممكن اسللت برخي 
كشورهاي ديگر نيز خواهان سياست استقال از امريكا باشند، 
اما اين سياسللت با داد و ستد، گفت وگو، نشستن پشت ميز 
مذاكره و احيانا پرداخت زير ميزي به افراد موثر عوض مي شود 
همچنانكه نمونه هاي آن را در دنيا مي بينيد، اما استقال و باج 
ندادن جمهوري اسامي، برخاسته از ايمان و تاكيد قرآن به 
اعتماد نكردن به مسللتكبران و غيرقابل خريد و فروش است 
و كسي كه حاضر به عبور از اين عقيده ايماني باشد، صاحيت 
اشتغال در نظام جمهوري اسامي را از دست مي دهد. ايشان 
پس از برشمردن هدف دشمن يعني به زانو درآوردن جمهوري 
اسامي و بيان علت دشمني ها، به تبيين راهبرد تحقق اين 
هدف پرداختند و گفتند: راهبرد آنها »ايجاد اختاف« است، 
زيرا در اين صورت، اميد به آينده از بين خواهد رفت. حضرت 
آيللت الله خامنه اي افزودند: ايجاد بدبيني ميان دسللته جات 
سياسي، بي اعتمادي مردم نسللبت به يكديگر و حكومت و 
ايجاد بدبيني بين سازمان ها، جزو راهبردهاي تحقق اهداف 

بدخواهان ايران است.
ايشان خاطرنشللان كردند: اختاف هايي قهرا وجود دارد اما 

نبايد آنها را به گسل تبديل كرد؛ همچنانكه يك وقت مساله زن 
را مطرح مي كنند يك وقت مساله شيعه و سني و زمان ديگر 
مساله اختاف نسلي را. رهبر معظم انقاب مهم ترين تاكتيك 
براي گسترش اختاف را دروغ پردازي و شايعه سازي دانستند 
و تاكيد كردند: وقتي دشمن، وحدت ملي را آماج حمات خود 
قرار داده بايد با حفظ اين اتحاد و وحدت، نگذاريم در خواسته 

پليد خود پيروز شود.
حضرت آيت الله خامنه اي، ۲۲ بهمن امسال را مظهر اتحاد ملي 
خواندند و گفتند: به توفيق الهي ۲۲ بهمن امسال مظهر حضور، 

عزت، اعتماد مردم به يكديگر و اتحاد ملي است.
ايشان تاكيد كردند: توصيه من به آحاد مردم عزيزمان اين است 
كه سعي كنند اين راهپيمايي و روز بزرگ و حركت باشكوه را 
مظهر اتحاد و اعتماد ملي قرار دهند و اين پيام را به صراحت به 
دشمن برسانند كه تاش او براي از بين بردن اتحاد ملي خنثي 
شده است و نمي توانند مردم را از يكديگر و از نظام جدا و نظام 
را به مردم بدبين كنند يا گروه هاي مختلف مردم را به جنگ با 
يكديگر بكشانند. رهبر معظم انقاب اسامي با تاكيد بر اينكه 
اختاف نظر و اختاف سياسي به طور طبيعي اشكالي ندارد، 
افزودند: اما اين اختاف ها نبايد بلله زد و خورد و تهمت زني و 
افترا به يكديگر منتهي شود و در مقابل راهبرد دشمن، همه 
بايد راهبرد وحدت را اتخاذ كنيم. حضرت آيت الله خامنه اي 
همچنين در بخش ديگري از سخنان شان، حادثه ۱۹ بهمن 
۵۷ را مقدمه اي موثر و موج آفرين در پيروزي انقاب دانستند 
و گفتند: انتشار تصوير بيعت همافران با امام بزرگوار درآن روز، 
تغييري اساسللي در اوضاع ايجاد كرد، چراكه تنها ابزار رژيم 
حقير و ظالم پهلوي براي سركوب مردم، ارتش بود، اما مردم 
و انقابيون با ديدن هم جهتي ارتش با انقاب روحيه گرفتند و 
در مقابل سران رژيم و پشتيبانان امريكايي آن، شكست روحي 
مهمي خوردند. ايشللان مهم ترين پيام ۱۹ بهمن ۵۷ را نشان 
دادن تركيب ارتش آينده انقللاب خواندند و گفتند: حضور 
همافران در مدرسه علوي كه هر روز هزاران نفر از مردم براي 

بيعت با امام به آنجا مي آمدند، نشان داد كه ارتش آينده، ارتشي 
مردمي، انقابي، مومن، مقيد به نظم و خطرپذير است. حضرت 
آيت الله خامنه اي افزودند: خطرپذيري جوانان ارتشي در مقابل 
متجاوزان آن روز يعني رژيم امريكا و عوامل پهلوي، آن هم در 
شرايطي كه هنوز سرنوشت انقاب معلوم نبود، در سال هاي 
متمادي پس از انقاب نيز ادامه يافت و ارتش در مقابل همه 
متجاوزان سينه سپر كرد. ايشان، تصوير امام در روز ۱۹ بهمن 
را تصوير و مظهر قدرت، عزت، ايمان تزلزل ناپذير، مستحكم 
همچون قله دماوند و در عين حال همللراه با نگاه مهربانانه و 
پدرانه به جوان هاي متعلق به ارتشِ دوران پادشاهي دانستند 
و خاطرنشان كردند: ارتش در كنار مردم ايستاد و انقابي ماند 
كه اين انقابي بودن مساله مهمي است، زيرا بعضي ها انقابي 
مي شوند ولي انقابي نمي مانند، اما ارتش جمهوري اسامي 
امروز بلله مراتب انقابي تر، مومن تر و خالص تر از روزهاي اول 
است و هر جا لازم بوده با جوانمردي و از خودگذشتگي در كنار 
مردم نقش آفريني و براي دفاع از كشور ايستادگي كرده است.

حضرت آيت الله خامنه اي مقايسه ارتش امروز با ارتش دوران 
پهلوي را نشللان دهنده قدرت و توانايللي انقاب براي تحقق 
كارهاي بزرگ خواندند و با برشللمردن نمونه هايي همچون 
متاشي شللدن چند سللاعته ارتش پرطمطراق و پرادعاي 
رضاخاني در مقابل تهاجم شهريور ۱۳۲۰ يا همدستي ارتش 
محمدرضا با جاسوس هاي امريكايي و انگليسي در ۲۸ مرداد 
۱۳۳۲ عليلله دولت ملللي و مردم گفتند: ارتللش در آن دوره 
به حدي بي هويت، توسللري خور و زير يوغ بيگانگان بود كه 
يك تيمسار ارتش جرات حرف زدن در مقابل يك افسر جزء 

امريكايي را نداشت.
ايشان ارتش امروز را نماد استقال و استحكام و مورد اعتماد و 
عزيز در بين مردم و مسوولان خواندند و افزودند: امروز ارتش 
با مردم و در كنار مردم و جزو مردم است و اگر در گذشته حتي 
حق دست زدن به قطعه هواپيماي خريداري شده از امريكايي ها 
را نداشت، امروز با وجود تحريم، خودش سازنده و مبتكر هواپيما 
و رقم زننده كارهاي شگفت آورو بزرگ و عزت آفرين براي مردم 
است كه نمونه آن ديروز نمايش داده شد. رهبر معظم انقاب، 
نتيجه معنوي اين تاش ها را دستيابي به بالاترين ارزش يعني 
محبوب شدن نزد پروردگار دانسللتند و خطاب به ارتشيان 
گفتند: عزيزان افتخار كنيد كه جزو ارتش جمهوري اسامي 
هستيد. هم ملت و هم مسوولان قدر ارتش را مي دانند و شما نيز 
با تقويت نقاط قوت و برطرف كردن نقاط ضعف سازمان، قدردان 
خود باشيد. حضرت آيت الله خامنه اي در پايان سخنان شان 
با ابراز همدردي با مردم مصيبت زده از زلزله اخير در سللوريه 
و تركيه و طلب رحمت براي جانباختگان گفتند: مسوولان 
كشور ما نيز بحمدالله كمك هايي كرده و باز هم خواهند كرد. 
در ابتداي اين ديدار، اميرسللرتيپ خلبللان واحدي، فرمانده 
نيروي هوايي ارتش، گزارشي از توليدات اميدآفرين و اقدمات 
اثربخش اين نيرو در بخش هاي مختلف علمي و دانش بنيان، 
سللاخت تجهيزات، آمادگي هاي رزمي، آموزش، سازندگي و 

امداد بيان كرد.
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راهپيمايي ۲۲ بهمن، تجديد 
پيمان با آرمان هاي انقلاب اسلامي

در آستانه چهل و چهارمين سللالگرد پيروزي انقاب 
اسامي، فراخوان گسترده اي از سوي دستگاه ها و نهادها 
و سللازمان هاي مردم نهاد براي حضور در راهپيمايي 
۲۲بهمن منتشر شده است. مجلس خبرگان رهبري 
در آسللتانه چهل و چهارمين سللال پيللروزي انقاب 
اسللامي با صدور بيانيه اي ضمن تبريك ايام الله دهه 
فجر از آحاد مردم عزيز كشورمان خواست تا با شركت 
يكپارچه در راهپيمايي ۲۲بهمن، بار ديگر با آرمان هاي 
انقاب اسامي تجديد پيمان كنند. اين بيانيه افزود: 
دهه مبارك فجر و يوم الله ۲۲ بهمن، يادآور مجاهدت 
و ايثار ملت رشلليد ايران و پيروزي انقاب اسامي به 
رهبري امام راحل عظيم الشأن حضرت امام خميني)ره( 
و جانفشاني شهيدان سرافراز اين سرزمين است؛ نهضت 
امام خميني به عنوان يك تجربه نوين، سرآغاز بيداري 
در برابر ستمگران و موجب قطع يد استكبار جهاني به 
سللردمداري امريكاي تجاوزكار از ايران اسامي بوده 
است و انقاب اسامي ايران، فروغ اميد و گرمي حيات 
را به كالبد سللرد مسلمانان و مستضعفان جهان دميد 
و تجربلله اي تازه از حكومت ديني تللوأم با ارزش هايي 
مانند عدالت، اسللتقال، آزادي و مردمسالاري ديني 
را به بشللريت عرضه كرد. مجلس خبرگان رهبري در 
اين بيانيه، ضمن گراميداشللت ياد و خاطره شللهداي 
گرانقدر انقاب اسللامي و تكريم روح بلند بنيانگذار 
نظام جمهوري اسللامي، ايام فرخنده دهه فجر را به 
مقام معظم رهبري حضرت آيت الله العظمي خامنه اي 
»مدظله العالي« و عموم امت شللريف ايران اسللامي 
تبريك گفت و تاكيد كرد: اطمينان داريم كه آحاد مردم 
عزيز كشورمان با قدم هاي استوار و شركت يكپارچه در 
راهپيمايي ۲۲بهمن، بار ديگر نشان خواهد داد فداكارانه 
بر عهد و پيمان خود با شللهداي والامقام و امام بزرگوار 
وفادار بوده و در هيچ شرايطي در برابر زورگويان عالم به 
ويژه شيطان بزرگ؛ امريكاي جنايتكار از نظام مقدس 
جمهوري اسامي و آرمان هاي آن دست نخواهد كشيد.

بن بست برجام با تنش افزايي 
همراه شده است

مذاكره كننده ارشد روسيه در مذاكرات وين در پيامي 
روند فعلي مذاكرات احياي توافق هسللته اي را همراه 
با تنش دانسللت. ميخاييل اوليانوف، نماينده روسيه 
در سللازمان هاي بين المللي در ويللن و رييس هيات 
مذاكره كننده اين كشللور در مذاكللرات احياي توافق 
هسته اي ]برجام[ در وين، در صفحه توييترش نوشت: 
بن بست مذاكرات وين درباره احياي برجام با تنش افزايي  
غيرقابل كنترلي همراه شده است. اظهارات اوليانوف در 
پي اين مطرح مي شود كه مذاكرات وين به دليل برخي 
مسائل حل نشللده با وقفه اي چندماهه روبروست. اين 
مذاكرات از مارس ۲۰۲۱ و با روي كار آمدن دولت جو 
بايدن در امريكا آغاز شد كه تاكنون نتيجه ملموسي به 
دنبال نداشته است. ناصر كنعاني، سخنگوي وزارت امور 
خارجه ايران در نشست خبري اخيرش درباره روند فعلي 
اين مذاكرات گفت كه »پويايي ديپلماتيك در ارتباط با 
موضوع مذاكرات هسته اي و رفع تحريم ها همچنان به 
قوت خود باقي است و پيام ها در سطوح مختلف رد و بدل 
مي شود.« در همين راستا، علي باقري، معاون وزير امور 
خارجه ايران و مذاكره كننده ارشللد ايران در مذاكرات 
وين، اخيرا در گفت وگويي در اين باره بيان كرد: موضوع 
مذاكرات رفع تحريم ها كه در دولت كنوني كشورمان از 
ابتدا ادامه پيدا كرد و تا به امروز ادامه دارد، در چارچوب 
خطوط قرمز كشورمان و با هدف استيفاي منافع و حقوق 
ملت ايران ادامه دارد و ايران همواره در قالب آن جديت 
داشته اسللت. ايران همچنان در اين مذاكرات جديت 
دارد با اين حال، آنچه كلله البته به صورت خاص مورد 
تاكيد دولت و مقام معظم رهبري نيز بوده اين است كه 
سرنوشت كشور نبايد به مساله مذاكرات گره بخورد با 
اين حال، مذاكرات بخش مهم سياست خارجي دولت 
را شكل داده و شللكل مي دهد و هيچ اهمال و كوتاهي 
در مسير مذاكرات را از سوي دولت كشورمان مشاهده 
نمي كنيم و خودِ آقاي رييس جمهور به صورت جدي 
پيگير مساله مذاكرات است. او تاكيد كرد: با اين حال، 
طرف مقابل بعضا همچون قبل بهانه هايي واهي مي آورد 
و به دنبال مباحثي خارج از دستوركار است. ايران بارها 
اعام كرده كه در چارچوب توافق گذشته حاضر به انجام 
مذاكرات است. در حال حاضر كه من سخن مي گويم، 
ايللران تعامات خللود را با طرف هللاي مقابل به طرق 
مختلف ادامه مي دهد و مذاكرات به بخش هاي مختلف 
تقسيم شللده و به پيش برده مي شود. من اميدوارم كه 
روند تاش ها و هم افزايي ها در مسير مذاكرات، به نتايج 

مثبتي نيز ختم شود.

دستورالعمل برگزاري تجمعات 
آماده است

وزير كشور گفت: دستورالعمل برگزاري تجمعات آماده 
است. احمد وحيدي در حاشيه جلسه هيات دولت با بيان 
اينكه دستورالعمل برگزاري تجمعات آماده است، اظهار 
كرد: در مجلس هم طرحي در اين زمينه وجود دارد و الان 
بحث است كه دستور العمل به قانون تبديل شود يا نه. در 
دولت هم لايحه اي آماده شده است كه اگر تصميم گيري 
شد، به مجلس ارسال شود. دستورالعمل هم در وزارت 
كشور آماده اسللت. وي درباره اقدامات انجام شده براي 
كمك به زلزله زدگان خوي، اظهللار كرد: همه كارهاي 
لازم با اسللتانداردهاي بالاي مديريت بحران انجام شده 
است. وزير كشور در خصوص كمك هاي انسان دوستانه 
به زلزله زدگان تركيه و سللوريه نيز گفت: براي تركيه و 
سوريه هم اعام آمادگي كرده ايم، به خصوص در زمينه 
نيروي انساني و سگ هاي زنده ياب و وسايل مورد نياز براي 
آوار برداري و نجات افراد از زيرآوار و يافتن جان باختگان، 
كمك هايي هم ارسال شده است. وحيدي در ادامه توضيح 
اظهارات گذشته خود در خصوص تضعيف دلار، بيان كرد: 

امپراتوري امروز امريكا بر اساس دو سه امر برقرار است.

سايه سخنراني جو بايدن
بر بازارهاي آسيا

بازار سهام در آسيا و اقيانوسيه تحت تاثير سخنراني 
رييس جمهور امريكا، جو بايللدن در معامات روز 
چهارشنبه )هشتم فوريه( متفاوت بود. بايدن قرار 
اسللت درباره سيسللتم دو حزبي صحبت كند و از 
پيشللرفت هاي حاصل شللده در دوران رياستش 
سخن بگويد. بر اساس گزيده اي از اظهارات آماده  
شللده رييس جمهور كه توسط كاخ سفيد منتشر 
شد، وي بر پايان همه گيري ويروس كرونا و تعداد 
مشاغل ايجاد شللده توسط دولتش تمركز خواهد 
كرد. كامپوزيت شللانگهاي در ساعت ۳:۱۰ صبح 
به وقت اروپللا ثابت ماند و شللنژن كامپوزيت يك 
دقيقه بعد ۰.۱۹ درصد كاهش يافت. كوسپي كره 
جنوبي ۳.۵۳ درصد افزايش يافت و هانگ سللنگ 
هنگ كنگ در ساعت ۳:۱۲ صبح به وقت اروپا ۰.۳۷ 
درصد نزول كرد. نيكي ۲۲۵ ژاپن در ساعت ۳:۱۲ 
بامداد به وقت اروپا ۰.۶۲ درصد كاهش و شاخص 
استراليا در سللاعت ۳: ۱۲ صبح به وقت اروپا ۰.۱۲ 
درصد افزايش يافت. دلار با ۰.۱۶درصد افزايش در 
برابر ين معامله شد و در ساعت ۳:۱۳ به وقت اروپا 

به قيمت ۱۳۱.۲۸۲۵ رسيد.

رهبر معظم انقلاب در ديدار صدها تن از فرماندهان و كاركنان نيروي هوايي و پدافند هوايي ارتش: 

اصرار دولت بر افزايش حقوق 20 درصدي

اختلاف سياسي نبايد  به گسل و درگيري منتهي شود 

كارمندان پشت ديوار تورم

تحليل چرايي بحران ناترازي صندوق هاي بازنشستگي

با وجود آنكه وزير اقتصاد گفته كه تورم تا پايان سللال حدود 
4۵ درصد خواهد بود و اين شايد يكي از اولين اعترافاتي است 
كه اعضاي هيللات دولت در زمينه بالا بودن نرخ تورم مطرح 
كرده اند اما به نظر مي رسد سياست هاي حمايتي همچنان 
با چالش هايي مواجه هستند. در كنار يارانه كه بناست عدد 
آن ثابت بماند، بحث درباره حقوق نيز همچنان ادامه دارد. در 
جديدترين صحبللت، وزير كار گفته كه تصميمات پيش از 
پايان سال نهايي خواهد شد. مرتضوي گفته: اكنون شوراي 
دستمزد در حال انجام كار كارشناسي براي تعيين و تكليف 
نهايي حقوق و دسللتمزد كارگران هسللتند. قطعا تا قبل از 
فرارسلليدن سال آينده يعني تا انتهاي اسفند ميزان حقوق 
و دستمزد كارگران براي سال آينده تعيين مي شود. در كنار 
كارگران، بحث درباره حقوق كارمندان نيز ادامه دارد. دولت 
در بودجه پيش بيني كرده كه حقوق تنها ۲۰ درصد افزايش 
پيدا كند و اين در حالي اسللت كه كشور با تورم 4۵ درصدي 
مواجه است، به اين ترتيب كارمندان طبق برنامه دولت رسما 
۲۵ درصد از تورم رسمي جا خواهند ماند. در شرايطي كه در 
روزهاي گذشته، برخي نمايندگان مجلس نيز به اين موضع 
وارد شده بودند كه بايد كار تغيير كند و ميزان افزايش حقوق 
بالاتر برود. با اين وجود دولللت همچنان به طرح اوليه خود 
اصرار دارد. ميثم لطيفي در حاشلليه جلسه هيات دولت در 
جمع خبرنگاران، اظهار كرد: طبق بودجه براي سال ۱4۰۲ 
مكلف هستيم حق اولاد را ۱۰۰ درصد و حق عائله  مندي را ۵۰ 
درصد نسبت به سال قبل آن افزايش دهيم. در آذرماه گذشته 
اولين افزايش اتفاق افتاد. بر اساس آن حق عائله مندي ۶۰۰ 
هزار تومان و حق اولاد ۲۰۰ هزار تومان اضافه شد. پيشنهاد 
در لايحه بودجه سال آينده، ۹۰۰ هزار تومان حق عائله مندي 
و 4۰۰ هزار تومان حق اولاد خواهد بود. معاون رييس جمهور 
ادامه داد: با همكاري مجلس، تحت عنوان يك رديف جديد 
در احكام كارگزيني با نام ترميم، حقوق قباً افزايش پيدا كرد 
كه سلله هزار امتياز و معادل ۱ ميليون تومان بود. پيشنهاد 

براي امسللال هم به همين صورت بود كه انجام شللود كه به 
جاي اينكه ضريب حقوقي را تغيير دهيم، اين رقم را در حكم 
افزايش دهيم كه اين موضوع در حال بحث است. وي افزود: 
سازمان برنامه و بودجه معتقد بودند همان ۲۰ درصد را روي 
احكام افزايش دهيم. برداشت ما اين بود كه اگر بخواهيم نظام 
عادلانه جبران خدماتي را داشته باشيم به مرور زمان بايد از 
اين الگوي رديف جديد ترميم حقوق استفاده كنيم، تا بتوانيم 
كم كم فضا را مديريت كنيم و فاصله حداقل و حداكثر را در 
بخش دولتي نسبت به آنچه كه الان است، كمتر كنيم. وي 
تأكيد كرد: پيشنهاد ما افزايش دو ميليون تومان معادل ۶۰۰۰ 
امتياز بود كه براي همه كاركنان دولتي اين مقدار اضافه مي شد 
و رديف فوق العاده ترميم از ۳ هزار امتياز به ۹ هزار امتياز تغيير 
كند، اما در نهايت پيشنهاد سازمان برنامه و بودجه تصويب 
شللد كه معادل همان ۲۰ درصد افزايش حقللوق بود. با اين 
وجود، بايد ديد كه آيا نمايندگان مجلس مي توانند تغييري 
در طرح دولت نهايي كنند، يا حرف سازمان برنامه و بودجه به 
كرسي خواهد نشست. فعا به نظر مي رسد كميسيون تلفيق 
درگير نهايي كردن مسللائل ديگري از بودجه است. رحيم 
زارع روز چهارشنبه كميسيون تلفيق لايحه بودجه ۱4۰۲ 
به خبرنگاران گفت: بر اساس مصوبات كميسيون، با توجه به 
قانون حداكثر استفاده از توان توليدي و خدماتي كشور و قانون 
رفع موانع توليد رقابت پذير و به منظور تامين مالي طرح ها و 
با تاييد شللوراي پول اعتبار، بانك مركزي، سازمان برنامه و 
بودجه و وزارت اقتصاد مكلف به راه اندازي سامانه فاكتورينگ 
)موضوع تبصره ۲ ماده ۸ قانون حداكثر استفاده از توان توليدي 
و خدماتي كشور و حمايت از كالاي ايراني( شدند. سخنگوي 
كميسيون تلفيق بودجه۱4۰۲ افزود: با اجرايي شدن تامين 
مالي فاكتورينگ تا سقف ۶۰ هزار ميليارد تومان )همت( براي 
طرح هاي تملك دارايي هاي سرمايه اي و مبلغ ۸۰ همت براي 
نهادهاي عمومي، منابع داخلي شركت هاي دولتي، بانك ها و 
ساير مشمول آن در اين قانون به ويژه قانون رفع موانع توليد 

رقابت پذير آمده اسللت، اختصاص داده مي شود. وي درباره 
مصوبه ديگر اين كميسلليون اظهار كرد: گروه هاي جهادي 
و خيريني كه در پروژه هاي آبرساني روستايي با تاييد وزارت 
نيرو مشغول فعاليت هستند، هزينه هاي آنها در اين پروژه ها 
مشللمول هزينه هاي قابل قبول مالياتي است و از پرداخت 
ماليات بر ارزش افزوده معاف مي شللوند؛ تا الان اين موضوع 
شامل شهرها بود كه در بودجه مقرر شد كه شامل روستاها 
هم شود. زارع با اشاره به توسعه حمل و نقل عمومي، تنظيم 
بازار خودرو، به منظور توسللعه حمل و نقل عمومي، تنظيم 
بازار، كاهش مصرف سللوخت، آلودگي هوا و سوانح جاده اي 
درباره ديگر مصوبه كميسيون در اين خصوص گفت: بر همين 
اساس به وزارت صنعت، معدن و تجارت اجازه داده مي شود 
با تاييد و تشخيص سازمان راهداري و حمل و نقل جاده اي 
)كاربري بين شهري( و سازمان شهرداري ها و دهياري كشور 
)كاربري شللهري(، انواع كشللنده، كاميون، اتوبوس، ميني 
بوس و ون و سواري مورد نياز را وفق قوانين و مقررات موجود 
در خصوص واردات خودروهاي با عمر كمتر از ۵ سللال ثبت 
سفارش نمايند. وي يادآور شد: آيين نامه نحوه اجراي اين بند 
توسللط وزارتخانه هاي صمت، راه و شهرسازي، كشور، امور 
اقتصادي و دارايي و سللازمان برنامه و بودجه كشور با تاكيد 
بر لزوم تامين قطعات و خدمات پس از فروش و معاينه فني 
تهيه مي شود و حداكثر ظرف مدت يك ماه پس از اباغ اين 
قانون به تصويب هيات وزيران مي رسد. نماينده مردم آباده در 
مجلس تصريح كرد: تعرفه آب مصرفي كشت هاي گلخانه اي 
و كشاورزي صنعتي در شهرك هاي صنعتي، نواحي صنعتي 
و شهرك هاي كشاورزي به نرخ مصوب فعاليت هاي كشاورزي 
محاسبه مي شود. همچنين به دانشگاه ها، موسسات آموزشي 
و پژوهشللي و پارك هاي علم و فناوري اجازه داده مي شود با 
تصويب هيات امناي خود تا سقف عملكرد درآمد اختصاصي 
سال ۱4۰۱ نسللبت به اخذ تسللهيات از بانك ها از محل 
توصيق اموال خود اقدام كنند. سخنگوي كميسيون تلفيق 

لايحه بودجه ۱4۰۲ توضيح داد: تعرفه گاز مصرفي تاسيسات 
گردشگري، صنايع دستي، آب درماني ها و هتل ها مشابه تعرفه 
خدمات خواهند شد. همچنين ميزان ماليات طرح هاي مسكن 
مهر بابت هر واحد مسكن مهر براي سال هاي ۹۸ تا ۱4۰۲ هر 
واحد معادل ۳۰۰ هزار تومان براي هر واحد تعيين مي شود و 
هيچ گونه ماليات ديگري به غير از ماليات بر ارزش افزوده بابت 
خريد مصالح به اين طرح ها تعلق نمي گيرد. زارع بااشاره به 
تكليف اين كميسيون به وزارت راه و شهرسازي اظهار داشت: 
وزارت راه مكلف شد زمين مورد نياز براي احداث پاسگاه ها، 
كانتري هللا، پايگاه هللا و حوزه هاي مقاومت و سللالن هاي 
فرهنگي و ورزشي بسيج در مناطق محروم را به صورت رايگان 
در اختيار مركز متولي در طرح هاي مسكن مهر، مسكن ملي 
و طرح هاي بازآفريني شهري به ويژه در مناطق كم برخوردار 
قللرار دهند. وي در ادامه گفت: مبلغ هللزار ميليارد تومان از 
سود شركت ها و سازمان هاي تابعه وزارت راه و شهرسازي در 
حوزه حمل و نقل به حساب صندوق توسعه حمل و نقل واريز 
مي شود؛ در راستاي حفاظت از محيط زيست و حفظ انفعال 
كشور، سازمان محيط زيسللت از پرداخت ۳۰ درصد هزينه 
دادرسي دعاوي معاف مي شوند. سخنگوي كميسيون تلفيق 
لايحه بودجه ۱4۰۲ با بيان اينكه طبق مصوبه كميسيون تلفيق 
درآمد شوراهاي حل اختاف به عنوان درآمد اختصاصي آنها 
تلقي مي شود، اضافه كرد: همچنين قيمت سوخت و نفت گاز 
عرضه شده به معادن، صنايع معدني و صنايع بالادستي نفت و 
گاز معادل ۵۰ درصد متوسط بهاي نفت و گاز صادراتي تعيين 
شد. سخنگوي كميسيون تلفيق لايحه بودجه سال ۱4۰۲ 
خاطرنشللان كرد: در نوبت عصر بررسي بخش هاي درآمدي 
لايحه بودجه در كميسيون تلفيق به اتمام خواهد رسيد و بعد 
از آن كميسيون وارد بررسي بخش هاي هزينه اي مي شود. به اين 
ترتيب بودجه در بخش هاي درآمدي نهايي مي شود و مجلس 
به زودي به سراغ هزينه ها خواهد رفت و بايد ديد كه سرانجام 
تكليف حقوق و ساير حمايت هاي دولتي در ۱4۰۲ چه مي شود.

تحليل چرايي بحران ناترازي صندوق هاي بازنشستگي در 
كارگاهي با حضور نمايندگان دستگاه هاي مختلف مورد 
بررسي قرار گرفت. در دومين جلسه از سلسله رويدادهاي 
بازخواني چالش هاي حكمراني كشللور بللا بهره گيري از 
پويايي شناسي سيستم ها، مدل پويايي شناسي پايداري 
صندوق هاي بازنشستگي، با حضور جمعي از صاحبنظران 
اين حللوزه در مركز پژوهش هاي مجلس، مورد بررسللي 
قرار گرفت. هادي افراسلليابي، مدير پروژه تدوين نقشلله 
پويايي شناسللي ابرچالش هاي حكمراني كشور، در اين 

رويداد با بيان اينكه انباشللت، طولاني شللدن و اختاط 
مسللائل، آنها را بلله ابرچالش ها در كشللور تبديل كرده 
اسللت، گفت: راهكار مسللائلي كه امروز پيچيدگي هاي 
خاص خود را پيللدا كرده اند ديگر با رويكردي خطي قابل 
حل نيسللت بلكه راه حل آنها را مي بايسللت در مدل هاي 
پويايي شناسي جسللت وجو كرد. وي با اشاره به ۳۵ مدل 
در نقشه پويايي شناسي ابرچالش هاي حكمراني كشور، 
تصريح كرد: اين نقشه در 4 بخش اقتصاد، صنعت، معدن 
و انرژي، زيربنايي، كشاورزي و محيط  زيست، اجتماعي، 

فرهنگي و آموزش، حكمراني، سياسي، امنيتي و دفاعي، 
به بررسللي مدل هاي ۳۵ گانه پرداخته است. مدير پروژه 
تدوين نقشلله پويايي شناسللي ابرچالش هاي حكمراني 
كشور، خاطرنشللان كرد: يكي از مدل هاي مورد بررسي 
در بخش اقتصاد، صنعت، معللدن و انرژي، مدل پايداري 
صندوق هاي بازنشستگي است كه در آن در گذر سال ها به 
دليل ناكارآمدي و پيچيدگي عوامل به يكي از ابرچالش هاي 
كشور تبديل شده اسللت.  وي ادامه داد: امروز رفع چالش 
صندوق هاي بازنشستگي را مي بايست در عواملي متعددي 

چون نحوه محاسللبه مسللتمري، نرخ جايگزيني، سن 
بازنشسللتگي، تعداد بيمه پرداز، سللالمندي جمعيت، 
سرانه درآمد شاغلين، درآمد و پويايي شناسي هايي چون 
فضاي كسب و كار، نظام اداري، كسري بودجه و مواردي 
بسياري ديگر جسللت وجو كرد. مدير پروژه تدوين نقشه 
پويايي شناسي ابرچالش هاي حكمراني كشللور، يادآور 
شد: رويداد امروز به دنبال شبيه سازي مساله صندوق هاي 
بازنشستگي است تا از هم انديشي و هم  افزايي هاي صورت 

گرفته در اين نشست، راهكارهايي كارآمد به دست آيد. 

يادآوري سپاه به دشمنان ايران: 

سپاه پاسداران انقاب اسامي در بيانيه با گراميداشت 
چهل و چهارمين سالگرد پيروزي شكوهمند انقاب 
اسامي و دعوت از آحاد ملت شريف و انقابي ايران 
براي حضور پرشور و يكپارچه در راهپيمايي يوم الله 
۲۲ بهمن ماه؛ راهبرد وحدت را ضامن شكست راهبرد 
دشللمن براي ايجاد اختاف، تفرقه، دروغ پردازي و 

شايعه سازي دانست.
به گزارش روابط عمومي كل سپاه پاسداران انقاب 
اسامي در بخشي از اين بيانيه آمده است: با گذشت 
44 سال از پيروزي شكوهمند و معجز گون انقاب 
اسللامي و فروپاشللي رژيم ديكتاتوري و وابسللته 
پهلوي، به رغم توطئه ها و تاش هاي شيطاني شبكه 
صهيونيسم جهاني و امريكاي مستكبر و تروريست، 
پرچم جمهوري اسللامي ايران بر فللراز تحولات و 

معادلات قدرت جهاني خودنمايي مي كند.
اين بيانيه مي افزايد: ظرفيت هاي بالنده بازدارندگي 
و تمدن سللازي انقاب و نظام اسامي به عنوان يك 
حقيقت مسلم و انكارناپذير در شرايطي حاصل شده 
اسللت كه ايران عصر پهلوي كشوري وابسته و تحت 
منويات و سياست هاي بيگانگان به ويژه ايالات متحده 
امريكا به شمار مي رفت كه براي ملت ايران دستاوردي 
جز حقارت و ذلت به همراه نداشت . اين بيانيه در ادامه 
عبور پيروزمندانه انقاب و نظام اسامي از بحران هاي 
سخت و پرخطر را مرهون وحدت، ايستادگي، پايداري، 
هوشمندي و هوشياري ملت ايران حول محور ولايت 
فقيه و امامين انقاب اسامي قلمداد و تصريح كرده 
است: خداي بزرگ را شاكريم كه جمهوري اسامي 
ايللران با همه چالش هاي داخلي و بيروني ناشللي از 
دشمني ها، فتنه سازي ها و بحران آفريني هاي نظام 
سلطه و استكبار بر خاف سللاير انقاب هاي بزرگ 
تاريخ معاصر مانند فرانسه و شوروي كه پس از مدتي 
بازگشللت ديكتاتوري هاي سخت و تلخ يا شكست 
هولناكي را تجربه كرده اند، دسللتاوردهاي سترگ 
و خيره كننده خود در حوزه هاي مختلف سياسللي، 
امنيتي، دفاعي، نظامي، فرهنگي، اقتصادي، علم و 
فنللاوري و... را در دهه اول گام دوم انقاب در معرض 
جهانيان قرار داده است و مايه مباهات ايران و ايراني در 

جامعه بين الملل شده است.
 اين بيانيه خاطرنشللان كرده است: اگر امروز انقاب 
اسللامي و ملت ايران، اسللتقال و امنيللت خود را 
در اوج اقتللدار و بلوغ بازدارندگللي حفظ و به درخت 
تنومندي براي تكيه زدن ساير ملت هاي حق طلب، 
آزاديخواه و استكبارستيز تبديل و سر سپرده هيچ يك 
از قدرت هاي بزرگ نيست و در مقابل امريكا و رژيم 
صهيونيستي به عنوان دشمنان اصلي خود را شتابان 
در مسير فروپاشي مي بيند و تحت زعامت حكيمانه 
رهبري عزيز و شجاع مسير عزت و سعادت را برگزيده 
و معنويت، عقانيت و عدالت را آرمان تمدن ساز خود 
قرار داده است و با بي اعتنايي محض به عمليات رواني 
و جنجال سازي هاي رسانه اي دشمن به مثابه يكي از 
بزرگ ترين قدرت هاي نظامي منطقه و جهان تبديل 
شده است؛ آن را محصول ياد و ذكر خدا و امدادهاي 
الهي دانسته و مي داند. اين بيانيه در پايان با تجديد 
ميثاق با آرمان هللاي بلند حضرت امام خميني )ره( 
و شهيدان عاليقدر انقاب اسللامي، دفاع مقدس، 
مدافعان حرم و شهداي امنيت و خدمت كشور به ويژه 
سردار دل ها سپهبد شهيد حاج قاسم سليماني، ۲۲ 
بهمن ماه سال ۱4۰۱ را فرصتي تاريخي براي پاسخ 
قاطع مجدد به دشمنان و خلق حماسه اي تماشايي 
و ماندگار ديگللر در عرصه نمايش پايبندي ايرانيان 
به آرمانهاي بلند انقاب و تداوم راه امام و شللهيدان 
توصيف و بللا تاكيد بر عزم و اراده پاسللداران انقاب 
اسامي براي دفاع شجاعانه و غير محافظه كارانه از 
انقاب و پاسخ به نيازهاي نظام و ملت ايران تصريح 
كرده اسللت: ملت عظيم الشللأن ايران بللا بصيرت و 
هوشمندي و الهام از تعاليم و رهنمودهايي حكيمانه 
رهبر عظيم الشللأن انقاب اسللامي حضرت امام 
خامنه اي راهبرد وحدت را ضامن شكسللت راهبرد 
دشللمن براي ايجاد اختاف و تفرقه و ترويج دروغ و 
شايعه دانسته و با پيگيري آگاهانه اين راهبرد، نقشه 
دشمنان در عرصه جنگ شناختي و تركيبي و نبرد 
تمام عيار در فضاي مجازي كه در پي القاي نااميدي 
و بن بسللت و آسلليب زدن به اعتماد ملي و سرمايه 
اجتماعي نظام است را خنثي و در جشن 4۵ سالگي 
انقاب به آنان يادآور خواهد شللد كه در قبال ايران 

و ايراني همچنان دچار خطاي محاسباتي هستند.

همچنان دچار خطاي 
محاسباتي هستيد



خام فروش��ي كمترين ارزش افزوده را براي كشور ها 
دارد و ب��ه معناي فروش ثروت ملي ب��ه عنوان منابع 
تمام شدني است. وقتي مي توانيم با توليد محصولات 
نهايي به سود بيشتري دست پيدا كنيم، فروش مواد 
به صورت خام هيچ توجيهي ندارد. مس��اله مقابله با 
خام فروشي از يك دهه پيش در كشورمان مطرح بود و 
كارشناسان بر لزوم جلوگيري از اين امر تأكيد كرده اند. 
در اين ارتباط قوانيني در كشور مصوب شد كه توسط 

برخي مديران ناديده گرفته مي شود. 
به گ��زارش خبرنگار »تعادل« خام فروش��ي مضرات 
زي��ادي ب��راي كش��ور دارد و لازم اس��ت ب��ا اعمال 
سياست هايي جلوي آن را بگيريم. مثلًا دولت مي تواند 
با محروم كردن شركت هاي پتروشيمي  كه به صادرات 
مواد خام مي پردازند از خوراك ارزان، آنها را به سمت 
توسعه زنجيره ارزش اين صنعت سوق دهد. يكي ديگر 
از كارهاي��ي كه در اين زمينه نيز اثرگذار اس��ت؛ اخذ 
ماليات بر مواد خام صنعتي و پتروشيميايي است كه 
از سال گذشته در دستور كار دولت قرار گرفته است تا 
بتواند جلوي خام فروشي موادي نظير متانول كه خود 
مواد اوليه صنعت ميان دس��ت پتروشيمي است؛ در 

دستور كار قرار گرفته است.
همچنين خود گاز طبيعي نيز به عنوان ماده اي بسيار 
مهم در زمينه تجارت انرژي در دنيا شناخته شده است 
و تجارت گاز يك��ي از مهم ترين راهكارها براي تغيير 
پارادايم تجارت خارجي ايران در حوزه انرژي اس��ت. 
طي يك الي دو سال اخير، فروكش كردن همه گيري 
كرونا اقتصاد جهان را از ركود بيرون كرد و تقاضا براي 
گاز به عنوان س��وخت و خوراك صنايع ش��يميايي، 
قيمت اين ماده ارزشمند در دنيا افزايش يافت. جنگ 
اوكراين نيز به افزايش قيمت گاز در بازارهاي جهاني 
دامن زد. به اين ترتيب، كشورهاي صادركننده گاز به 
منابع ارزي قابل توجهي دست يافتند. در اين شرايط، 
ما گاز را با قيمت بسيار پاييني در كشورمان در اختيار 
شركت هاي پتروشيمي و متانولي قرار مي دهيم. در 

حالي كه صادرات گاز براي مان نفع بيشتري دارد.
عرضه گاز با قيمت بس��يار پايين به پتروشيمي ها ما را 
از درآمدهاي ارزي قابل توجهي محروم كرده اس��ت. 
در حال��ي خوراك تقريباً به ص��ورت رايگان در اختيار 
پتروشيمي ها قرار مي گيرد كه آنها به توليد محصولات 
اولي��ه مانند متانول مي پردازن��د و آنها را با قيمت هاي 
پايين در بازارهاي جهاني مي فروش��ند. البته توليد و 
صادرات متانول سودآور اس��ت، زيرا آنها خوراك را به 
صورت رانتي و بس��يار ارزان در اختيار دارند. اما كشور 
و مردم ضرر مي كنن��د، زيرا از درآمدي كه مي توانند از 
صادرات گاز به دس��ت بياورند، محروم مي شوند. اين 
شرايط بسياري از كارشناس��ان را متقاعد كرده است 
كه بايد چاره انديش��ي اساس��ي در زمينه تعيين نرخ 
خوراك پتروشيمي ها داشته باشيم. به نحوي كه منافع 
كشور تأمين ش��ود و زمينه براي توسعه زنجيره ارزش 

محصولات ش��ركت هاي پتروش��يمي به وجود بيايد. 
بهترين راهكار پيشنهادي اصلاح نرخ خوراك به نحوي 
است كه نه تنها صنايع شيميايي نيازمند خوراك گاز به 
مشكل نخورند؛ بلكه با قيمت فرمول قبلي نيز از قيمت 
صادراتي گاز ايران نيز بيش��تر نش��ود؛ همه اين موارد 
موجب شده است كه پيشنهاد جديدي پيرامون بحث 
فرمول نرخ خوراك پتروشيمي ها متناسب با قيمت گاز 
صادراتي و پگ ش��ده به اين قيمت، به دولت و مجلس 
پيش��نهاد گردد كه علاوه بر جبران بخشي از كسري 
بودجه و هدفمندس��ازي يارانه انرژي صنعت، امكان 
رقابت پذيري شفاف و روشن را نيز براي صنايع شيميايي 
كشور نيز فراهم آورد. در همين رابطه نظرات محمدعلي 
خطيبي را به عنوان مدير سابق امور بين الملل شركت 

ملي نفت در اين باره در ادامه مي خوانيد.

   پگ شدن نرخ خوراك
 به قيمت هاي صادراتي روش مناسبي است

محمدعلي خطيبي، مدير سابق امور بين الملل شركت 
ملي نفت ضم��ن تأييد اين موضوع كه در كش��ور ما 
خوراك و س��وخت با قيمت بس��يار پايين در اختيار 
صنايع قرار مي گيرد، در گفت وگو با خبرنگار »تعادل« 
تصريح كرد: عرضه انرژي به صورت تقريباً رايگان به 
صنايع و پتروشيمي ها به نحوي ايجاد رانت كرده است 

و حتي برخي شركت ها كه ضررده هستند، خودشان را 
سودده نشان مي دهند. خوراك ارزان در واقع پوششي 
است كه واقعيت ها را پنهان مي كند. صنايعي كه به هر 
دليلي از جمله راندمان كاري پايين ضررده هستند، با 
استفاده از رانت خوراك خلاف اين واقعيت را به نمايش 
مي گذارند. حتي اين شركت هاي ضررده پاداش ها و 
حقوق هاي آنچناني پرداخت مي كنند و مش��كلاتي 
را براي كش��ور به وجود مي آورند.  وي در ادامه گفت: 
از طرفي بايد در نظر داشته باشيم كه اگر خوراك را با 
قيمت هاي جهاني در اختيار صنايع قرار دهيم، بسياري 
از آنها ورشكسته و تعطيل مي ش��وند. الان سياست 
دولت در اين راس��تا نيست كه صنايع را تعطيل كند، 
حتي مي خواهيم صنايع ورشكسته را هم احيا كنيم. 
بنابراي��ن، بايد راه ميانه اي ب��راي تعيين نرخ خوراك 
و س��وخت صنايع پيدا كنيم. موضوع بس��يار ظريف 
است. نرخ خوراك بايد به نحوي تعيين شود كه از يك 
طرف حيات پتروش��يمي ها به خطر نيفتد و از طرف 
ديگر منافع كشور تأمين شود. بسياري از شركت هاي 
پتروشيمي محصولاتش��ان را صادر مي كنند، وقتي 
قيمت ها در بازارهاي جهاني افزايش مي يابد، منطقي 
اس��ت كه قيمت خوراك آنها ني��ز افزايش پيدا كند. 
بنابراين، مشخص كردن يك قيمت ثابت براي خوراك 
اين شركت ها درست نيست. پگ شدن قيمت خوراك 

پتروش��يمي ها به قيمت صادراتي گاز روش مناسبي 
اس��ت. بايد اين نرخ طوري تعيين شود كه واحدهاي 

پتروشيمي بتوانند به حيات شان ادامه دهند. 
اي��ن كارش��ناس ان��رژي در خصوص اس��تفاده از 
روش تعرفه گ��ذاري پلكاني در صناي��ع و برخورد با 
پرمصرف ها خاطرنشان كرد: بخشي از مصرف صنايع 
براي توليد اس��ت و نمي ت��وان در اين بخش صرفه 
جويي داش��ت. اما در برخي موارد صنايع هرزروي 
دارند و انرژي هدر م��ي رود. در اين موارد مي توانيم 
از روش تعرفه گ��ذاري پلكان��ي اس��تفاده كنيم و با 
پرمصرف ه��ا برخورد كنيم. اين مس��ائل به صورت 
مورد به مورد بايد بررسي شود. از اعمال نسخه هاي 
يكس��ان براي همه صنايع بايد پرهي��ز كنيم.  وي 
خاطرنشان كرد: اس��تفاده از اين سياست ها نياز به 
بررس��ي هاي دقيق دارد. متاس��فانه طي سال هاي 
گذشته پتروشيمي هاي كشور سرمايه گذاري زيادي 
در بخش هاي پايين دستي نداشته اند و الان به توليد 
محصولاتي مي پردازند كه قيمت شان تفاوت زيادي 
با خوراك اوليه ندارد. مثلًا متان توليد مي كنيم كه ارزش 
افزوده اش بالا نيست. بايد سياست گذاري ها به سمتي باشد 
كه اين شركت ها را به توسعه زنجيره ارزش محصولات شان 
تشويق كند مثلًا به واحدهايي كه در زمينه پايين دستي 

فعاليت مي كنند، تخفيف خوراك بيشتري بدهيم. 

تحليل
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نفت خيال عقب نشيني ندارد

قيمت نف��ت در معاملات روز چهارش��نبه بازار 
جهاني ك��ه معامله گران منتظر س��يگنال هاي 
بيشتر درباره وضعيت تقاضا بودند، تغيير چنداني 

نداشت و افزايش شب گذشته را حفظ كرد.
بهاي معاملات نفت برنت با يك سنت افزايش، به ۸۳ دلار 
و ۷۰ سنت در هر بشكه رسيد. نفت برنت شب گذشته 
با ۳.۳ درصد افزايش بسته ش��ده بود. بهاي معاملات 
وست تگزاس اينترمديت امريكا با ۱۵ سنت افزايش، به 
۷۷ دلار و ۲۹ س��نت در هر بشكه رسيد. شاخص نفت 
امريكا روز گذش��ته ۴.۱ درصد افزايش داشت. انتظار 
مي رود قيمت ها پس از س��خنراني جروم پاول، رييس 
بانك مركزي امريكا ك��ه لحن ملايم تري در خصوص 
افزايش نرخ بهره داشت، حمايت شان را حفظ كنند در 
 حالي كه آمار اخير امريكا نشان داد ذخاير نفت با وجود 
پيش بيني رشد آنها، هفته گذشته كاهش پيدا كرده 
است. شاخص دلار امريكا روز چهارشنبه اندكي كاهش 
يافت و به روند نزولي كه روز سه شنبه پس از سخنراني 
پاول پيدا ك��رد، ادام��ه داد و نفت را ب��راي خريداران 
غيرامريكايي ارزان تر كرد. با ملايم ش��دن افزايش نرخ 
بهره در امريكا، بازار اميدوار است بزرگ ترين اقتصاد و 
بزرگ ترين مصرف كننده نفت جهان بتواند از كندي 
چشمگير فعاليت اقتصادي يا حتي ركود، گريخته و از 
افت تقاضا براي نفت اجتناب كند. جاستين اسميرك، 
اقتصاددان ارشد شركت وس��ت پك اظهار كرد: تصور 
مي كنم در يك بازار نسبتا متوازن قرار داريم. اگر رشد 
قوي تر از حد انتظاري در جهان در حال توسعه داشته 
باش��يم، قيمت ها بالاتر خواهند رفت و اوپك ناچار به 
افزايش توليد خواهد ش��د. اما ما افزايش بزرگ تقاضا 
را نمي بينيم. آمار موسسه امريكن پتروليوم كه نشان 
داد ذخاير نفت امريكا در هفته منتهي به س��وم فوريه، 
به ميزان حدود ۲.۲ ميليون بش��كه افزايش پيدا كرده 
است، از قيمت ها پشتيباني كرد. اين كاهش، برخلاف 
پيش بيني تحليلگران بود كه رشد ۲.۵ ميليون بشكه اي 
ذخاير نفت امريكا را برآورد كرده بودند. با اين حال، ذخاير 
بنزين و سوخت هاي ديگر، رشد بيش از حد انتظاري را 
داشتند. ذخاير بنزين حدود ۵.۳ ميليون بشكه و ذخاير 
سوخت هايي نظير ديزل و نفت كوره حدود ۱.۱ ميليون 
بشكه افزايش داشت. آمار رسمي بعدازظهر روز جاري 
از سوي اداره كل اطلاعات انرژي امريكا منتشر خواهد 
شد. طبق گزارش دورنماي انرژي كوتاه مدت كه از سوي 
اداره اطلاعات انرژي امريكا منتشر شد، توليد نفت امريكا 
با وجود يكنواخت ماندن تقاضا، در سال ۲۰۲۳، به ميزان 
۵۹۰ هزار بشكه در روز رش��د خواهد كرد و به ۱۲.۴۹ 
ميليون بشكه در روز خواهد رسيد. همچنين توليد اين 
كشور در سال ميلادي آينده، به ميزان ۱۶۰ هزار بشكه 
در روز رشد كرده و به ۱۲.۶۵ ميليون بشكه در روز خواهد 
رسيد. بر اس��اس گزارش رويترز، يك منبع آگاه گفت: 
جريان نفت عراق در خط لوله صادراتي به بندر سيهان 
تركيه كه در پي وقوع زلزله ويرانگر در تركيه و س��وريه 

متوقف شده بود، بعدازظهر سه شنبه ازسرگرفته شد.

۳۲۴ مگاوات به ظرفيت 
نيروگاهي كشور اضافه مي شود

مج��ري طرح ه��اي نيروگاه هاي گازي ش��ركت برق 
حرارتي، از افتتاح نيروگاه مهتاب كوير در استان كرمان 
خب��ر داد و افزود: اين نيروگاه افتتاح خواهد ش��د و در 
همين راستا به ظرفيت نيروگاهي كشور ۳۲۴ مگاوات 
افزوده مي شود. محمود صادقي در گفت وگو با ايسنا، با 
بيان اينكه نيروگاه مهتاب كوير در ۱۵ كيلومتري شهر 
زرند بين كرمان و زرند قرار گرفته كه شامل دو واحد با 
ظرفيت اسمي ۱۶۲ مگاوات است، اظهار كرد: مجموع 
ظرفيت اين نيروگاه ۳۲۴ مگاوات بوده كه قابل تبديل 
به سيكل تركيبي است و ۱۶۰ مگاوات هم براي بخش 
بخار و سيكل تركيبي اضافه مي شود. اين نيروگاه باتوجه 
به اينكه حائل سه استان هرمزگان، كرمان و سيستان 
و بلوچستان اس��ت، از نظر استراتژيكي اهميت بسيار 
زيادي دارد. وي با بيان اينكه اين نيروگاه با دو پست زرند 
۲ و پرشيا ارتباط برقرار و تامين برق كارخانجات فولاد و 
پايه اي را تامين مي كند، گفت: باتوجه به پيش فرض هاي 
توس��عه، قابل تبديل به ۹۷۰ مگاوات برق است، از نظر 
بحث ساخت كلا اين نيروگاه توسط متخصصان داخلي 
ساخته شده، تجهيزات اصلي اين نيروگاه داخلي هستند. 
به عبارتي با توجه به فرمان اخير مقام معظم رهبري در 
رابطه با استفاده از كالاهاي داخلي قابل رقابت اين كار در 
نيروگاه انجام شد و ۳۰ درصد صرفه جويي ارزي صورت 
گرفت. مجري طرح هاي نيروگاه هاي گازي شركت برق 
حرارتي با اشاره به اشتغالزايي اين نيروگاه، گفت: به طور 
مستقيم ۲۰۰ نفر و غير مستقيم ۱۲۰۰ نفر اشتغال زايي 
در اين نيروگاه صورت گرفت. همچنين تلاش شد تا اكثر 
پيمانكاران و نيروهاي اين نيروگاه از خود استان جذب 
شوند و در زمان مقرر قبل از پيك وارد مدار شد. به گفته 
صادقي، مصوبه اين نيروگاه سال ۱۳۹۷ ابلاغ و از سال 
۱۳۹۸ به صورت جدي وارد مرحله عملياتي شد، هزينه 
احداث ۵۰۰۰ ميليارد تومان برآورد ش��د كه در دو فاز 
گاز و بخار اجرا مي ش��ود در كلاس E اصلاح ش��ده در 
مقابل نوع مشابه خارجي خود باتوجه به تغييراتي كه 
اعمال ش��ده از ۱۶۲ مگاوات اسمي به ۱۷۳ مگاوات با 
فناوري داخلي ارتقا يافته با دو س��وخت گاز و گازوئيل 

قابل بهره برداري است.

سود شركت هاي نفتي از توليد 
اقتصادي كشورها جلو زد

پنج ش��ركت ب��زرگ نفتي براي س��ال ميلادي 
گذشته، جمعا ۱۹۶.۳ ميليارد دلار سود گزارش 
كردند كه بيشتر از توليد اقتصادي اكثر كشورها 

بود.
به گزارش ايسنا، سود حدود ۲۰۰ ميليارد دلاري 
اين پنج شركت نفتي بزرگ غربي، درخواست ها 
از دولت ه��ا براي وض��ع ماليات ب��ر درآمدهاي 

بادآورده اين شركت ها را مضاعف كرد.
غ��ول نفت��ي فرانس��وي »توت��ال انرژي��ز« روز 
چهارش��نبه س��ود ۳۶.۲ ميليارد دلار براي كل 
سال را گزارش كرد كه دو برابر سود سال ۲۰۲۱ 
بود. اين افزايش س��ود، مره��ون افزايش قيمت 
سوخت هاي فسيلي پس از حمله نظامي گسترده 

روسيه به اوكراين بود.
»توت��ال انرژي��ز« با ثبت س��ود چش��مگير، به 
ابرغول هاي اكس��ون موبيل، ش��ورون، بريتيش 
پتروليوم و ش��ل پيوس��ت كه افزايش چشمگير 
سود س��الانه را اعلام كرده اند. سود ۵۶ ميليارد 
دلاري اكس��ون در س��ال ۲۰۲۲، ي��ك ركورد 
تاريخي در صنعت نفت غرب محسوب مي شود.

غول هاي نفتي قصد دارن��د از اين درآمد بالاتر، 
براي بازخريد سهام و دادن سود نقدي بيشتر به 
سهامداران شان اس��تفاده كنند. اگنس كالامار، 
دبيركل گروه حقوق بش��ر عفو بين الملل، سود 
هنگفت غول ه��اي نفتي را يك فاجعه آش��كارا 
غيرقاب��ل توجيه و خنثي نش��ده توصيف كرد و 
گفت: ميلياردها دلار سود اين شركت هاي نفتي 
بايد به ش��كل مناسبي مش��مول ماليات شود تا 
دولت ها بتوانند به شكل موثري به افزايش هزينه 
زندگي اقشار آسيب پذير بپردازند و از حقوق بشر 
در مواجهه با بحران هاي جهاني متعدد، حمايت 
كنند. در بحبوحه موج انتقاد كنشگران و خشم 
كاخ س��فيد كه معمولا بر اهمي��ت امنيت انرژي 
در گذار به انرژي ه��اي تجديدپذير تاكيد دارد، 
مديران شركت هاي نفتي بزرگ درصدد دفاع از 

رشد سودشان برآمدند.
وائ��ل س��وان، مديرعامل ش��ل اظهار ك��رد: در 
نهاي��ت، ماليات ها، موضوعي اس��ت كه دولت ها 
درباره آن تصميم مي گيرند. البته، ما در اين باره 
تعامل ك��رده و ديدگاه هايي را فراهم مي كنيم و 
نقطه نظر اصلي كه ت��لاش مي كنيم ارايه كنيم، 
حول اين حقيقت است كه ش��ركت هايي مانند 
م��ا كه بايد چن��د ميليارد دلار ب��راي حمايت از 
گذار انرژي س��رمايه گذاري كنند، به يك فضاي 
س��رمايه گذاري مطمئن و باثبات نياز دارند. اين 
اظهارات اندكي بعد از گزارش سود سالانه حدود 
۴۰ ميليارد دلار از سوي شل، مطرح شد. ركورد 
قبلي س��ود اين شركت، ۲۸.۴ ميليارد دلار براي 

سال ۲۰۰۸ بود.
مديرعامل آرامكوي س��عودي ك��ه بزرگ ترين 
ش��ركت انرژي جهان اس��ت، پيش از اين درباره 
خطرات تحت فش��ار ق��رار دادن ش��ركت هاي 
نفت��ي از طريق ماليات هاي بالاتر، هش��دار داده 
بود. امين ناصر به ش��بكه س��ي ان بي سي گفت: 
گذار به سوي فناوري هاي تجديدپذير، مستلزم 
س��رمايه گذاري قابل توجهي است كه با افزايش 
ماليات شركت ها، تحت تاثير قرار خواهد گرفت. 
 برنارد لوني، مديرعامل بريتي��ش پتروليوم روز 
سه ش��نبه پس از گزارش س��ود ۲۷.۷ ميليارد 
دلار براي س��ال ۲۰۲۲، در براب��ر انتقادها از اين 
غول انرژي انگليسي دفاع كرد و گفت: بريتيش 
پتروليوم بر اس��اس راهبرد فراهم كردن انرژي 

مورد نياز جهان پيش رفته است.
بر اساس گزارش ش��بكه خبري سي ان بي سي، 
بريتيش پتروليوم، يكي از نخستين شركت هاي 
بزرگ ان��رژي در جهان بود كه اهداف رس��اندن 
آلايندگي به صفر تا س��ال ۲۰۵۰ را اعلام كرد و 
متعهد شد آلايندگي فعاليت هاي اين شركت تا 
پايان دهه جاري، ۳۵ تا ۴۰ درصد كمتر خواهد 
بود. اما اين شركت روز سه شنبه اعلام كرد اكنون 
كاه��ش ۲۰ تا ۳۰ درص��دي آلايندگي را هدف 
گرفته و بايد به س��رمايه گذاري در نفت و گاز به 

منظور تامين تقاضا، ادامه دهد.

تحقق ۱۲۳ درصدي منابع 
فروش داخلي بنزين و ساير 
فرآورده هاي نفتي تا دي ماه

 ب��ر اس��اس گ��زارش هدفمن��دي يارانه ه��ا در 
ده ماهه نخست سال جاري ميزان تحقق فروش 
داخلي بنزين و س��اير فرآورده ه��اي نفتي بيش 
از ميزان مصوب بوده اس��ت. به گزارش تسنيم، 
در جريان بررسي لايحه و تصويب قانون بودجه 
س��ال۱۴۰۱كل كش��ور، مجموع منابع جدول 
تبصره )۱۴( )به اس��تناد بررس��ي هاي به عمل 
آمده و گزارش هاي پژوهشي دريافتي(، با ۲۹.۷ 
درصد افزايش از ۴۷۰ هزار ميليارد تومان به ۶۱۰ 
هزارميليارد تومان )با احتساب كسر مبلغ ۲۶هزار 
ميليارد تومان مرتبط با فروش داخلي و صادرات 
اتان، ال پي جي و گوگرد مرتبط با شركت گاز كه 
مستقيما ً در مصارف همان شركت لحاظ گرديده 

است( افزايش يافت.
مطابق با گزارش ه��اي دريافتي دس��تگاه هاي 
مربوطه، عليرغم اين افزايش كه به واسطه تغيير 
در برخي از رديف هاي۴ منابع پيش بيني شده در 
لايحه يا الحاق رديف هاي جديد رخ داده، منابع 
تبصره فوق نسبت به س��هم مصوب۱۰ماهه، از 

تحقق مناسبي برخوردار بوده است.
بر اين اس��اس مناب��ع حاصل از ف��روش داخلي 
فرآورده ه��اي نفتي به ميزان ۱۲۳ درصد محقق 

شده است.

مدير سابق امور بين الملل شركت ملي نفت در گفت وگو با »تعادل«:

توليدات شركت هاي پتروشيمي براي كشور سودآوري چنداني ندارد

در سال جاري هيچ كدام از محموله هاي صادراتي سوخت برگشت نخورده است
معاون ارزيابي كيفيت سازمان ملي استاندارد ايران گفت 
كه در سال جاري محموله سوخت صادراتي وجود نداشته 
كه برگشت خورده باشد. احسان ساده در گفت وگو با ايسنا، 
اظهار كرد: اخيرا يك محموله گازوئيل از مرز باش��ماق 
وارد شده و سازمان ملي استاندارد حسب وظايفش كار 

نمونه برداري، آزمون و تطابق محموله با اس��تانداردها را 
انجام داد كه چون عدم انطباق داش��ت محموله مردود 
شد. سازمان ملي استاندارد نظر خود را در سامانه گمرك 
اعلام كرد و گمرك هم موظف است به صاحب بار اعلام 
كند تا او محموله را مرجوع كند. به گفته وي در مجموع 

كار نمونه برداري، آزمون و اعلام نظر فني با سازمان ملي 
استاندارد است و بقيه موارد به اين سازمان مربوط نيست. 
معاون ارزيابي كيفيت س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران 
همچنين با بيان اينكه بنزين وارداتي مشمول استاندارد 
اجباري اس��ت، گفت: بنزين وارداتي در مرزهاي ورودي 

نمونه برداري و آزمون مي شود و اگر مطابق استاندارد باشد 
اجازه ورود دريافت مي كند. در غير اين صورت در سامانه 
گمرك رد مي شود و گمرك آن را مرجوع مي كند.ساده 
در پايان گفت كه در سال جاري محموله سوخت صادراتي 

وجود نداشته كه برگشت خورده باشد.

توليد تجهيزات گلوگاهي صنعت نفت به ارزش ۲ ميليارد دلار
تفاهم نام��ه همكاري مش��ترك مي��ان وزارت نفت 
و معاون��ت  علمي،   فن��اوري و  اقتص��اد  دانش بنيان 
رياس��ت  جمهوري در زمينه بومي سازي تجهيزات 

و فناوري هاي گلوگاهي صنعت نفت منعقد شد.
به گزارش ايسنا، در راستاي اجراي تدابير و منويات 
مقام معظم رهبري و سياست هاي دولت سيزدهم 
مبني بر توسعه ظرفيت ها، ايجاد هم افزايي و تحقق 
اقتصاد دانش بنيان، تفاهم نامه اي با هدف بهره مندي 
از ظرفيت شركت هاي دانش بنيان و فناور در زنجيره 
ارزش تجهيزات گلوگاهي صنعت نفت، بين روح الله 
دهقاني فيروزآبادي معاون علمي، فناوري و اقتصاد 
دان��ش  بنيان رييس جمهوري و ج��واد اوجي، وزير 

نفت منعقد شد.
بر اساس اين توافق نامه ۱۵ قلم تجهيزات گلوگاهي 
صنع��ت نف��ت ب��ه ارزش ۲ ميليارد دلار از س��وي 

شركت هاي دانش بنيان توليد مي شود.
بر اس��اس اي��ن تفاهم نام��ه، طرفي��ن در خصوص 
بومي سازي و ساخت تجهيزات گلوگاهي مورد نياز 
صنعت نفت، كاهش ارزبري و وابستگي صنايع نفت با 
هدف توسعه اقتصاد دانش بنيان و ارتقاي تاب آوري 
ملي و رقابت پذي��ري بين المللي در تجهيزات مورد 

نياز صنعت نفت اقدام خواهند كرد.
در اين همكاري مشترك معاونت علمي متعهد شد 
نسبت به بررس��ي اولويت هاي فناورانه اعلام شده از 
س��وي وزارت نفت و همكاري در جهت شناس��ايي 
ش��ركت هاي دانش بني��ان و فن��اور منتخب جهت 
رفع نياز اعلام شده و همچنين تشكيل كنسرسيوم 
دانش بني��ان و فناور جهت بومي س��ازي و توس��عه 
دانش فني اولويت هاي اعلامي از سوي وزارت نفت، 

با همكاري وزارت اجرايي كند.
هم��كاري و تس��هيلگري جهت تأمي��ن منابع مالي 
طرح هاي معرفي ش��ده از س��وي وزارت متناسب با 
ضواب��ط موجود در معاونت، تش��كيل كنسرس��يوم 
بين المللي و انتقال فناوري برحسب نياز براي هر يك 
از فناوري هاي مرتبط با موضوع تفاهم نامه با همكاري 
وزارت نفت و تسهيل در صدور مجوزهاي قانوني مرتبط 
با معاونت براي طرح هاي معرفي شده از سوي وزارت از 

ديگر تعهدات اين تفاهم نامه به شمار مي رود. 
همچنين معاونت علمي متعهد ش��د ت��ا در زمينه 
كمك به توسعه فناوري هاي پيشنهادي، با استفاده 
از تمام ابزارهاي موجود از جمله قانون س��اخت بار 
اول، حماي��ت در قال��ب تحقيق و توس��عه از محل 

هزينه قطعي ش��ده ماليات ش��ركت ها، تسهيلات 
كم بهره و فراهم آوردن زيرساخت جهت آزمون هاي 
آزمايش��گاهي و ميداني، فراهم آوردن امكان صدور 
ضمانت نامه و تسهيل و تسريع در فرآيندهاي بانكي 
و اعطاي تس��هيلات از طريق صندوق ها متناسب با 
ضوابط موجود در معاونت، حمايت تا سقف مبلغ ۵۰ 
درصد از هزينه هاي تحقيق و توسعه پرداخت شده 
در خصوص تحقق موضوع اين تفاهم نامه در صورت 
موفقيت طرح هاي اجراشده بر اساس تحقق فازهاي 
تعريف شده در موافقت نامه هاي جداگانه اقدام كند.

از ديگر تعه��دات اين معاون��ت، حمايت در جهت 
توسعه بازار، به منظور خريد مجدد تجهيزات و اقلام 
ساخته ش��ده موضوع اين تفاهم نامه، تا س��قف۳۰ 
درصد در قالب تسهيلات تا سقف ۲۰۰ ميليارد ريال 

بر اساس آيين نامه هاي موجود است.
تعهدات وزارت نفت به اين شرح است: 

  تعيي��ن اولويت هاي فناورانه ح��وزه نفت و گاز با 
رويكرد كاهش ارزبري و ارايه آن به معاونت

  صدور مجوزه��اي لازم و در صورت امكان تأمين 
زيرس��اخت هاي فيزيكي و قانوني مرتبط با وزارت 

براي انجام طرح هاي فناورانه

  تخصي��ص منابع مالي جهت حمايت از طرح هاي 
فناورانه تعريف شده

  همكاري در تدوين استانداردها و انجام آزمايشات 
فني مورد نياز در حين ساخت فناوري هاي موضوع 

مورد توافق طرفين؛ 
  تأمين بخش��ي از هزينه تحقيق و توسعه منتج به 

محصول مرتبط با موضوع اين تفاهم نامه
  ارايه تس��هيلات دولتي و اختصاصي در دسترس 
در وزارت بر اس��اس قوانين و مقررات مربوط جهت 
پيشبرد اهداف موضوع اين تفاهم نامه در صورت نياز 
سرمايه گذاري در ش��ركت هاي دانش بنيان مرتبط 
در موضوع اين تفاهم نامه با استفاده از ظرفيت هاي 
موجود در صندوق پژوهش و فناوري غيردولتي نفت

  طرفين متعهد شدند تا نس��بت به تأمين بخشي 
از هزينه پايلوت و اس��تانداردهاي مورد نياز جهت 
اجراي اين تفاهم نام��ه، حفظ مالكيت فكري و حق 
بهره برداري از فناوري هاي نوين ايجادشده در حين 
انجام اين تفاهم نامه براي شركت دانش بنيان و فناور 
و حمايت از شركت هاي دانش بنيان و فناور در قالب 
يك برنامه مش��ترك جهت تأمين زيرساخت هاي 

لازم موضوع اين تفاهم نامه اقدام كنند.

قيمت بالاي نفت، كسري تجاري امريكا را تا ۱ تريليون دلار افزايش داد
دفتر تحليل  اقتصادي امريكا اعلام كرد قيمت بالاي 
نفت، كس��ري تجارت بين الملل اين كشور را ۱۰۳ 
ميلي��ارد دلار در ۲۰۲۲ افزاي��ش داده و تا ۹۴۸.۱ 

ميليارد دلار بالا برده است.
 به گزارش تسنيم به نقل از اويل پرايس، دفتر تحليل  
اقتصادي امريكا در روز سه ش��نبه اعلام كرد قيمت 
بالاي نفت كسري تجارت بين الملل اين كشور را تا 

حدود ۱ تريليون دلار افزايش داده است.
 كس��ري تجارت كالاها و خدمات در س��ال گذشته 

ميلادي در امريكا برابر با ۹۴۸.۱ ميليارد دلار بوده 
اس��ت، يعني ۱۰۳ ميليارد دلار بيش��تر از ۲۰۲۱. 
واردات امريكا ۵۵۶.۱ ميلي��ارد دلار افزايش يافته 
است.  افزايش كس��ري تجارت امريكا تا حد زيادي 
به خاطر بالا رفتن قيمت نفت بوده است. البته پايين 
آمدن قيمت نفت در پايان س��ال گذش��ته ميلادي 
باعث شد واردات محصولات و كالاهاي صنعتي كه 
شامل نفت خام هم مي شود ۲.۷ ميليارد دلار كاهش 
يابد و به ۵۹.۶ ميليارد دلار برس��د. صادرات امريكا 

در ماه دسامبر تا ۲۵۰.۲ ميليارد دلار كاهش يافته 
بود. صادرات كالا ۱.۷ درصد به خاطر كاهش قيمت 
نفت خام پايين آمده بود. صادرات نفت خام امريكا 
در كل س��ال گذش��ته ميلادي ۴۷.۵ ميليارد دلار 
افزايش داش��ت. دراين بين، واردات نفت خام ۶۵.۱ 
ميليارد دلار بالا رفت. واردات ساير محصولات نفتي 
هم ۱۲.۶۰ ميليارد دلار افزايش يافته بود.  كس��ري 
تجارت امريكا با كش��ورهايي مث��ل چين، اتحاديه 
اروپا، مكزيك، كانادا، آلمان، ژاپن، هند، روس��يه و 

عربستان افزايش يافته، اما بيشترين افزايش متعلق 
به اتحاديه اروپا بوده اس��ت.  نفت خام برنت س��ال 
۲۰۲۲ را با قيمت حدود ۸۰ دلار در هر بش��كه آغاز 
كرد، يعني حدود ۳۰ دلار در هر بشكه بالاتر از سال 
قبل از آن. امريكا بيشتر نفت خود را در سال گذشته 
از كانادا وارد كرده و پس از آن مكزيك و عربستان قرار 
داشتند. كسري تجاري امريكا با كانادا ۳۱.۶ ميليارد 
دلار در سال گذشته ميلادي افزايش يافت و به ۸۱.۶ 

ميليارد دلار رسيد.



ظهر روز سه ش��نبه ۱۸ بهمن ماه اعضاي ش��وراي عالي 
بورس براي تصميم گيري درمورد سرنوشت عرضه خودرو 
در بورس كالا گرد هم جمع ش��دند و با مصوبه اين شورا و 
به اتفاق آرا، عرضه خودرو در بورس ادامه خواهد داش��ت. 
هفته آينده بورس كالا پس از حدود دو هفته وقفه باز هم 
ميزبان خودروهاي متنوعي خواهد بود كه اين خودروها با 
قيمت هاي پايه متفاوتي عرضه خواهند شد. اولين ماه هاي 
امسال بود كه با تلاش ها وحمايت هاي بسيار زيادي خودور 
وارد بورس كالا شد و در مسير اين عرضه مانع هاي بسيار 
زيادي وجود داشت اما ش��وراي رقابت يك تنه در مقابل 
عرضه خودرو در بورس كالا ايس��تاد و اجازه عرضه نداد تا 
زماني كه س��هم دولت تعيين ش��ود. درست است پس از 
كش و قوس هاي زياد قرار اس��ت عرضه خودرو در بورس 
كالا انجام شود اما نكته اساسي اينجاست كه دولت نيز از 
مابه التفاوت عرضه خودرو در بورس كالا سود خواهد برد و 
اين موضوع فرقي با دستور ندارد. در بورس كالا مردم قيمت 
پيشنهادي مي دهند و در نهايت بر اساس آن خريد مي كنند 
كه اين موضوع عرضه و تقاضا را شفاف مي كند حال دليل 
سهم خواهي دولت از بازار شفاف مشخص نيست. مگر پيش 
از اين هم دولت از فروش خودرو در بازار آزاد س��ود مي برد 
كه اكنون از بورس كالا سود ببرد.مساله اصلي اينجاست 
كه با عرضه خودرو در بورس كالا سود كارخانجات افزايش 
مي يافت و ميانگين زيان خ��ود را كاهش مي دهند. براي 
نمونه خودروي��ي درب كارخانه با قيم��ت ۱50 ميليون 
تومان فروخته مي شود و قيمت پايه بورس كالا نيز همين 
عدد است زماني كه اين خودور در بورس مورد معامله قرار 
مي گيرند با تقاضاي مردم به حدود ۱70 تا 200 ميليون 
تومان مي رسد و اين در حالي است كه قيمت همين خودرو 
در بازار آزاد حدود 250 ميليون تومان اس��ت. كارخانه از 
افزايش قيمت خودرو در بورس كالا س��ود مي برد يعني 
مردم بررس��ي مي كنند و متوجه مي شوند كه خودروي 
مدنظر ارزندگي كافي را دارد و در رقابت ش��اهد افزايش 
قيمت هستيم در نهايت سود ناشي از اين افزايش قيمت به 
كارخانجات مي رسد و به واسطه آن مي تواند زيان خود را 
كاهش دهند. تقربيا هر سال شاهد افزايش زيان مالي 
كارخانجات توليد خودرو هس��تيم و با توجه به اينكه 
بخش خودروسازي كشور ما دولتي و انحصاري است 
اين زيان قابل جبران نيست. بورس كالا راهكاري براي 
جبران زيان كارخانجات بود اما دولت تنها به سهم خود 
فكر مي كند و كاري با كاهش زيان كارخانجات ندارد. 
با وجود تمام اين مس��ائل اميدواريم كه سايه دولت و 

قيمت گذاري دستوري از روي بورس برداشته شود.

    هيچ مرجع ديگري اختيار لازم 
براي لغو عرضه ها را ندارد

امير مهدي صبايي، مدير نظارت بر بورس ها سازمان بورس 
اظهار كرد: تنها مرجع داراي اختيارات تصميم گيري در 
خصوص سياس��ت عرضه در بورس، شوراي عالي بورس 
است، كه با توجه به تصميم گيري روز جاري مبني بر تداوم 
سياست قبلي و ادامه عرضه خودرو در بورس كالا با هدف 
حمايت از حقوق و منافع سرمايه گذاران، اين سياست با 
قدرت ادامه پيدا مي كند. هر گونه تصميم گيري در مورد 
اين اطلاعي��ه و اطلاعيه هاي بعدي، صرف��ا و صرفا جزو 
اختيارات مصرح قانوني بورس بوده و هيچ مرجعي اختيار 
لازم براي لغو آن را ندارد، لذا پيش��اپيش به س��هامداران 
توصيه مي كنم تحت تاثير اخبار غيردقيق احتمالي قابل 
انتشار در فضاي مجازي تصميم گيري نكنند. مدير نظارت 
بر بورس هاي سازمان بورس گفت: همان گونه كه قبلًا بيان 
شده بود، از منظر بازار سرمايه، تنها مرجع داراي اختيارات 
تصميم گيري در خصوص سياست عرضه در بورس، شوراي 
عالي بورس است، كه با توجه به تصميم گيري روز جاري 
مبني بر تداوم سياست قبلي و ادامه عرضه خودرو در بورس 
كالا با هدف حمايت از حقوق و منافع سرمايه گذاران، اين 
سياس��ت با قدرت ادامه پيدا مي كند. وي افزود: با انتشار 

رس��مي اطلاعيه عرضه تعداد بيش از ۳500 دس��تگاه 
خودرو سواري، تلاش ش��د تا فارغ از هر گونه مصاحبه و 
ايجاد هياهو، گامي عملي و البته موثر در جهت پيشبرد 
سياست استمرار عرضه خودرو در بورس كالا و اطمينان 
خاطر به سرمايه گذاران در اين خصوص، برداشته شود. 
صبايي گفت: معتقد هستيم با توجه به شرايط كنوني، فعلًا 
بهترين بستر براي عرضه خودرو كه مورد تاييد كارشناسان 
خبره و مسوولان عاليرتبه هم هست، بازار بورس كالا به 
عنوان بازاري ش��فاف و منصفانه است، لذا اميدواريم اين 
رويكرد با قدرت بيشتري نسبت به قبل ادامه داشته باشد. 
ضمناً انحصاري بودن يك كالا و عرضه آن در بورس، داراي 
تعارض نبوده و در حال حاضر كالاهاي ديگري نيز در بورس 
كالا معامله مي شود كه توسط شوراي رقابت به عنوان كالاي 
انحصاري شناسايي شده است. مدير نظارت بر بورس ها 
سازمان بورس گفت: تاكيد مي شود هر گونه تصميم گيري 
در مورد اين اطلاعيه و اطلاعيه هاي بعدي، صرفا و صرفا جزو 
اختيارات مصرح قانوني بورس بوده و هيچ مرجعي اختيار 
لازم براي لغو آن را ندارد، لذا پيشاپيش به سهامداران توصيه 
مي كنم تحت تاثير اخبار غيردقيق احتمالي قابل انتشار در 
فضاي مجازي تصميم گيري نكنند.ضمناً آمادگي خود را 
براي حفظ تعاملات و هماهنگي با ش��وراي رقابت اعلام 
نموده و در عين حال حمايت از حقوق و منافع سهامداران را 
در صدر اهداف و اولويت هاي سياستي خود قرار مي دهيم.

    حمايت از حق سهامداران بورس
محسن عليزاده به جزييات مصوبات شوراي عالي بورس 
اشاره كرد و گفت: در جلس��ه روز سه شنبه شوراي عالي 
بورس، تصميمات گذشته و نيز مصوبه هاي قبلي با اجماع 
آرا مبني بر عرضه همه خودروهاي توليد داخلي و وارداتي 
در بورس كالا مورد تصويب قرار گرفت. وي اعلام كرد كه 
شوراي عالي بورس به دنبال احصاي مغايرت هاي موجود 
در مصوبه شوراي رقابت است.بر همين اساس شوراي عالي 
بورس پيگير آن است تا در صورت لزوم شكايت قضايي را 
نسبت به مصوبات شوراي رقابت داشته باشد. عضو ناظر 
مجلس در شوراي عالي بورس اظهار داشت: وزير صمت 
در جلسه روز سه شنبه شوراي عالي بورس حضور داشت 
و براي همكاري هاي لازم ب��راي عرضه همه خودروها در 
بورس كالا اعلام آمادگي كرد. وي ادامه داد: همچنين در 
مجلس به دنبال اين هستيم تا استفساريه اي تنظيم كنيم 

كه همه تصميمات اتخاذ شده در شوراها به خصوص شوراي 
عالي بورس را از مصوبات شوراي رقابت مستثني كنيم و 
همچنين در صورت نياز نس��بت به اصلاح قانون شوراي 
رقابت اقدام خواهيم كرد. تصميم داريم تا به نمايندگي از 
سهامداران بابت جبران ضرر و زيان وارده از مصوبه شوراي 
رقابت شكايت كنيم. عضو شوراي عالي بورس تاكيد كرد: 
در شوراي عالي بورس، تصميم شوراي رقابت را مغاير قانون 
مي دانيم و حتي همكاران در كميس��يون تلفيق مصوب 
كردند تا خودروسازان در سال ۱۴02 ملزم شوند كه همه 

خودروهاي توليدي را توسط بورس كالا عرضه كنند.

    كدام خودورها در بورس
عرضه خواهد شد؟

براين اساس در 25 بهمن ماه 250 دستگاه فيدليتي 5 نفره 
سفيد و 250 دستگاه فيدليتي پنج نفره مشكي با قيمت 
75۹ ميليون تومان با ۱00 درصد پيش پرداخت عرضه 
خواهد شد. تاريخ تحويل اين خودروها 25 ارديبهشت ماه 
سال آينده خواهد بود. همچنين در تاريخ 25 بهمن ماه 250 
دستگاه فيدليتي هفت نفره سفيد و 250 دستگاه فيدليتي 
هفت نفره مشكي با قيمت پايه 772 ميليون تومان و با ۱00 
درصد پيش پرداخت عرضه مي ش��ود كه تاريخ تحويل 
اين خودروها هم 25 ارديبهش��ت ماه خواهد بود. از ديگر 
خودروهايي كه در تاريخ 25 بهمن ماه عرضه خواهد شد 
مي توان به 200 دستگاه ريسپكت مشكي و ۳00 دستگاه 
ريسپكت سفيد اشاره كرد كه قيمت پايه اين خودروها ۶۴۳ 
ميليون تومان و درصد پيش پرداخت آنها نيز ۱00 درصد 
است. تاريخ تحويل اين خودروها هم 25 ارديبهشت ماه سال 
آينده خواهد بود. همچنين 500 دستگاه كاراتك كابين با 
قيمت پايه 2۹۱ ميليون و ۳00 هزار تومان و با 50 درصد 
پيش پرداخت و همچنين 500 دس��تگاه كارادوكابين با 
قيمت پايه ۳0۱ ميلي��ون و 500 هزار تومان با 50 درصد 
پيش پرداخت در 2۶ بهمن ماه عرضه مي ش��ود و در 25 
ارديبهشت ماه سال آينده تحويل داده خواهد شد. در 2۴ 
بهمن ماه ۱00 دستگاه كاميون كشنده EM POWER با 
قيمت پايه ۳۱۳ ميليون تومان و ۳0 درصد پيش پرداخت و 
همچنين 70 دستگاه كاميونت FORCE با قيمت پايه ۸۹۳ 
ميليون تومان و ۳0 درصد پيش پرداخت، ۳00 كاميونت 
FORCE با قيمت پايه ۹۳0 ميليون تومان و ۳0 درصد 
پيش پرداخت و ۸0 دستگاه كاميونت FORCE با قيمت 

پايه ۹۸۳ ميليون تومان و ۳0 درصد پيش پرداخت عرضه 
خواهد شد. تاريخ تحويل خودروهاي مذكور به جز ۱50 
دس��تگاه كاميونت FORCE با قيمت پايه ۹۳0 ميليون 
تومان و همچنين ۸0 دستگاه كاميونت FORCE با قيمت 

پايه ۹۸۳ ميليون تومان ۱5 خردادماه سال آينده است.

    بورس تهران در آخرين روز معاملاتي
ش��اخص كل بورس ته��ران در پايان معام��لات ديروز 
چهارشنبه، ۱۹ بهمن ماه با يك هزار و 55۶ واحد افزايش 
در ارتفاع يك ميليون و 55۸ هزار واحدي ايستاد.شاخص 
هم وزن با يك هزار و ۹7 واحد افزايش به ۴۸5 هزار و 5۶۶ 
واحد و شاخص قيمت با ۶5۱ واحد رشد به 2۸۸ هزار و 
۳00 واحد رسيد. روز گذشته در معاملات بورس تهران، 
بيش از ۶ ميليارد و ۸۶۳ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۴5 هزار و ۶۱5 ميليارد ريال معامله شد. 
همچنين معدني و صنعتي گل گهر )كگل( با يك هزار و 
7۳۹ واحد، فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با يكهزار و 2۹۶ 
واحد، ملي صنايع مس ايران )فملي( با 7۶۱ هزار واحد، 
معدني و صنعتي چادرملو )كچ��اد( با ۳۸۸ واحد، گروه 
بهمن )خبهمن( با ۳۸0 واحد، سهامي ذوب آهن اصفهان 
)ذوب( با 2۴۶ واحد و مخابرات ايران )اخابر( با ۱۹5 واحد 
تاثير مثبت بر شاخص بورس داشتند. در مقابل، صنايع 
پتروشيمي خليج فارس )فارس( با يك هزار و ۱۹7 واحد، 
پالايش نفت اصفهان )شپنا( با ۴۶۴ واحد، گسترش نفت 
و گاز پارسيان )پارس��ان( با ۴07 واحد، سرمايه گذاري 
صندوق بازنشستگي )وصندوق( با 2۶5 واحد، شركت 
سرمايه گذاري غدير )وغدير( با 2۱5 واحد و بانك تجارت 
)وتجارت( با 2۱۳ واحد با تاثير منفي بر شاخص بورس 
همراه ش��د. بر پايه اين گزارش، روز اخير نماد س��يمان 
اردس��تان )اردستان(، گسترش س��رمايه گذاري ايران 
خودرو )خگستر(، شركت سرمايه گذاري تامين اجتماعي 
)شستا(، گروه بهمن )خبهمن(، پالايش نفت اصفهان 
)ش��پنا(، فولاد مباركه اصفهان )فولاد( و فولاد مباركه 
اصفهان )فولاد( در نمادهاي پُرتراكنش قرار داش��تند. 
شاخص فرابورس نيز ديروز بيش از ۶7 واحد افزايش 
داش��ت و به 20 هزار و 27۹ واحد رسيد. در اين بازار 
بيش از چهار ميليارد و ۸۱ ميليون برگه سهم و اوراق 
مالي دادوستد ش��د و تعداد دفعات معاملات ديروز 

فرابورس بيش از 2۴۱ هزار و ۸۹۳ نوبت بود.
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نرخ بالا در اوراق گام و اخزا 
معضل بازار است

بورسنيوز|مرتضي س��جادي، مدير سرمايه گذاري 
صندوق مشاورسرمايه گذاري ترنج تشريح كرد: موضوعي 
كه درباره نرخ بهره بايد به آن اشاره داشت، نرخي كه به طور 
رسمي بانك ها اعلام مي كنند 2۱,05 است، اما مقداري 
ب��ا واقعيت اختلاف دارد. دراين بي��ن افراد حقيقي پول 
داخل بانك سپرده نمي كنند، بيشتر سرمايه گذاري ها و 
صندوق هاي درآمد ثابت دنبال اين اقدام هستند. صندوق 
درآمد ثابت هم تا 2-۳ ماه پيش ميانگين نرخ 2۳ تا 2۴ 
درصد داشتند، با اين شرايط بيشترين مطلبي كه بورس 
 YDM را متأثر مي سازد معامله اوراق گام در محدوده اي
۳۱-۳2 درصد و نرخ اخزا نيز در محدوده 27 است. اين 
نرخ ها با توجه ب��ه تورم ۴0 درصدي بي راه نيس��ت، اما 
درمجموع باعث پايين آمدن P/E بازار سرمايه مي شود، 
يعني شركت ها به راحتي در بازار خريداري نمي شوند و 
به طوركلي اين تغيير نرخ چندان تأثيري بر بازار ندارد. 
البته نرخ اخ��زا 27 درص��دي و اوراق گام ۳2 درصدي 
مي تواند بازار سرمايه را اذيت كند.وي افزود: يعني شركتي 
با سود ۱00 توماني را بازار P/E بالا به آن مي داد؛ هنگامي 
كه نرخ اوراق درآمد ثابت بالا باشد بازار به شركت با سود 
۱00 توماني P/E 7 مي دهد و طي يك سال 700 تومان 
معامله شود. گواه بي اثر بودن نرخ بهره هم بررسي بازدهي 
صندوق هاي درآمد ثابت اس��ت چراكه اين صندوق ها 
بازده��ي 25 درصد س��الانه را دارا هس��تند، منابع اين 
صندوق ها هم يا در اوراق مش��اركت يا در سپرده بانكي 
است؛ بنابراين نرخ سود سپرده بانكي و اوراق مشاركت در 
۳ ماه گذشته 25 بوده و نرخ 2۳ درصدي تأثير چنداني 
ندارد. البته از جانب دولت به بانك ها به طور غير رسمي 
مجوز نرخ 2۳-2۴ درصد داده مي شود. از طرفي بانك در 
قالب اوراق با نرخ بالاتري به مشتريان درشت و يك همتي 
نرخ بالا سود را پيشنهاد مي دهند كه بازار سرمايه را متضرر 
مي كند. البته اگر نرخ كوتاه مدت رعايت شود )در مصوبه 
نرخ كوتاه مدت پايين اس��ت( براي شركت هاي بانكي 
بسيار سودآور هم خواهد بود. درنتيجه اوراق گام موجود 
در بازار اذيت كننده اس��ت، اما خود مصوبه اذيتي براي 
بورس ندارد. اين كارشناس بازار اظهار داشت: دولت در 
ظاهر حامي توليد است. البته كه اگر بنا بر حمايت از توليد 
باشد بايد از جيب خود دولت خرج شود نه سهامداران؛ 
به طور مثال در خودروسازي دولت تصميم گيرنده است، 
اما مردم سهامداران آن هستند. از طرفي با لاتاري خودرو 
تمام سود را عايد جيب دلالان مي كند، اين نمونه كوچك 
اس��ت كه مي تواند با راه حلي همچون بورس كالا )البته 
بدون سنگ اندازي هاي زياد( دولت سهامداران را به سود 
برساند. در اين بين شركت هاي اوره ساز سالانه 2 ميليون 
و ۳00 هزار تن اوره تني ۱0 ميليون تومان را تني ۸00 
هزار تومان به كشاورزان واگذار مي كنند كه باز هم دولت 
از جيب عده از مردم به كشاورزان مي دهد. صنعت برق هم 
به خودي خود زيان ده است دولت هم به دليل پوپوليستي 
بودن و عوام فريبي هاي كه دارد، باعث شده كه نرخ برق به 
صورت اشتباه پايين بماند و هيچ سرمايه گذاري وارد اين 
صنعت نشود. از سوي قطعي برق و چندين مشكل ديگر 
هم گريبانگير اين صنعت است بسياري از شركت هاي 
برقي در بورس زيان ده اند يا در شرف زيان دهي هستند 
يا اينكه بازدهي متناسب با آن س��رمايه گذاري را ارايه 
نداده اند، علت آن هم عدم تمايل دولت براي افزايش نرخ 
برق خانگي است. سجادي ادامه داد: به نوعي مي توان گفت 
دولت با مردم در رودربايستي مانده است همچنين در 
كنترل درآمدهي مردم ناتوان بوده، از طرف ديگر به صورت 
وهمي و خيالي هزينه ها را باز هم از جيب س��هامداران 
كنترل مي كند. تمام موارد ياد شده در واقع مربوط به نرخ 
دس��توري و جلوگيري دولت از سودآوري صنايع است. 
اين اقدامات صورت نگيرد بازار سرمايه شرايطي خوبي را 
خواهد داشت. به نظر مي رسد بورسي كه الان ارزان است 
و بايد ميزبان جريان نقدينگي باشد، تا اشتغالزايي و توليد 
جريان گيرد با اين دست تصميم تا عملكرد خوبي را براي 
آن رقم نمي زند. اقداماتي به اين شكل از رشد دلاري سود 
شركت ها جلوگيري شده و سهامداران بازدهي حقيقي 
كسب نمي كند. وي در پايان گفت: اگر به طور مثال دلار 
تا يك سال آينده دلار 50 درصد رشد كند سهامدار به طور 
ميانگين ۳0 درصد گين كسب كند يعني بازدهي دلاري 
منفي را داشته و قدرت خريد حقيقي آن كاهش پيداكرده 
است. اگر دولت براي موارد اشاره شده راه حلي پيدا كند، 
جاي اميدواري به بازار وجود دارد در غير اين صورت بازار 

از منظر دلاري روندي منفي خواهد داشت.

پرداخت بيش از 6 هزار
 ميليارد تومان سود سنواتي

سمات| اطلاعات منتشر شده در خصوص جزييات 
واريز مطالبات سنواتي سهامداران نشان مي دهد كه 
تا پايان ۱2 بهمن ماه س��ال جاري، 2۹۹ ناشر، سود 
سنواتي ۳۱ ميليون و ۱۹۸ هزار و 502 سهامدار كه 
ش��امل ۶ هزار و 5۴0 ميليارد و 5۱۱ ميليون و ۳۳۸ 
هزار تومان مي شود را از طريق اطلاعات سامانه سجام 
توسط سمات واريز كرده اند.از سويي ديگر، از ابتداي 
امس��ال تا پايان ۱2 بهمن ماه ۴5۱ ناشر، سود جاري 
5۶ ميليون و ۶۳7 هزار و ۱۳۶ س��هامدار را كه شامل 
۶۴ هزار و 20۶ ميلي��ارد و 5۶۹ ميليون و ۴۹۸ هزار 
تومان مي شود را با استفاده از سامانه جامع اطلاعات 
مش��تريان )س��جام( پرداخت كرده اند.لازم به ذكر 
است، سجام يك سامانه زير ساختي براي شناسايي 
مشتريان جهت ورود به باشگاه بزرگ بازار سرمايه ايران 
است كه تمام فعالان اين بازار اعم از سرمايه گذاران، 
مشتريان و مديران نهادها« در اين سامانه، فقط يك 
بار براي هميشه اطلاعات خود را در آن ثبت خواهند 
كرد و پس از احراز هويت حض��وري و غير حضوري 
قادر به دريافت خدمات مبتني بر داده هاي تاييد شده 
خواهند بود. براساس اين گزارش، از طريق اين سامانه 
اطلاعات هويتي، شماره حساب، شماره موبايل، آدرس 
الكترونيكي و اقامت دايمي فرد ثبت مي شود و از آن به 
بعد هيچ نهاد مالي نيازي به دريافت مجدد اطلاعات 
آن سهامدار را ندارد. سهامداران مي توانند با مراجعه 
به سايت www.Sejam.ir ثبت نام و احراز هويت 

سجام را به صورت الكترونيكي انجام دهند.

ارزش عمده بازار سرمايه بايد 
در اختيار دانش بنيان ها باشد

مجيد عش��قي رييس س��ازمان بورس در آيين امضاي 
تفاهم نامه  همكاري اين سازمان با معاونت علمي، فناوري 
و اقتصاد دانش بنيان رياست جمهوري، اظهار كرد: تلاش 
ما بر اين بوده كه شركت هاي مبتني بر اقتصاد ديجيتال 
و شركت هايي كه در زمينه دانش بنيان فعاليت مي كنند، 
سهم عمده اي در بازار سرمايه داشته باشند؛ به طور حتم 
دانش بنيان ها فراتر از ه��ر صنعتي مي توانند در اقتصاد 
كشور ارزش افزوده ايجاد كند. عشقي افزود: بازار سرمايه 
مدت هاست كه بر شركت هاي دارايي محور تكيه دارد و اين 
در حالي بوده كه توليد اين شركت ها عمدتا به تغييرات نفت 
گره خورده است و اگر در اين زمينه دچار آسيبي بشويم، 
توليد اين شركت ها نيز متاثر خواهد بود اما با بزرگ شدن 
اقتصاد دانش بنيان، شدت تمركز بر تغييرات نفتي كاهش 
پيدا كرده و امكان ايجاد ارزش افزوده بيشتري مهيا خواهد 
شد، محصولات شركت هاي دانش بنيان علاوه بر اينكه 
منجر به رفاه بيشتر مردم و تسهيل كارها مي شود، امكان 
پيشرفت س��اير صنايع را نيز فراهم مي كند. وي تشريح 
كرد: در مسير توسعه اين شركت ها موانعي وجود دارد و 
متاسفانه نگاه هاي سنتي باعث شده تا هيچگونه ريسكي 
از جانب اين شركت ها تحمل نشود، در صورتي كه امكان 
به صفر رساندن ريس��ك ها وجود ندارد و تنها مي توانيم 
آنها را مديريت كنيم. رييس س��ازمان بورس ابراز كرد: 
در شركت هاي دانش بنيان مخاطرات متعددي همانند 
مابقي صنايع وجود دارد، هرچند كه جنس ريسك هاي 
مربوط به اين شركت ها متفاوت بوده اما به طبع هر صنعتي 
با ريسك هاي احتمالي مواجه است. وي افزود: در سال هاي 
پيشين بزرگ نمايي ريسك هاي مربوط به اين شركت ها 
مانع از رخدادهاي مثبت در اين حوزه ش��ده اس��ت اما 
خوشبختانه موضوع حضور دانش بنيان ها در بازار سرمايه 
با درنظرگيري احتياط هاي فراوان از ابتداي امسال پررنگ 
شده است. بحث پذيرش شركت هاي دانش بنيان مبتني 
بر پلتفرم )شركت هايي همانند تپسي( با مسائل بغرنجي 
رو به رو بود و شركت هاي فعال در اين زمينه گلايه هاي 
متعددي داشتند. عشقي با تاكيد بر اينكه به دنبال بهبود 
فرآيند پذيرش و تامين مالي ش��ركت هاي دانش بنيان 
در بازار سرمايه هستيم، گفت: در سال گذشته ضوابطي 
وجود داش��ت كه در نقطه مقابل سياست هاي سازمان 
بورس در اين حوزه قرار گرفته بود؛ ما خواهان تس��هيل 
مس��ير ورود دانش بنيان ها به بازار س��رمايه هستيم در 
صورتي كه در گذشته برخي از ضوابط، موانع متعددي را 
براي اين حضور شركت ها در اين بستر به وجود آورده بود. 
اين موانع، دشواري رسيدن شركت هاي دانش بنيان به 
شرايط عام پذيرش در بازار سرمايه را دوچندان كرده بود. 
رييس سازمان بورس بيان كرد: در مسير رفع چالش هاي 
مربوط، ضوابط پيش��ين را اصلاح كردي��م و در ادامه با 
همكاري معاونت علمي دشواري هاي پذيرش و تامين 
مالي اين ش��ركت ها از طريق اصلاح صندوق ها، تامين 
مالي جمعي و ابزار بدهي كه از جمله ابزارهاي مناس��ب 
در جذب منابع براي شركت هاي دانش بنيان محبسوب 
مي ش��ود، بهره خواهيم برد. عشقي گفت: بايد ابزارهاي 
صحيح را به دست سرمايه گذار صحيح و مناسب برسانيم، 
بعضا بدون بررسي مخاطرات يك ابزار آن را به عموم مردم 
اطلاع رساني مي كنند و در نهايت مردم با سرمايه گذاري 
نابجا با مخاطرات آن رو به رو مي شوند و ما به عنوان ناظر 
بازار سرمايه مسوول پاس��خگويي هستيم؛ پيش از هر 
اقدامي بايد مخاطرات آن را شرح و منتقل كنيم تا اشخاص 
و اف��راد جامعه هدف در حوزه مربوط در مس��ير صحيح 
سرمايه گذاري ورود كنند. روح الله دهقاني فيروزآبادي، 
معاون علمي و فناوري رييس جمهور در ادامه اين ايين، 
اظهار كرد: زماني كه از دانش بنيان بودن حرف مي زنيم، 
گاهي منظورمان يك مفهوم رسانه اي - تبليغاتي بوده كه 
مدام در بوق صدا و سيما دميده شود. گاهي آنقدر يك واژه 
را خرج مي كنيم تا ضايع ش��ود؛ در كشور ما كسي بابت 
سوءاستفاده از مفاهيم و واژگان توبيخ نمي شود. معاون 
علمي و فناوري رييس جمهور ادامه داد: ما به مردم اينگونه 
فهمانده ايم كه وقتي از اقتصاد دانش بنيان حرف مي زنيم، 
منظورمان خريدهاي س��رويس هاي اينترنتي اس��ت. 
سرويس هاي اينترنتي بخشي از اقتصاد دانش بنيان بوده 
اما اين صنعت بسيار بزرگ و و وسيع است و به يك بخش 
جزئي محدود نمي ش��ود؛ به عنوان مثال يك خودروي 
شاس��ي بلند به روز دنيا حدود ۳0 هزار دلار ارزش دارد، 
اين در حالي است كه كارخانه خودروسازي دست كم ۱0 
هكتار زمين داشته و زيرساخت چندين ميليارد دلاري 
دارد؛ در نطقه مقابل صنعتي در حوزه زيست فناوري وجود 
دارد كه تنها با در اختيار داشتن ۱000 متر زمين و ۴ عدد 
ويال 5 گرمي كه ارزش هر كدام 7 هزار دلار است )و روي 
هم رفته حدود ۳0 هزار دلار مي شود( يك وسيله 20 گرمي 
معادل ارزش 2 تن ماده توليد مي كند و اين تفاوت با وجود 
اختلاف معنادار چندين ميليون دلاري در زيرس��اخت 
محقق مي شود. دهقاني فيروزآبادي با تاكيد بر اينكه در 
بورس هاي دنيا ارزش دو شركت مذكور با هم برابر است، 
گفت: اگر واقعا منظورمان از لفظ دانش بنيان ايجاد ارزش 
افزوده  است، اتفاقات خوبي در آينده رقم مي خورد. يك 
سرمايه گذار اگر بداند كه احتمالا سالانه ۱000 درصد سود 
مي كند، ريسك را مي پذيرد و قطعا در بخشي از پرتفوي 
خود، دانش بنيان ها را لحاظ مي كند؛ نبايد تنها بر اساس 
تعريف دانش بنيان به ورودي اين شركت ها بنگريم، بلكه 
بايد خروجي و نتيجه آنها را نيز بسنجيم؛ سنجش خروجي 
شركت هاي دانش بنيان به تناسب ريسك سرمايه گذاري 
را نيز كاهش مي دهد. وي ابراز كرد: رييس سازمان بورس 
اشاره صحيحي داش��تند كه به دنبال عرضه و پذيرش 
دانش بنيان  ها، بازار سرمايه رونق مي گيرد و اين عبارت 
به خوبي بيانگر اهميت تقويت اقتصاد دانش بنيان است. 
در كنار نگاه محتاطانه به تلقي كردن ش��ركت هاي 
دانش بنيان بايد بس��تر ورود آنها به بازار س��رمايه را 
تسهيل كنيم، مش��كلي كه در اين بخش وجود دارد 
اين است كه سرمايه دانش بنيان ها از سودشان كمتر 
است و خيلي از آنها به همين دليل قائل به مشاركت 
نمي شوند. معاون علمي و فناوري رييس جمهور اظهار 
كرد: دارايي شركت هاي تكنولوژيك بزرگ دنيا بتن، 
فولاد، زمين و ساختمان و... نيست، بلكه نظام مالكيت 
فكري آنها ارزشمند است و سنگ بناي بازار سرمايه در 

دانش بنيان ها بايد بازار مالكيت فكري باشد.

»تعادل«بررسيميكند

سايه قيمت گذاري دستوري روي بورس

اطمينان مديران به بورس چقدر است؟
ش���اخص ارزندگ�ي اما در نظرس��نجي بهمن ماه افت 
اندكي را نش��ان مي دهد و از رقم ۹۹ در ش��هريورماه به 
۹۸.۳ كاهش يافت. همه مديران دارايي به جز يك نفر بر 
اين باورند كه قيمت س�هام نزديك يا كمتر از ارزش ذاتي 
خود اس��ت. در اين ميان ۴۸.۳ درص��د )2۹ نفر( قيمت 
س��هام را خيلي پايين تر از ارزش ذات��ي خود مي دانند و 
50 درصد )۳0 نف��ر( آن را نزديك به ارزش ذاتي برآورد 
مي كنند. در نظرسنجي شهريورماه، ۳5 درصد از مديران 
دارايي قيمت سهام را خيلي پايين تر و ۶۳ درصد نزديك به 
ارزش ذاتي مي دانستند كه به موجب آن شاخص ارزندگي 
)Valuation Index( ني��ز روي عدد ۹۹ قرار گرفته 
بود. در تير و مرداد اين شاخص عدد ۱00 را نشان مي داد.

بورسان نوشت كه همچنين در س��وال ديگري مديران 
دارايي اعلام كردند كه به طور متوس��ط انتظار كس��ب 
بازدهي حدود 52.5۳ درصدي از بورس طي يك س��ال 
آينده دارند كه نس��بت به دوره قبلي نظرسنجي، حدود 
2۴ واحد درصد رشد داشته است. در شهريورماه انتظار 
براي بازدهي يك ساله بورس عدد 2۸.۶ درصد را نشان 
مي داد. ش��ركت كنندگان در اين نظرسنجي همچنين 
به طور متوس��ط بر اي��ن باورند كه ش��اخص  كل بورس 
تهران بر اس��اس معيارهاي بنيادي اكنون بايد روي رقم 
حدود 2ميليون واحد مي ايستاد. در نظرسنجي شاخص 
اطمينان ش��هريورماه، رقم منصفانه براي شاخص كل 

بورس يك ميليون و ۶20 هزار واحد برآورد مي شد.

    شاخص اطمينان اوج گرفت
در نظرس��نجي بهمن ماه »فرداي اقتصاد«، شاخص 
اطمينان براي اولين بار از زم��ان برگزاري از 70 فراتر 

رفت و روي عدد 7۶.7 قرار گرفت كه نش��ان مي دهد 
كمتر از يك چهارم از ش��ركت كنندگان در ششمين 
دور از نظرسنجي »شاخص اطمينان«، انتظار دارند 
بازده يك س��اله بورس كمتر از تورم باشد كه در كنار 
كاهش ش��اخص ارزندگي، به نظر از اميد بورس��ي ها 
به حركت صعودي س��هام با موج افزايشي تورم خبر 
مي دهد. به اين ترتيب زماني كه از ۶0 شركت كننده در 
اين نظرسنجي پرسيده شد كه ميزان بازدهي بورس 
در يك سال آينده نسبت به تورم چگونه خواهد بود، 
۴۶ نفر )7۶.7 درصد( اعلام كردند كه سهام بازدهي 
بيشتر از تورم خواهد داشت و ۱۴ نفر )2۳.۳ درصد( 
معتقد بودند كه بازدهي بورس كمتر از تورم خواهد 
 Confidence( »بود. از اين رو »شاخص اطمينان
Index( ب��راي بهمن م��اه به حدود 77 رس��يد كه 
نسبت به رقم اين شاخص در دوره قبلي نظرسنجي 
افزايش محسوسي داشته است. شاخص اطمينان در 

شهريورماه روي رقم ۴۳.2 قرار گرفته بود.

    احتمال سقوط آزاد بورس افزايش يافت؟
در بخشي از اين نظرسنجي از مديران پرسيده شده چه 
ميزان احتمال سقوط آزاد شاخص بورس همانند اتفاقي 
كه در دي ۹2 يا مرداد ۹۹ رخ داد را مي دهند. در بهمن ماه 
ش���اخص احتم�ال س���قوط آزاد ب�ه رق�م ۳5 دس�ت 
ياف�ت كه رشد قابل توجهي نسبت به شهريورماه داشت. 
بر اين اساس در حال حاضر حدود ۳5 درصد از مدي�ران 
داراي�ي احتم�ال ري�زش سنگين در ۶ ماه آينده را بيش 
از ۱0 درصد مي دانند. طبق استاندارد نظرسنجي شيلر در 
دانشگاه ييل، 2۱ مدير از ۶0 نفر احتمال ريزش سنگيني 

مش��ابه دي ماه ۹2 يا مرداد ۹۹ را در ۶ ماه آينده بيش از 
۱0 درصد مي دانند. همچنين ۶ نف��ر از مديران دارايي 
شركت كننده در اين نظرسنجي، احتمال ريزش سنگين 
بورس را بيش از ۳0 درصد اعلام نكرده اند؛ در شهريورماه 
هيچ ي��ك از مديران دارايي احتمال چنين س��قوطي را 
مطرح نكرده بودند. بنابراين، »شاخص احتمال سقوط 
آزاد« )Crash Index( با رشد ۸۹ درصدي نسبت به 
نظرسنجي پيشين، عدد ۳5 را نشان مي دهد. هرچه اين 
عدد به صفر نزديك تر باشد، يعني شانس مواجهه بورس 
با يك ريزش چشم گير پايين تر است و عدد ۱00 بيان گر 

بالاترين شانس سقوط آزاد قيمت ها خواهد بود.

    تغيير محسوس شاخص فرصت خريد
از شركت كنندگان همچنين پرسيده شد كه در صورت 
افت ۳ درصدي ش��اخص كل در معاملات امروز، فردا 
شاخص چه تغييري خواهد كرد؟ ۳۶ نفر از ۶0 مدير 
دارايي گفتند كه بازار صعود خواهد كرد، ۴ نفر معتقد 
بودند همانج��ا مي ماند و 7 نفر هم بر اين اعتقادند كه 
بازار مجددا ريزش خواهد ك��رد. در اين ميان ۱۳ نفر 
هم نظري نداشتند. اين نش��ان مي دهد 7۶.۶ درصد 
مديران دارايي ريزش سنگين قيمت ها در بورس در 
يك روز را موقتي مي دانند و آن را فرصتي براي خريد 
سهام مي دانند. از اين متغير با عنوان »شاخص فرصت 
خريد« )Buy-On-Dips( ياد مي شود. هرچه اين 
شاخص نزديك به ۱00 باشد، يعني سرمايه گذاران در 
حالت آماده باش كامل براي خريد در ريزش ها هستند. 
در شهريورماه 55.۶ درصد از شركت كنندگان، ريزش 

سنگين قيمت ها در بورس را موقتي مي دانستند.

    روش محاسبه شاخص ها
ش��اخص اطمينان )Confidence Index(: براي 
محاس��به اين ش��اخص، پيش بيني بازده يك س��اله 
بورس با پيش بيني مديران از تورم مقايس��ه مي شود. 
اين ش��اخص نسبت افرادي اس��ت كه انتظار بازدهي 
بيش از تورم دارند به كل افراد مش��اركت كننده. عدد 
۱00 به معناي آن است كه همه مديران دارايي انتظار 
سودآوري يك ساله بيش از تورم دارند و با »اطمينان« 
در بورس س��رمايه گذاري مي كنند. شاخص ارزندگي 
)Valuation Index(: مدي��ران دارايي قيمت روز 
سهام را خيلي بالاتر يا خيلي پايين تر يا نزديك به ارزش 
ذاتي ارزيابي مي كنند. اين شاخص، نسبت مديراني است 
كه قيمت روز سهام را خيلي پايين تر يا نزديك به ارزش 
ذاتي پيش بيني كرده اند به كل مش��اركت كنندگان. 
 :)Buy-On-Dips Index( شاخص فرصت خريد
از مديران پرسيده شده اگر بورس فردا ۳ درصد بريزد، 
پس فردا چه وضعي خواهد داشت؟ )بالا مي رود؛ پايين 
مي آيد؛ همان جا مي ماند( . اين شاخص نسبت افرادي كه 
انتظار دارند بعد از ريزش، قيمت ها بالا رود را به مجموع 
سه گزينه يادش��ده محاسبه مي كند. طبعا افرداي كه 
انتظار رشد پس از ريزش ناگهاني دارند، اصلاح قيمتي 
را »فرصت خريد« براي خود مي دانند و عدد شاخص 
بيانگر درصد اين گروه از كل مشاركت كنندگان است. 
 :)Crash Index( ش��اخص احتم��ال س��قوط آزاد
مديران احتمال آنكه در ۶ ماه آينده ريزشي مشابه دي 
۱۳۹2 يا مرداد ۱۳۹۹ را برآورد كرده اند. اين شاخص، 
نسبت مديراني است كه احتمال اين ريزش را بيش از 

۱0 درصد ارزيابي كرده اند به كل مشاركت كنندگان.



مجيد اعزازي|
افت ساخت و ساز مسكن طي 10 سال گذشته اگرچه 
به طور عمده معلول وضعيت اقتصاد كش��ور اس��ت اما 
مكانيسم هاي نظارتي نيز مانع بزرگي بر سر راه بخش 
خصوصي ارزيابي مي ش��وند. از همين رو، در شرايطي 
كه در لايحه بودجه سال 1402 كل كشور، سهم كلي 
اعتبارات امور مسكن، عمران شهري و روستايي از كل 
نسبت به قانون سال جاري تغيير قالب توجهي نداشته 
است و پيش  بيني مي شود، تامين مالي طرح هاي حمايتي 
مسكن با مشكل مواجه شوند، مركز پژوهش هاي مجلس 
راهكاري ارايه كرده است كه به واسطه اجراي آن راهكار، 
مسير پيش پاي بخش خصوصي براي سرمايه گذاري در 
ساخت و ساز هموار شود تا بلكه از اين مسير واحدهاي 
مسكوني و س��اختمان هاي مورد نياز كشور توليد و در 
اختيار مردم قرار داده ش��ود. بازوي پژوهشي مجلس 
با هدف كاهش زم��ان و در مجم��وع مصايب صدور 
پروانه ساختماني، پيش��نهاد كرده است كه » پنجره 
واحد صدور مجوزه��اي احداث و عرضه مس��كن « 
ايجاد شود. با توجه به پيشينه همكاري دستگاه هاي 
مختلف در راه اندازي سامانه اسكان و املاك، از سويي 
نمي توان به ايجاد چنين س��امانه اي اميدوار بود، و از 
سوي ديگر نمي توان وجود چنين سامانه اي را حلال 
و رافع مشكلات صدور پروانه قلمداد كرد، چه آنكه در 
صورت ايجاد، پنجره واحد صدور مجوزهاي احداث و 
عرضه مسكن، همچنان مداخلات دستگاه هاي متعدد 
و مختلف در فرايند صدور پروانه وجود خواهد داشت.

   گام هاي خرد و كلان براي دريافت پروانه
آنگونه كه مركز پژوهش هاي مجلس گزارش كرده است، 
در حال حاضر از زمان درخواست متقاضي تا هنگام صدور 
پروانه س��اختماني، 40 گام خرد و كلان وجود دارد كه با 
احتساب رفت و برگش��ت پرونده ها، دوباره كاري و بروز 
اشتباه در برخي از اقدامات، ممكن است گاه به بيش از 100 
گام نيز برسد. اين مهم به اذعان فعالان حوزه ساختمان و 
مسكن يكي از كليدي ترين موانع توسعه و جذب سرمايه 
بخش مس��كن و ساختمان به ش��مار مي رود. بر اساس 
بررسي هاي ميداني به عمل آمده، در حال حاضر متوسط 
زمان دريافت پروانه س��اختماني در شهرهاي كوچك و 
مياني افزون بر 130 روز )4.5 ماه(، در شهرهاي بزرگ و 
كلان شهرها در حدود 200 روز )6.5 تا 7 ماه( است كه در 
پاره اي از موارد از جمله مناطق شمالي پايتخت اين زمان 
به بيش از 300 روز نيز مي رس��د. در حال حاضر، از زمان 
درخواست متقاضي تا هنگام صدور پروانه ساختماني، 40 
گام خرد و كلان وجود دارد كه با احتساب رفت و برگشت 
پرونده ها، دوباره كاري و بروز اشتباه در برخي از اقدامات، 
ممكن است گاه به بيش از 100 گام نيز برسد. اين مهم به 
اذعان فعالان حوزه ساختمان و مسكن يكي از كليدي ترين 
موانع توسعه و جذب سرمايه بخش مسكن و ساختمان به 
شمار مي رود. بررسي ها نشان مي دهد، پيگيري مستقيم 
و حض��وري پرونده از س��وي متقاض��ي، وجود خدمات 
غيرهوشمند در برخي از گام ها در كنار اجراي الكترونيكي 
ديگر گام ها، لزوم ارايه برخي از مدارك غيرضروري، فاقد 
توجيه و عاري از جنبه فني، عدم واگذاري كامل مسووليت 
به دفاتر خدمات الكترونيك، همچنين كشمكش بين 
سازمان نظام مهندسي ساختمان و وزارت راه و شهرسازي 
در خصوص نحوه انتخاب مهندس ناظر و بلاتكليفي در 
خصوص عقد قرارداد با مجري س��اختمان و متاس��فانه 
رواج اخذ هزينه هاي غيررسمي از مهم ترين تنگناهاي 
موجود در روند صدور پروانه ساختماني به شمار مي رود. 
از س��وي ديگر، اعمال س��ليقه و تاويل و تفسير ضوابط 

و دس��تورالعمل ها، به همراه تغييرات مك��رر و چندباره 
بخش��نامه هاي دريافت گواهي هاي ساختماني، ضمن 
ايس��تا كردن حجم قابل توجهي از س��رمايه هاي كه در 
ساخت و ساز مس��كن ورود پيدا مي كند، سازندگان را از 
نظر زماني همسنگ فرآيند عمليات ساختماني درگير و با 
چالش روبه رو مي كند. از سوي ديگر، رويكرد درآمدزايي 
شهرداري ها به تخلفات ساختماني، مستلزم منظور كردن 
حجم قابل توجهي از سرمايه ها براي طي كردن مراحل 
مختلف اخذ گواهي عدم خلاف و گواهي پايان كار است.

   جزييات پيشنهاد تشكيل پنجره واحد 
با توجه به اين كاس��تي ها، مرك��ز پژوهش هاي مجلس 
پيشنهاد كرده است، حكمي به اين شرح به تبصره 11 الحاق 
شود: وزارت كش��ور )سازمان شهرداري ها و دهياري هاي 
كشور( مكلف است، ظرف مدت 3 ماه با مشاركت سازمان 
نظام مهندسي ساختمان كشور، وزارت راه و شهرسازي و 
بنياد مسكن انقلاب اسلامي به منظور مديريت يكپارچه و 
هماهنگ امور اخذ، تكميل و صدور پروانه هاي ساختماني، 
گواهي هاي ساختمان، شناسنامه فني و ملكي ساختمان، 
شناسنامه فني ساختمان، نسبت به ايجاد »پنجره واحد 
صدور مجوزهاي احداث و عرضه مسكن« به صورت برخط 
و ش��فاف اقدام كند. جزء»1« دستگاه هاي فرعي صدور 
و نظارت بر هر نوع اج��ازه الكترونيكي و غيرالكترونيكي 
دربرگيرنده مجوز، پروانه، گواهي، نشان، پاسخ به استعلام، 
موافقت، تاييديه يا مصوبه در امر ساخت و عرضه مسكن 
شامل سازمان ثبت اسناد و املاك كشور، وزارت نيرو، وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات، س��ازمان تامين اجتماعي، 
س��ازمان ملي اس��تاندارد ايران، وزارت جهاد كشاورزي، 
س��ازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداري كش��ور، شوراي 
عالي كارشناسان رسمي دادگستري و كانون سردفتران و 
دفترياران، مكلف هستند نسبت به ارايه خدمات از طريق 
استقرار مستمر نماينده تام الاختيار در محل پنجره واحد يا 
اتصال مستمر در سامانه اي كه به اين منظور ايجاد خواهد 
شد، اقدام و همكاري لازم را به عمل آورند. جزء »2« وزارت 
كشور مكلف است در راستاي افزايش ارايه خدمات به صورت 

غيرحضوري و با حداقل زمان و هزينه ممكن با همكاري 
ساير دستگاه هاي صدور مجوز، نسبت به شناسايي و حذف 
مراحل تكراري، غيرضرور و ارايه اس��ناد فيزيكي، حذف 
اظهارنظرهاي سليقه اي مميز محور، الزام به پاسخگويي 
صريح و تعيين زمان و هزينه هريك از گردش هاي كاري در 
فرايند صدور مجوزهاي احداث و عرضه مسكن اقدام كند. 
جز»3« دستورالعمل مربوطه شامل رويه ها و ضوابط و 
نحوه برخورد با متخلفان بر اس��اس مقرراتي است كه 
ظرف مدت 3 ماه به تصويب هيات وزيران خواهد رسيد.

   افزايش 2 صدم درصدي بودجه مسكن
در لايحه بودجه سال 1402 كل كشور، سهم كلي اعتبارات 
امور مسكن، عمران شهري و روستايي نسبت به سال جاري 
تغيير قالب توجهي نداشته است و به 39 صدم درصد در 
مقايسه با 37 صدم درصد س��ال 1401 رسيده است. بر 
اين اس��اس، كل اعتبارات امور مسكن، عمران شهري و 
روستايي به 60 هزار و 747 ميليارد ريال مي رسد. اگر چه 
اعتبارات به تفكيك فصل مسكن، فصل تحقيق و توسعه 
در امور مسكن، عمران شهري و روستايي و فصل توسعه 
و خدمات ش��هري با رشد رو به رو بوده است؛ اما در حالت 
كلي افزايش اعتبارات تنها در اعتبارات هزينه اي مشهود 
است كه به طور عمده صرف مصارف جاري نظير جبران 
حقوق و دستمزدها خواهد ش��د. با ملاحظه برخي آثار 
كمي و كيفي عواملي مانند نرخ تورم بالا در سال 1401 
و امتداد آن در سال 1402 و از سوي ديگر، افزايش بسيار 
ناچيز ميزان اعتبارات، مي توان انتظار داشت دشواري ها 
و محدوديت هاي تحصيص اعتبارات به ويژه در طرح ها 
و پروژه هاي مس��كن حمايتي با توجه به در نظر گرفتن 
اعتباري در حدود 300 هزار ميليارد ريال از طريق صندوف 
ملي مسكن در قالب رديف هاي متفرقه كماكان تداوم يابد.

   مهم ترين تغييرات مسكني بودجه 1402
مهم ترين تغييرات ايجاد ش��ده در لايحه بودجه سال 
1402 نسبت به قانون بودجه سال جاري در تبصره هاي 
4، 11، 14 و 16 م��اده واح��ده اس��ت. در تبصره 11 

تكليف به شوراي عالي شهرس��ازي و معماري ايران و 
كميس��يون ماده 5 در خصوص تغيير كاربري اراضي 
مازاد دستگاه هاي اجرايي و تهاتر و مبادله زمين هاي 
دستگاه هاي اجرايي، در راستاي تجميع ساختمان هاي 
پراكنده تبيين شده است كه نظام شهرسازي كشور را 
با خدشه و آشفتگي جدي رو به رو خواهد كرد. لايحه 
بودجه س��ال 1402 حاكي از اين اس��ت كه به منظور 
تامين منالع مالي حوزه مسكن و شهرسازي، شيوه هايي 
همچون انتشار اوراق مالي اسلامي، استفاده از منابع 
داخلي وزارت راه و شهرسازي و ساير نهادي ذي ربط، 
تهاتر اراضي و املاك دستگاه هاي اجرايي، مولدسازي 
اموال و دارايي هاي دس��تگاه هاي اجرايي منظور شده 
اس��ت. همچنين با نگاهي به اح��كام مربوط به حوزه 
توسعه و مديريت شهري مي توان گفت كه اتكاي مالي 
شهرداري ها بر پايه منابع حاصل از ماليات و عوارض و 
به ويژه ماليات بر ارزش افزوده مقرر شده است و ساز و 
كار مشخصي براي تامين مالي طرح هاي سرمايه اي و 

پروژه هاي عمراني در نظر گرفته نشده است.

   آمار پروانه هاي ساختماني
 در نيمه نخست سال 1401

بررسي آمارهاي رسمي در فصل بهار و تابستان سال 
جاري نشان مي دهد كه 18 هزار و 776 پروانه ساخت 
واحد مسكوني در شهر تهران صادر شده است. مجموع 
پروانه هاي صادره براي ساخت واحدهاي مسكوني در 
كل كشور طي نيم سال اول 1401 به 188 هزار و 185 
فقره رسيده است كه از اين ميزان، صرفا 4.91 درصد 
)9256 فقره( مربوط به بخش دولتي اس��ت. بيش از 
91 درصد از اين پروانه ها متعلق به بخش خصوصي و 
حدود 3.84 درصد نيز متعلق به بخش تعاوني است. از 
اين رو، مي توان بر اساس آمارهاي رسمي گفت كه در 
نيم نخست سال جاري، كمتر از يك دهم وعده ساخت 
يك ميليون مس��كن، پروانه ساخت واحد مسكوني 
صادر شده است كه نشانه اي قوي از جاماندن دولت از 

طرح مسكني وعده داده شده به مردم است.

در شهر

ادامه از صفحه اول
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علت »هواي مطلوب« پايتخت 
در روزهاي اخير

سرپرست مركز هوا و تغيير اقليم سازمان حفاظت محيط 
زيس��ت گفت: تنفس هواي پاك در شهر تهران در 6 روز 
گذشته به واسطه تهويه هوا بوده است؛ انتشار آلودگي در 
اين چند روز كماكان مانند گذشته بوده اما وزش باد سبب 
شده تا هوا تصفيه شود. به گزارش تسنيم، 6 روز است كه 
شهر تهران هواي پاك يا قابل قبول داشته و پايتخت نشينان 
ه��واي مطلوبي را تنفس كرده اند. تنف��س مداوم هواي 
مطلوب با توجه به افزايش تعداد روزهاي آلوده در س��ال 
جاري و تنفس هواي سمي در پايتخت، سبب متعجب 
شدن ش��هروندان تهراني شده اس��ت. در همين رابطه، 
داريوش گل عليزاده، سرپرس��ت مركز هوا و تغيير اقليم 
سازمان حفاظت محيط زيست به تسنيم گفت: تنفس 
هواي پاك در شهر تهران در 6 روز گذشته به واسطه تهويه 
هوا بوده است؛ اگر تهويه هوا و وزش باد با سرعت مناسب 
انجام شود، تخليه آلودگي به خوبي انجام مي شود. انتشار 
آلودگي در اين چند روز كماكان مانند گذشته بوده اما وزش 
باد سبب شده تا هوا تصفيه ش��ود. وي ادامه داد: موضوع 
مديريت بادي و انتظار براي وزش باد مناسب موضوعي 
كاملًا علمي اس��ت و در همه جاي دنيا بارگذاري ها را در 
جهت تهويه هوا و مناسب با توان اكولوژيك منطقه انجام 
مي دهند. با توجه به اينكه تهران شهر بادخيزي نيست، 
زماني كه آلودگ��ي هوا افزايش پيدا مي كند و با وارونگي 

دما همزمان مي شود، تخليه آلايندگي انجام نمي شود.

امكان افزايش نرخ عوارض
تا سقف تورم

محمد آخوندي، رييس كميسيون برنامه و بودجه شوراي 
اسلامي شهر تهران گفت: بخش��نامه وزارت كشور به 
سراسر شهرداري ها بر اين مبناست كه امكان افزايش 
عوارض تا سقف نرخ تورم وجود دارد. دليل اين مساله نيز 
اين است كه مبناي مناسبي براي سال اول در نظر گرفته 
شود و سال هاي آينده روند به تدريج معقول تر شود. به 
گزارش ايلنا، آخوندي با اشاره به تفاوت لوايح عوارض 
و بهاي خدمات امسال با سال هاي قبل، اظهار كرد: بر 
اس��اس قانون جامع درآمدهاي پايدار شهرداري هاي 
كش��ور كه مجلس تصويب كرده و همچنين ابلاغيه 
وزارت كش��ور كه در آن عناوين و بهاي خدمات تغيير 
كرده، ش��وراها نيز مصوبه عناوين جديد را به تصويب 
رس��اندند و پس از آن به شهرداري ها واگذار شد تا بها و 
ميزان عوارض را مشخص كنند. رييس كميسيون برنامه 
و بودجه شوراي اسلامي شهر تهران با اعلام اينكه روند 
جديدي در تعيين نرخ عوارض و بهاي خدمات ايجاد شده 
است، تأكيد كرد: در مواردي، برخي عوارض حذف، برخي 
با يكديگر ادغام و برخي نيز جديد اعلام شده و مقايسه آن 
با سال هاي قبل صحيح نيست. وي با بيان اينكه وقتي 
عوارض جديد با نامي جديد اعلام يا برخي عوارض با هم 
ادغام مي شوند كه قطعاً نياز به بررسي مجدد دارد، يادآور 
شد: امسال مبناي شروع قيمت گذاري عوارض است 
و اين مبنا بايد براس��اس كارشناسي ايجاد شود، لذا در 
كميسيون ها به ويژه كميسيون برنامه و بودجه به مباني 
توجه شده و ملاحظاتي همچون افزايش معقول نرخ 
بهاي خدمات و عوارض مورد توجه است. بر همين اساس 
هم تصميم گيري مي شود. آخوندي همچنين تصريح 
كرد: براي مثال درخصوص عوارض سازمان ها و شركت ها 
شرايط به گونه اي است كه اين مجموعه ها درآمد و هزينه 
دارند و نمي توانيم بي منطق اعداد را افزايش يا كاهش 
دهيم؛ يا اينكه مي��زان افزايش نرخ بهاي خدمات آنها 
كم باشد بلكه بايد ميزان افزايش متناسبي اعمال شود. 
در عين اينكه بايد در بخش هايي كه به طور مس��تقيم 
با مردم در ارتباط اس��ت دقت صورت بگيرد كه ميزان 
افزايش، زياد نباشد. رييس كميسيون برنامه و بودجه 
شوراي اسلامي شهر تهران افزود: به عنوان مثال در 
بخش عوارض طرح ترافيك، پيشنهاد ما افزايش 25 
درصدي بود اما در نهايت در صحن شورا 20 درصد 
افزايش به تصويب رس��يد. معتقديم عوارض طرح 
ترافيك عامل بازدارنده اي است كه در نهايت سود 
آن به مردم مي رسد چراكه با اجراي طرح، ترافيك 
و آلودگي هوا كاهش خواهد يافت و وسايل حمل و 

نقل عمومي راحت تر تردد خواهند كرد. 

ابهامات  ادامه دارد
در مورد جايگاه بازار س��رمايه در برنامه هفتم توسعه 
بايد توجه كرد كه ابعاد توسعه بازار سرمايه مبتني بر 
خواس��ته هاي فعالان بازار و مسوولان مرتبط در اين 
حوزه باشد كه در حال حاضر چنين مساله اي وجود 
ندارد. از س��ال 1392 نهاد ناظر يعني سازمان بورس 
هيچ برنامه مدوني كه لازم باشد در برنامه هاي اقتصادي 
كلان كشور قرار بگيرد، ندارد و معمولا برخلاف انتظار 
فعالان بازار يك وضعيت تقريبا غير پايدار مبتني بر 
مقتضيات و ش��رايط حال حاضر در اقتصاد و بورس 
ترتيب داده مي شود به طور مثال در دو، سه ماه اخير 
بسته حمايتي با محوريت چند بند حساس ازجمله 
هماهنگي بين بازار پول و س��رمايه براي تثبيت نرخ 
بهره مطرح ش��د اما در روزهاي گذش��ته شاهد اين 
مساله بوديم كه شوراي پول و اعتبار به صورت رسمي 
تصميمي درخصوص افزايش نرخ بهره و نرخ س��ود 

بانكي اتخاذ كرد.

قيمت بليت هواپيما با اقدامات 
سلبي كنترل نمي شود

احمد دنيا مالي، عضو كميسيون عمران مجلس شوراي 
اسلامي، تاكيد كرد: دولت بايد از بعد حاكميتي براي 
كنترل قيمت بليت هواپيما ورود كرده و مابه التفاوت 
بين قيمت واقعي و قيمت مصرف كننده را به ايرلاين ها 
بپردازد. دنيامالي در گفت وگو با ايسنا، با اشاره به تلاش 
ايرلاين ها براي افزايش قيمت بليت هواپيما، بيان كرد: 
واقعيت اين است كه ايرلاين ها در تامين قطعات و اورهال 
كردن هواپيماها با سختي هاي زيادي مواجه هستند 
و اگر قرار اس��ت كه قيمت بليت هواپيما افزايش پيدا 
نكند دولت بايد مابه التفاوت بين قيمت واقعي و قيمت 
مصرف كننده را پرداخت كند. وي اظهار كرد: دولت بايد از 
بعد حاكميتي براي كنترل قيمت بليت هواپيما ورود پيدا 
كند، اين ورود با اقدامات سلبي موثر نيست. ايرلاين ها 
امروز با هزينه هاي بالايي مواجه هستند و اگر دولت به 
آنها كمك نكند همين تعداد محدود هواپيماهاي فعال 
نيز كم كم از رده خارج مي ش��وند. امروز ش��ركت هاي 
دولتي نظير هما و آس��مان نيز وضعيت جالبي ندارند. 
نماينده مردم بندر انزلي در مجلس تصريح كرد: تامين 
قطعات براي ايرلاين ها گران تمام مي شود در نتيجه يك 
سري از هواپيماهاي كشور امروز زمين گير شده اند. اگر 
ما مي خواهيم از مصرف كننده حمايت كنيم بايد مابه 
التفاوت قيمت تمام شده را به ايرلاين ها پرداخت كنيم. 
با توجه به قيمت بليت هواپيما امروز اقشار پايين جامعه 
توانايي استفاده از آن را ندارند بلكه اقشار متوسط و روبه 

بالاي جامعه مي توانند از هواپيما استفاده كنند.

50 ايستگاه هواشناسي ايران 
بين المللي شد

ريي��س س��ازمان هواشناس��ي از الحاق 50 ايس��تگاه 
سينوپتيك هواشناسي به شبكه ديدباني اصلي جهاني 
)GBON( خبر داد و گفت: 3520 ايس��تگاه وضعيت 
جوي كشور را پايش مي كنند. به گزارش تسنيم، سحر 
تاج بخش با اش��اره به الحاق 50 ايس��تگاه سينوپتيك 
 GBON هواشناسي به ش��بكه ديدباني اصلي جهاني
اظهار كرد: اين اقدام براي ارتقاء قدرت تفكيك زماني و 
مكاني داده هاي ديدباني سطح زمين و پر كردن خلاهاي 
موجود در ش��كبه ديدباني جهاني انجام شده است. وي 
افزود: با الحاق اين ايستگاه ها به شبكه ديدباني جهاني، 
كيفيت پيش بيني هاي جوي در مدل هاي عددي ارتقاء 
مي يابد. وي تصريح كرد:  ايستگاه هاي بين المللي جديد 
هواشناسي كشور در بسياري از استان ها نظير تهران، قم، 
مازندران، البرز، آذربايجان شرقي و سيستان و بلوچستان 
قرار دارند. معاون وزير راه و شهرسازي يادآور شد: پيش 
از اين 76 ايس��تگاه هواشناس��ي بين المللي در كشور 
فعاليت مي كردند كه با الحاق ايستگاه هاي جديد، تعداد 
ايستگاه هاي تحت شبكه ديدباني جهاني كشور به 126 
ايستگاه افزايش يافت.  تاجبخش يادآور شد: اكنون 3520 

ايستگاه وضعيت جوي كشور را پايش مي كنند.

آمادگي بندر چابهار براي راه اندازي 
خط مسافري دريايي با عمان

مديركل بنادر و دريانوردي سيستان و بلوچستان از اعلام 
آمادگي بندر چابهار براي راه اندازي خط مسافري دريايي 
با عمان خبر داد و گفت: امكان انجام 2 سفر هفتگي وجود 
دارد و ظرفيت جابه جايي مسافر تا 250 مسافر است. به 
گزارش ايلنا، قاسم عسكري نس��ب درباره آمادگي براي 
راه اندازي خط مس��افري چابهار-عمان، اظهار داش��ت: 
در راستاي توجه هرچه بيشتر به توسعه سواحل مكران 
بر اس��اس منويات مقام معظم رهبري و توسعه اقتصاد 
دريامحور به منظور بهبود وضعيت اقتصادي كش��ور بر 
اساس سياس��ت هاي دولت مردمي و برنامه ها و اقدامات 
س��ازمان بنادر و دريان��وردي، راه اندازي خط مس��افري 
چابهار-عمان مدنظر قرار گرفته و در اين راس��تا آمادگي 
لازم وجود دارد. وي با بيان اينكه زيرساخت هاي مسافري 
در بندر ش��هيد كلانتري چابهار آماده است، افزود: سالن 
مسافري به مساحت 4 هزار مترمربع، ترمينال مسافري 
به مس��احت 12 هزار مترمربع و ظرفي��ت پذيرش 600 
مسافر از جمله زيرساخت هاي موجود است و تمام امكانات 
پذيرش مسافر و استقرار ارگان ها و امكانات خدمات رساني 
به مس��افران فراهم اس��ت. مديركل بنادر و دريانوردي 
سيستان و بلوچستان با اشاره به اينكه مكاتبات لازم از سوي 
سازمان بنادر و دريانوردي به ارگان هاي مختلف از جمله 
وزارت نفت، وزارت ميراث فرهنگي، گردشگري و صنايع 
دستي صورت گرفته است تا شاهد تحقق تامين سوخت 
يارانه اي براي شناورهاي مسافري خطوط كشتيراني در 
مسيرهاي خارجي و بين المللي باشيم، بيان كرد: مردم 
ايران و عمان داراي اش��تراك فرهنگي ديرينه هس��تند 
و از ديرباز تاكنون مراودات تجاري مس��تمري با يكديگر 
داشته اند. عسكري نسب با اشاره ادامه داد: سازمان بنادر 
و دريانوردي علاقه مند به راه اندازي خط مسافري چابهار-

عمان است و مقدمات كار فراهم شده و در صورت تامين 
سوخت يارانه اي شاهد راه اندازي اين خط مسافري دريايي 
خواهيم بود. وي با بيان اينكه راهكار تخصيص س��وخت 
يارانه اي در وزارت نفت در حال انجام است، خاطرنشان كرد: 
با توجه به ظرفيت بالاي سواحل مكران، جاي خالي خط 
مسافري و گردشگري دريايي در اين پهنه خالي بود و در 
صورت راه اندازي خط مسافري دريايي بين چابهار و عمان 
شاهد جذب گردش��گر داخلي و خارجي در اين جغرافيا 
خواهيم بود و موجب فعال شدن حوزه گردشگري دريايي 
در كشور مي شود. مديركل بنادر و دريانوردي سيستان 
و بلوچستان با اعلام اينكه فاصله 100 مايلي دريايي 
بين چابهار و عمان وجود دارد، گفت: اين سفر دريايي 
حدود 5 ساعت زمان مي برد و در گام نخست به دنبال 
جذب 1 تا 2 فروند شناور هستيم تا از طريق 1 شركت 
مسافري تامين شود و در ادامه در صورت وجود تقاضا و 
استقبال تعداد شناورها افزايش مي يابد. عسكري نسب 
افزود: در حوزه گردشگري دريايي مي توانيم 24 ساعته 
خدمات مورد نياز متقاضيان را ارايه كنيم و در بخش 
مسافري دريايي نيز امكان انجام 2 سفر هفتگي وجود 

دارد و ظرفيت جابه جايي مسافر تا 250 مسافر است.

بازوي پژوهشي مجلس پيشنهاد كرد، پنجره واحد صدور مجوزهاي احداث و عرضه مسكن ايجاد شود

100 گام تا اخذ پروانه ساخت آپارتمان

رييس سازمان هواپيمايي: 10 فروند هواپيماي برجامي زمينگير است

شكايت رسمي از امريكا به ايكائو
گروه راه و شهرسازي|

رييس سازمان هواپيمايي از شكايت رسمي ايران عليه 
امريكا به ايكائو خبر داد و گفت: زمينگيري 10 فروند 
هواپيماي برجامي )ATR( س��ند رسمي شكايت ما 
براي مغايرت رفتار امريكا با روح قوانين ايكائو )سازمان 
جهاني هوانوردي( اس��ت. محم��د محمدي بخش، 
رييس س��ازمان هواپيمايي ديروز در حاشيه جلسه 
مشترك با ايرلاين ها در جمع خبرنگاران در خصوص 
راه��كار ايران ب��راي پايان زمينگي��ري هواپيماهاي 
برجامي، گف��ت: در مميزي اخير ايكائ��و از ايران اين 
موضوع را )زمينگيري 10 فروند هواپيماي اي. تي. آر( 
به عنوان سند رسمي شكايت از امريكا اعلام كرديم. 
وي افرود: وقتي ديده بان حقوق بشر به ايران مراجعه 
كردند نيز در جلس��ه مشترك، تحريم امريكا را اعلام 
كرديم. اكنون عليه امريكا شكايت رسمي كرديم كه 
ادامه اي��ن رفتارها با روح قوانين ايكايو مغايرت دارد و 
به طور مس��تقيم ايمني هوانوردي را تهديد مي كند. 
معاون وزير راه وشهرس��ازي گفت: اگر اجازه پرواز به 
هواپيماهاي برجامي را نمي دهيم و شاهد زمينگيري 
10 فروند هواپيما هستيم به خاطر »ايمني« است و 

اميدواريم بتوانيم با تامين قطعه، هواپيماها را سرخط 
برگردانيم. به گزارش ايرنا، وي در پاسخ به سوال ديگري 
مبني بر اينكه آيا تا نوروز 1402 هواپيماهاي برجامي 
سرخط بازمي گردند، گفت: امكان بازگرداندن تعداد 
قابل توجه��ي از هواپيماها تا ماه آين��ده وجود ندارد 
اما نهض��ت تعمير قطعات را ادام��ه مي دهيم. رييس 
سازمان هواپيمايي گفت: 175 هواپيما را اكنون سرخط 
آورده ايم وتلاش داريم از طريق واردات ناوگان، تعداد 
هواپيماهاي سرخط را افزايش دهيم. محمدي بخش 
همچنين گفت: تا رسيدن به عدد 550 فروند هواپيما، 
كسري ناوگان داريم و براي جبران آن از سه استراتژي 
استفاده مي كنيم. رييس سازمان هواپيمايي درباره 
اينكه هواپيماهاي وارداتي، دس��ت دوم است و عمر 
خود را كرده، گفت: اگر چك هاي دوره اي انجام شود 
امكان پرواز ايمن وجود دارد. كارخانه هواپيماسازي 
به ما هواپيما نمي فروش��د و ما در اين شرايط مجبور 
هستيم بر اساس دستورالعمل خود هواپيماي كاركرده 
وارد كنيم. وي گفت: ايرلاين اصلي ما )ايران اير( طي 
س��ال هاي اخير دچار چالش جدي بوده اما عمليات 
اربعي��ن، حج، نوروز و جام جهاني در همين ش��رايط 
سخت انجام ش��د. پروازهاي اروپايي هما هم در حال 
انجام است. محدوديت ها براي ما دغدغه است و بايد به 
سرعت دغدغه تامين قطعه حل شود و بر همين اساس 

به ايكايو ارجاع داديم و شكايت كرديم.

   به دليل تحريم از علم روز عقب هستيم
رييس سازمان هواپيمايي كشور همچنين با بيان اينكه به 
دليل تحريم از علم روز دنيا در صنعت هوايي عقب هستيم، 
گفت: آنها به ما هواپيم��اي برجامي فروختند، اما حتي 
نشريات و قطعات مربوطه را به ايران نمي دهند. محمدي 

بخش در نشس��ت مشترك ش��ركت هاي هواپيمايي با 
موضوع بررسي مشكلات صنعت هوايي، گفت: شرايط 
ايران در جهان متفاوت است. صنعت هوانوردي امروز در 
لبه تكنولوژي است و سرعت رشد علمي اين صنعت بسيار 
سريع است كه بايد خود را بالانس و تراز كنيم. معاون وزير 
راه و شهرس��ازي گفت: براي اداره صنعت بايد از فناوري 
اس��تفاده كنيم، اما به دليل تحري��م از علم و تجربه دنيا 
بي بهره ايم. جنگ نابرابر تحريم عليه بخش هوايي تا امروز 
ادامه يافته است و انتقال تكنولوژي به ايران رخ نداده است. 
در حالي كه ايكايو مي گويد بايد دانش هوانوردي بدون 
تبعيض گسترش يابد، اما امريكا حتي از ارسال نشريات 
هوانوردي هم به ايران خودداري مي كند. وي ادامه داد: آنها 
به ما هواپيماي برجامي فروختند، اما نشريات و قطعات آن 
را نداند، در اين شرايط بايد ايمني را حفظ كنيم و صنعت 
را سرپا نگه داريم و به مردم سرويس دهيم. هر كس اين 
پيام را درك كند بايد خود را روزآمد كند. تنهايي هم انجام 
نمي شود. صنعت بايد همدل و هماهنگ شود. معاون وزير 
راه و شهرسازي افزود: نوسانات بازار ارز و جنگ تحريم ها و 
هم زمان موضوعاتي مثل كرونا باعث شده مديريت چند 
وجهي را در صنعت هوايي ياد بگيريم. لازم اس��ت همه 
نقش آفرينان صنعت در جاي خود نقش آفريني داشته 

باشند تا به سمت رشد متوازن حركت كنيم.

   فروش بليت  نوروزي بدون افزايش قيمت
معاون وزي��ر راه و شهرس��ازي همچنين اظه��ار كرد: 
درخواس��ت ش��ركت  هاي هواپيماي��ي افزايش قيمت 
بليت هواپيما است اما فعلا افزايشي در قيمت ها اعمال 
نمي ش��ود و بليت هاي نوروزي هم با همين قيمت هاي 
فعلي به ف��روش مي روند. محمدي بخش در گفت وگو با 
ايلنا درباره به فروش رفت��ن بليت هاي نوروزي و تعيين 

تكليف قيمت بليت هواپيما گفت: درخواست شركت  هاي 
هواپيمايي افزايش قيمت بليت هواپيما اس��ت اما فعلا 
افزايشي در قيمت ها اعمال نمي شود و بليت هاي نوروزي 
هم با همين قيمت هاي فعلي به فروش مي روند. رييس 
سازمان هواپيمايي كشوري با تاكيد بر اينكه هر زماني كه 
ستاد تنظيم بازار درباره افزايش قيمت بليت هواپيما اقدام 
كند، نسبت به تغيير نرخ ها اقدام مي كنيم و اين تصميم 
ستاد تنظيم بازار قابليت اجرا دارد، ادامه داد: فروش بليت 
هواپيما هم يك قرارداد بين مس��افر و شركت فروشنده 
بليت يا شركت هواپيمايي اس��ت اگر مسافر پول بليت 
نوروزي را در زمان خريد به طور كامل پرداخت كند، هر 
تصميم ستاد تنظيم بازار درباره افزايش قيمت ها مشمول 
اين دسته از مسافران و خريداران بليت نخواهد شد. وي 
تاكيد كرد: البته اين مضوع مشمول بليت هاي رزرو شده، 
نمي ش��ود و اگر بليت نوروزي رزرو شده باشد در فاصله 
زماني رزرو تا پرداخت پول س��تاد تنظيم بازار با افزايش 
قيم��ت بليت موافقت كن��د، اين بليت هاي رزرو ش��ده 
مشمول افزايش قيمت ها خواهند شد. محمدي بخش 
افزود: بليت هاي پرواز نوروز 1402 در حال خريد و فروش 
است و در آمارهاي پروازها در طول سه ماه گذشته نشان 
مي دهد كه كاهش در تعداد پروازها نداش��ته ايم. معاون 
وزير راه و شهرسازي درباره تكميل ظرفيت فروش بليت 
نوروزي در برخي از مقاصد مانند كيش اظهار داش��ت: 
به طور قطع پروازهاي ايام نوروز افزايش پيدا خواهد كرد و 
علاوه بر پروازهاي برنامه اي، پروازهاي فوق العاده براي ايام 
نوروز در نظر گرفته خواهد شد. رييس سازمان هواپيمايي 
كشوري ادامه داد: برنامه پروازي در ايام نوروز 1402 به 
شركت هاي هواپيمايي ابلاغ شده و شركت ها براساس اين 
برنامه در حال آماده س��ازي ناوگان براي انجام پروازهاي 

نوروزي هستند و متناسب با آن برنامه ريزي مي كنند. 
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وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات از س��رويس رفع تحريم 
براي برنامه نويس��ان و توس��عه دهندگان رونمايي كرد. به 
گفته زارع پور، 200 س��رويس پركاربرد در اين پلتفرم قرار 
گرفته است و به مرور زمان اين سرويس كامل خواهد شد. 
او همچنين با بيان اينكه وزارت ارتباطات هيچ حمايتي در 
راستاي توسعه پيام رسان هاي داخلي را دريغ نخواهد كرد، 
گفت كه نياز ميليون ها كاربر توسط پيام رسان هاي بومي 
و داخلي تأمين مي ش��ود. از زمان ش��روع محدوديت هاي 
اينترنتي در اواخر ش��هريور ماه امسال، ابتدا زمزمه هايي از 
راه اندازي اينترنت طبقاتي و ارايه اينترنت بدون  فيلتر به برخي 
اصناف مانند اساتيد دانشگاه، صاحبان كسب وكار، پزشكان، 
دانش��جويان و... به گوش رسيد. پس از مدتي اين زمزمه ها 
شكل جدي تري به خود گرفت. اتحاديه فناوران رايانه تهران 
يكي از نخس��تين مجموعه هايي بود كه براي اعضاي خود 
اينترنت بدون فيلتر فراهم كرد. پس از آن نيز نامه هايي از 
مجموعه هاي دولتي و شبه دولتي ديگري منتشر شد كه 
در آنها درخواست رفع فيلتر شدن آي پي هاي خود را مطرح 
كرده بودند. از همان زمان صداهاي زيادي از سمت بخش 
خصوصي در مخالفت با اين پروژه بلند ش��د. سازمان نظام 
صنفي رايانه اي كشور، سازمان نظام صنفي رايانه اي تهران و 
انجمن تجارت الكترونيك تهران از مجموعه هاي صنفي اي 
بودند كه ب��ا اينترنت طبقاتي مخالفت كردند. با وجود اين 
نهايتا وزير ارتباطات روز گذشته از سرويس رفع تحريم براي 
برنامه نويسان و توسعه دهندگان رونمايي كرد و گفت 200 
سرويس پركاربرد در اين پلتفرم قرار دارد. عيسي زارع پور با 
اشاره به وعده وزارت ارتباطات براي دسترسي برنامه نويسان 
و گروهي ديگر از افراد، ش��امل محقيق و دانش پژوهان به 
سايت هايي كه جمهوري اسلامي ايران را تحريم كرده اند، 
گفت: »هزاران س��ايت و خدمت و س��رويس مردم ما را از 
دسترسي به خدمات خود محروم كرده اند. عملًا ما را فيلتر 
كرده اند و محروم شده ايم. بسياري از اين ابزارها و سرويس ها 

موردنياز برنامه نويسان و محققين و دانش پژوهان است.«

نيازبهفيلترشكنبرايبرنامهنويسان
رفعخواهدشد

به گفته زارع پور، در شرايط فعلي افراد براي دسترسي به 
اين سايت ها، به دليل مشخص نشدن IP ايران كه مورد 
تحريم است، از ابزارهاي فيلترشكن استفاده مي كنند كه 
هم امنيت سرورها را به خطر مي اندازد و هم دسترسي ها 
را كند مي كند. او با ابراز خوشحالي از اعلام خبر راه اندازي 
سرويس��ي براي مديريت اين موضوع گفت: »با كمك 
بخش خصوصي و نخبگان كش��ور سرويسي راه اندازي 
ش��ده كه امكان دسترسي به تمام سايت هاي تحريمي 
را با حداكثر س��رعت براي اقش��اري كه از اين سايت ها 
اس��تفاده مي كنند، فراهم كرده است.« زارع پور با اشاره 
به امكانات اين سرويس گفت: »اين امكانات در سايتي 
به آدرس http: //403.online در دس��ترس است.« 
وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات با اشاره به روند فعاليت 
سايت هاي تحريمي كه خطاي 403 مي دهند، گفت: 
http: //403. دليل نام گذاري اين سرويس به عنوان«

online نيز همين مورد بوده است.« او با اشاره به اينكه 
درحال حاضر امكان دسترسي به 200 سرويس پركاربرد 
در اين سرويس 403 فراهم است، گفت: »هر سرويس 
تحريمي ديگري را كه كاربران و مردم احتياج داش��ته 
باشند، كافي است در اين سايت ثبت كنند تا همكاران 
من و بخش خصوصي بررسي كنند و به اين ليست اضافه 
خواهند كرد.« وزير ارتباطات با تأكيد بر اينكه با اين كار نياز 
به فيلترشكن كه باعث كندي سرعت مي شود، براي قشر 
زيادي از برنامه نويسان و كاربران حرفه اي اينترنت برطرف 
ش��ده اس��ت، گفت: »روزبه روز بر كيفيت خدمات اين 
سرويس جديد افزوده خواهد شد.« نكته مهم درباره اين 

سرويس آن است كه درحال حاضر صرفاً براي فعاليت هاي 
مرتبط با توسعه دهندگان فعال است. همچنين در سايت 
اعلام شده كه خدمات براي بازارهاي مالي بزودي ارايه 
خواهد شد. البته اين نكته را هم بايد موردتوجه قرار داد كه 
هرچند وزير ارتباطات در توضيح درباره اين سرويس بارها 
عبارت »در همكاري با بخش خصوصي« را اعلام كرد، اما 
همچنان تيم فعال و راه انداز سرويس 403 روشن نيست 
و اطلاعات دقيقي درباره فعالان اين سرويس، نه در سايت 

403 و نه از سوي وزارت ارتباطات منتشر نشده است.

ازهمهظرفيتهايمانبراي
توسعهپيامرسانهايداخلياستفادهميكنيم

وزير ارتباطات همچنين اعلام كرد تمام ظرفيت هاي وزارت 
ارتباطات براي حمايت از پيام رسان ها و شبكه هاي اجتماعي 
بومي به كار گرفته شده است. زارع پوربا بيان اينكه وزارت 
ارتباطات هيچ حمايتي در راستاي توسعه پيام رسان هاي 
داخلي را دريغ نخواهد كرد، گف��ت نياز ميليون ها كاربر 
توسط پيام رس��ان هاي بومي و داخلي تأمين مي شود. به 
گفته زارع پور، امكان استفاده از برخي پيام رسان هاي داخلي 
با شماره هاي خارجي هم فراهم شده است. وزير ارتباطات با 
اشاره به اينكه از ابتداي فعاليت دولت سيزدهم براي حمايت 
از پيام رسان ها كارگروه ويژه اي با مسووليت وزير ارتباطات 
تشكيل شده است، گفت: »اين كارگروه ويژه به طور هفتگي 
جلسه داشته است و در اين چند ماه، با توجه به محدوديتي 
كه براي پلتفرم ها و سكوهاي خارجي ايجاد شده، ميزان 
استفاده از ظرفيت هاي بومي بيشتر شده است.« به گفته 
او، افزايش استفاده از ظرفيت هاي بومي به دليل محدوديت 
پلتفرم هاي خارجي، سبب شد تا جلسات اين كارگروه براي 
حمايت از اين پيام رسان ها روزانه برگزار شود. او با تأكيد بر 
اينكه تمام ظرفيت هاي وزارت ارتباطات پاي حمايت از 
پيام رسان هاي داخلي قرار گرفته است، گفت: »هر آنچه 
كه س��خت افزار و پهناي باند موردنياز پيام رسان هاي 

داخلي باشد، توسط وزارت ارتباطات تأمين مي شود.«

امكاناستفادهازپيامرسانداخلي
باشمارههايخارجي

وزير ارتباطات با افتخار نسبت به تأمين نياز ميليون ها كاربر 

توسط پيام رسان هاي بومي و داخلي، گفت: »برخي از اين 
پيام رسان ها امكان فعاليت براي كاربران خارجي هم دارند 
و ش��هروندان خارج از كشور هم مي توانند از آنها استفاده 
كنند.« زارع پور با اشاره به اينكه چنين امكاني پيش از اين 
وجود نداشته و براساس نياز هموطنان خارج از كشور تأمين 
شده است، گفت: »ايرانيان خارج از كشور از آنجايي كه پيش 
از اين امكان فعال كردن پيام رسان داخلي با شماره خارجي 
برايشان ممكن نبود، ذهنيت خوبي نسبت به اين موضوع 
نداشتند؛ ازهمين رو امكان فعاليت با شماره غيرايراني هم 
فراهم شده است.« او با اشاره به فراهم شدن امكان برقراري 
تماس تصويري با پيام رس��ان هاي داخلي گفت: »بسته 
حمايتي صرفاً زيرساخت و پهناي باند نيست و مردم بايد 

نسبت به وجود چنين امكاناتي مطلع شوند.«

تشريحدستاوردهايحوزهارتباطات
درسالهايبعدازانقلاباسلامي

زارع پور در تشريح دستاوردهاي حوزه ارتباطات و فناوري 
اطلاعات در سال هاي بعد از انقلاب اسلامي به دستيابي 
به دان��ش تعمير فيبره��اي دريايي داراي برق اش��اره و 
خاطرنشان كرد: هم اكنون بيش از 2۹ ميليون مشترك 
تلفن ثابت و بيش از ۱4۵ ميليون مشترك فعال تلفن همراه 
در كشور داريم كه البته به دليل تمركز توجه ها بر توسعه 
ارتباطات همراه به خصوص در يك دهه گذشته، در حوزه 
ارتباطات ثابت عقب ماندگي هايي داريم كه تلاش داريم با 
اجرايي كردن طرح توسعه ارتباطات مبتني بر فيبرنوري 
كه از يك سال گذشته آغاز شده است، اين عقب ماندگي را 
جبران كنيم. زارع پور با بيان اينكه تا پايان دولت سيزدهم 
20 ميليون پوش��ش فيبرنوري براي اس��تفاده مردم از 
سرعت هاي چند صد مگابيتي فراهم مي شود، تصريح كرد: 
هم اكنون قريب به 2.۵ ميليون پوشش مبتني بر فيبرنوري 
ايجاد شده است و سال آينده بخش عمده اي از هدفگذاري 
انجام شده، محقق مي شود. وزير ارتباطات با اعلام اينكه 
هم اكنون نزديك به ۹0 درصد روستاهاي بالاي 20 خانوار 
به اينترنت پرسرعت متصل شده اند، گفت: بعد از ايجاد 
پوشش صددرصدي روستاها تا هفته دولت سال آينده در 
گام بعد ارتقاي كيفيت پوشش ايجاد شده را در روستاهاي 
سراسر كشور دنبال مي كنيم. وي با بيان اينكه در ابتداي 

امسال ۱۶ اولويت بومي سازي را اعلام كرديم و شركت هاي 
دانش بنيان در حال كار روي آنها هستند، اظهار كرد: تا الان 
حدود ۹2 درصد دستگاه هاي كشور به پنجره ملي خدمات 
دولت هوشمند متصل شده اند و بيش از 30 درصد خدمات 
خود را از اين طريق ارايه مي دهند و برنامه داريم تا س��ال 
آينده ضمن ارايه صددرصد خدمات دستگاه هاي دولتي 
و حاكميتي در پنجره ملي خدمات دولت هوشمند، 20 
درصد از اين خدمات هوشمندسازي شود كه يعني با يك 
بار احراز هويت، براي ارايه خدمات مدارك هويتي دريافت 
نشود و تمام استعلامات بدون نياز به حضور فيزيكي انجام 
شود. وزير ارتباطات همچنين با اشاره به استفاده چشمگير 
مردم از پلتفرم هاي داخلي، گفت: با حمايت هاي وزارت 
ارتباطات و ديگر دستگاه ها و همچنين به همت جوانان 
متخصصي كه در شركت هاي دانش بنيان مديريت اين 
پلتفرم ها را برعهده دارند، هم اكنون پلتفرم هاي داخلي 
پاسخگوي نياز مردم هستند و روزانه ميليون ها كاربر از آنها 
استفاده مي كنند. وي با اشاره به نخستين پرتاب ماهواره 
بومي با ماهواره بر بومي در ۱4 بهمن ۱3۸۷ گفت: اين اولين 
قدم براي ورود به باشگاه فضايي و به جمع كشورهايي بود كه 
چرخه كامل صنعت فضايي را در اختيار دارند و اگر بخواهيم 
به يك قدرت برتر تبديل شويم بايد با شتاب اين مسير را 
ادامه دهيم. وزير ارتباطات و فن��اوري اطلاعات، با اعلام 
اينكه در يك سال اخير شش پرتاب فضايي در كشور انجام 
شده است كه تاكنون سابقه نداشته است، افزود: بخشي از 
اين پرتاب ها تحقيقاتي و بخشي نيز عملياتي بوده است. 
وي به تنوع كاربردهاي فناوري هاي فضايي اشاره كرد و 
افزود: يكي از كاربردهاي فناوري هاي فضايي استفاده در 
شناسايي پديده زمين خواري است كه هم اكنون در پنجره 
واحد زمين اين موضوع در دست اقدام است و به زودي با 
استفاده از تصاوير ماهواره خيام امكان شناسايي ساخت و 
سازهاي غيرمجازي كه در نقاط مختلف صورت مي گيرد، 
با بهره گيري از تحليل هاي مبتني بر هوش مصنوعي فراهم 
خواهد ش��د. زارع پور با بيان اينكه بيش از ۱00 شركت 
دانش بنيان به صنعت فضايي كمك مي كنند، تصريح 
كرد: بدون حضور بخش خصوصي اين دستاوردها در حوزه 
فضايي حاصل نمي شود و بايد براي اقتصادي كردن اين 

صنعت بيشتر از بخش خصوصي استفاده شود. 
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تامينمالي»ساختوساز«
 طبعا كاهش درآمدهاي نفتي، اقتصاد نفت سوز ايران 
بيش از پيش متورم ش��د و دولت ها بيش از گذشته 
براي جبران كس��ري بودجه هاي سالانه تن به خلق 
پول و اعتبار بدون پشتوانه دادند. حال آنكه »تورم« 
به باور اقتصاددانان »ام الفساد« و سرمنشا نوسان ها 
و بي ثباتي هاي اقتصادي، اجتماعي و سياسي است. 
در ش��رايط تورمي و بي ثباتي اقتصادي كه هر روز يا 
هر س��اعت قيمت كالاها و خدمات افزايش مي يابد، 
رفتار فعالان اقتصادي نيز دستخوش تغيير شده و از 
برنامه ريزي هاي بلندمدت به سمت برنامه ريزي هاي 
كوتاه مدت و حتي واكنش هاي لحظه ای تغيير جهت 
مي دهد و اين بر خلاف ماهيت اغلب رشته هاي توليدي 
و صنعتي و از جمله صنعت ساختمان است. در شرايط 
تورمي، سازنده ترجيح مي دهد به جاي اينكه سرمايه و 
عمر خود را در مسير پرابهام صرف كند، آن را در كالاها 
و بازارهايي صرف كند كه دست كم عايدي سرمايه به 
اندازه ميزان نرخ تورم باشد. از اين رو، يكي از علل افت 
ساخت و س��از »نااطميناني« حاكم بر اقتصاد ايران 
طي سال هاي گذشته بوده است. در اين حال، جهش 
هزينه ه��اي توليد منجر به برهم خ��وردن تراز مالي 
سازندگان و افت س��رمايه در گردش آنها شده است. 
همزمان پيش فروش واحدهاي ساخته شده توسط 
سازندگان نه به صرفه و صلاح آنان است و نه در صورت 
تمايل به پيش فروش و تامين بخش��ي از هزينه هاي 
ساخت، با توجه به كلاهبرداري هاي متعدد صورت 
گرفته در اين حوزه، كسي تمايلي به سرمايه گذاري 

و خريد واحدهاي مسكوني در دست احداث ندارد .
4- خريدهاي اعتباري در زنجيره توليد شايد حلقه 
مفقوده صنعت س��اختمان و مسكن س��ازي توسط 
بخش خصوصي در دوران كنوني باشد. خريد هايي كه 
نيازمند نقدينگي نيست و با استفاده از اوراق اعتباري 
مانند اوراق »گام« كه از سوي نظام بانكي براي فعالان 
صنعتي صادر مي شود، امكان پذير خواهد شد. در اين 
شيوه، بدهي سازنده به صنايع پايين دستي صنعت 
س��اخت و س��از بابت خريد انواع مصالح ساختماني 
توسط نظام بانكي و از طريق انتقال اوراق به فروشنده 
تضمين مي شود و در نهايت، آخرين مالك اين اوراق 
يك س��اله آن را در نظام بانكي نقد مي كند يا در بازار 
س��رمايه مي فروش��د. البته از آنجا كه اوراق اعتباري 
موجود در نظام بانكي هم اينك يك س��اله هستند و 
معمولا فرآيند ساخت و ساز يك دوره دو ساله است، 
ش��ايد اينگونه اوراق متناسب با ش��رايط سازندگان 
مس��كن نباش��د، اما نظام بانكي مي توان��د اوراقي را 
ويژه سازندگان مس��كن طراحي كند تا با استفاده از 
آن، بخش خصوصي بار ديگر به عرصه ساخت و ساز 
باز گردد. از آنجا كه اوراق اعتباري مبتني بر »بدهي« 
هستند و بر اساس »اعتبار« متقاضي صادر مي شوند، 
منجر به جابه جايي و گردش نقدينگي و رش��د تورم 
نمي ش��وند و به مباح��ث مرتبط با »رب��ا« نيز دامن 
نمي زنند. در صورتي كه اين اوراق در صنعت ساختمان 
رايج شود، مساله »خواب« پول در پروژه هاي در دست 

احداث نيز منتفي مي شود.

بورسدربرزختصميمات
 كل كش��ور در ۹ماهه اول س��ال بي��ش از ۹۵2 هزار 
دس��تگاه بوده اس��ت.  با اين  وجود عرضه خودرو در 
بورس كالا مزايايي مانند: شفافيت معاملاتي و مشخص 
بودن خريداران، عدم دپوي توليدات توس��ط دلالان 
و قطع دس��ت رانت داران از س��ودهاي بدون ريسك 
هزاران ميلي��اردي، فروش خودرو به قيمتي پايين تر 
از بازار و بالاتر از قيمت مصوب كه موجب س��ودآوري 
كارخانه هاي توليدي، افزايش منافع س��هامداران و 
قيمتي پايين تر از بازار آزاد براي مصرف كننده واقعي، 
كنت��رل قيمت محصولات در بازار آزاد و... مي ش��ود؛ 
همچنين با عرضه هاي بيش��تر و با توجه به سيستم 
عرض��ه و تقاضا به  مرور زم��ان قيمت هاي معاملاتي 
تعديل مي شوند و به نقطه تعادل و كشف قيمت واقعي 
خودرو )در ش��رايط فعلي اقتصادي و سياسي كشور( 
خواهيم رسيد، اما ش��وراي رقابت با عرضه خودرو در 
بورس كالا مخالف است؛ البته شوراي رقابت تا پيش از 
عرضه خودرو در بورس كالا سكوت كرده بود و رانت، 
فساد و اختلاف فاحش ميان قيمت كارخانه و بازار آزاد، 
سيستم عرضه خودرو و همچنين انحصاري بود صنعت 
خودرو را نمي ديد و به يك باره متنبه شده و سياست 
خود را تغيير داده و با اين امر مخالفت مي كند و براي 
اين موضوع مي توان دلايلي را برشمرد كه در اين مقال 
نمي گنجد؛ اميدواريم در سطح كلان كشور تصميمات 
مفيد كه منافع بلندمدت كشور را تأمين مي كند، اتخاذ 
شود. همچنين شايان  ذكر است با ادامه دار بودن مسائل 
و مشكلات صنعت خودرو، دير يا زود بازار سرمايه راه 

خود را از اين صنعت جدا كند.
ب��ازار س��رمايه كش��ور نيز در ش��رايطي اس��ت كه 
س��رمايه گذاران ارزيابي و پيش بيني خود نسبت به 
حال و آينده را با درجه ريسك بسيار زياد مي بينند و 
با اينكه قيمت سهام بسيار از شركت ها ارزنده است، با 
احتياط بسيار زيادي اقدام به سرمايه گذاري در اين بازار 
مي كنند.  از چالش هاي بازار س��رمايه و خروج پول از 
اين بازار مي توان به عواملي مانند نوسانات ارز و اختلاف 
نرخ دلار نيمايي با نرخ دلار آزاد، عدم وجود نقدينگي، 
نوسانات نرخ بهره بين بانكي و نرخ سود سپرده  بانكي، 
قيمت گذاري دستوري توليدات و محصولات شركتها، 
تأمين مواد اولي��ه برخي صنايع و مباحث انرژي آنها، 
كس��ري بودجه دولت و فروش اوراق بدهي و... اشاره 
كرد.  از سوي ديگر افزايش نرخ ارز، كاهش اختلاف بين 
نرخ ارز بازار آزاد و نرخ ارز نيمايي، نرخ تورم و انتظارات 
تورمي عوامل مهمي هس��تند كه س��رمايه گذاران را 
ترغيب به سرمايه گذاري در سهام شركت ها مي كنند. 
به نظر مي رسد تا شرايط اقتصادي و سياسي به ثبات 
نرسد و سرمايه گذاران در پيش بيني ها و تصميمات 
س��رمايه گذاري خود ب��ه درجه مناس��بي از قابليت 
اطمينان نرسند، صعودهاي بازار سرمايه موقتي، پر 

ريسك و نوساني باشد.

هكدادگاهعاليفلوريداو
دانشگاههايامريكاييواروپايي

گسترش يك باج افزار در سطح جهاني، سرورهاي دادگاه 
عالي ايالت كاليفرنيا، چند دانشگاه در اروپا و مركز اروپا را 
زمين گير كرده است. به گزارش خبرگزاري مهر به نقل 
 Ransomwhere  از رويترز، طبق اطلاعات پلتفرم
)موسس��ه اي كه عمليات هاي اخ��اذي ديجيتال و 
پرداخت هاي باج آنلاين را رصد مي كند(، اين سازمان ها 
فقط تع��دادي از 3۸00 قربان��ي يك كمپين اخاذي 
ديجيتال هستند كه هزاران سرور در اروپا را در روزهاي 
گذشته مبتلا كرده است. آمار و ارقام ارايه شده توسط 
اين پلتفرم از بررسي هاي اينترنتي به دست آمده اند. 
باج افزار يكي مهم ترين آفت هاي اينترنت است. هرچند 
اين كمپين باج افزاري خاص، چندان پيچيده نيست اما 
ناظران سايبري ملي كشورهاي مختلف درباره سرعت 
گسترش آن هشدار داده اند، Ransomwhere به 
نام قربانيان اشاره نكرده اما رويترز توانست با بررسي 
پروتكل آدرس داده هاي مرتبط سرورهاي تحت تاثير 
حمله باج افزاري و ابزارهاي مختلف برخي قربانيان را 
شناسايي كند. با اين وجود ميزان اين اختلال مشخص 
نيست. پل فلمينگ سخنگوي دادگاه عالي فلوريدا به 
اين خبرگزاري اعلام كرد زيرساخت هك شده براي 
اجراي برخي فعاليت هاي ديگر سيستم دادگاه ايالت به 
كار مي رفت و از شبكه اصلي دادگاه عالي جدا بوده است. 
حدود ۱2 دانشگاه از جمله انستيتو فناوري جورجيا 
در آتلانتا، دانش��گاه رايس در هيوس��تن و موسسات 
آموزش عالي در مجارستان و اسلواكي نيز هك شده 
بودند اما در اين باره اظهارنظري نكرده اند. وب سايت 
Ransomwhere معتقد است مجرمان سايبري 
فقط ۸۸ هزار دلار باج دريافت كرده اند كه در مقايسه با 

باج هاي چند ميليون دلاري رقم اندكي است.

با همكاري همراه اول صورت گرفت؛ 
رونماييازسامانهوشبكهبيسيم

اختصاصياورژانساجتماعي
 )POC( فاز نخست سامانه و شبكه بي سيم اختصاصي
اورژانس اجتماعي با حضور جمعي از مديران بهزيستي 
و قائم مقام مديرعامل شركت ارتباطات سيار ايران به 
بهره برداري رسيد.  فاز نخست سامانه و شبكه بي سيم 
اختصاصي )POC( اورژانس اجتماعي با حضور جمعي 
از مديران بهزيس��تي و قائم مقام مديرعامل ش��ركت 
ارتباطات سيار ايران به بهره برداري رسيد.  به گزارش 
اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات سيار ايران، فاز 
 )POC( نخست سامانه و ش��بكه بي سيم اختصاصي
اورژانس اجتماعي امروز چهارشنبه ۱۹ بهمن ۱40۱، 
با حضور جمعي از مديران سازمان بهزيستي كشور و 
قائم مقام مديرعامل همراه اول به بهره برداري رس��يد.  
حميد بهروزي، قائم  مقام مديرعامل شركت ارتباطات 
سيار ايران در اين مراسم كه در سالن اجتماعات سازمان 
بهزيستي كشور برگزار شد، با اشاره به گستردگي پوشش 
شبكه همراه اول در سطح كشور و ظرفيت سرويس هاي 
متنوع اين اپراتور در خدمت رساني به مردم و دستگاه هاي 
مختلف، ابراز اميدواري كرد سرويس »بي سيم آواك« 
بتواند در مواقع حس��اس و بحراني، نيازهاي س��ازمان 
بهزيستي كش��ور را برآورده كند.  علي محمد قادري، 
رييس س��ازمان بهزيستي كش��ور نيز در اين مراسم، 
ايران را از كشورهاي پيشرو در حوزه اورژانس اجتماعي 
خواند و با اش��اره ب��ه تلاش هاي ص��ورت  گرفته براي 
توس��عه خدمات اورژانس اجتماعي خاطرنشان كرد: 
تجهيز اورژانس اجتماعي ۱23 به بي سيم، اين نويد را 
مي دهد كه بهزيستي به عنوان يك سازمان حمايتي و 
تخصصي داراي يك شبكه هوشمند اختصاصي شود 
و با ارتباط صوتي و تصويري، خدمات حرفه اي خود را 
در بعد جغرافيايي ارايه دهد.  در اين مراسم محمدرضا 
حيدرهايي، سرپرست آسيب هاي اجتماعي بهزيستي 
كشور نيز از تخصيص رديف بودجه مستقل براي اورژانس 
اجتماعي براي اولين بار خبر داد و با اش��اره به افزايش 
دو و نيم برابري اعتبارات اين سازمان، تجهيز اورژانس 
اجتماعي به سامانه بي سيم را از اقدامات و دستاوردهاي 
مهم در سال جاري برشمرد و گفت: اميدواريم تا پايان 
سال تمام مراكز مداخله در بحران فردي، خانوادگي و 
اجتماعي )مركز اورژانس اجتماعي( به سرويس بي سيم 
مجهز شوند.   ارتباطات بي سيم صوتي و تصويري راهگشا 
در ماموريت هاي اورژانس اجتماعي، وسعت عملكرد به 
جغرافياي كشور، امكان برقراري ارتباط زنده تصويري، 
راحتي گروه بندي و كنترل كاربران و ديسپچر كارآمد 
با قابليت مش��اهده موقعيت مكان��ي كاربران در 
گروه هاي مختلف، از جمل��ه ويژ گي ها و مزاياي 
سرويس آواك در اين همكاري عنوان شده است.

تماسصوتيوتصويريدر
روبيكاتاپايانبهمنرايگاناست

امكان برقراري تماس صوتي و تصوي��ري در روبيكا با 
ترافيك اينترنت رايگان تا پايان بهم��ن ماه ادامه دارد. 
برقراري تماس صوتي و تصويري اين روزها براي بسياري 
از كاربران فضاي مجازي به يكي از نيازهاي اصلي تبديل 
شده است. روبيكا در راستاي توجه به اين نياز، در طرح 
جديدي كه از ۱4 بهمن ماه، مصادف با روز پدر، آغاز شد 
اقدام به رايگان كردن اين سرويس كرد تا كاربران اين 
پلتفرم بتوانند به راحتي و با كيفيت ويژه با اعضاي خانواده، 
دوستان و همكارانشان تماس صوتي و تصويري برقرار 
كنند. از اهداف مهم اين طرح كه تا پايان بهمن ماه ادامه 
دارد، ارزيابي كيفيت و سرعت تماس صوتي و تصويري 
در روبيكا است و به همين منظوراز كاربران دعوت شده 
تا با امتحان كردن اين س��رويس و ارايه نظرات خود در 
مورد سرعت و كيفيت آن، روبيكا را در ارايه خدمات بهتر 
و مورد نياز جامعه كاربران ياري دهند. گفتني است در 
اين طرح تماس صوتي و تصويري براي كاربران همراه 
اول و ايرانسل با ترافيك كاملا رايگان در دسترس است.

وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات از سرويس رفع تحريم براي برنامه نويسان رونمايي كرد

راه اندازي سرويس رفع تحريم همزمان با تشديد فيلترها

لايحه»حفاظتازداده«بهزوديراهيمجلسميشود
بنا بر اعلام وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات لايحه حفاظت 
از داده هاي ش��خصي به زودي راهي مجلس مي شود و با 
تصويب آن داده هاي س��ايبري كارب��ران ايراني قانونمند 
مي شود. به گزارش مهر، با رشد روزافزون فعاليت در فضاي 
مجازي و با گسترش انواع و اقسام پيام رسان هاي اجتماعي 
و پلتفرم ها، حجم داده ها و اطلاعات نيز در اين فضا افزايش 
مي يابد و همين روند رو به رشد چالش هاي امنيت سايبري 
را در درجه اول براي فرد فرد كاربران و پس از آن براي امنيت 
ملي به وجود مي آورد. هشدارهاي كارشناسان اين حوزه 
حاكي از آن اس��ت كه داده هاي كاربران، روزانه در حجم و 
اندازه هاي متفاوتي در فضاي »دارك وب« در حال داد و ستد 
است و از آن گذشته بسياري از شركت هاي بزرگ فناوري كه 
سرمايه اصلي آنها همين داده هاي كاربران و مخاطبان شان 
است، اطلاعات را با اهداف تبليغاتي، سياسي و اجتماعي 
با اصحاب قدرت مبادله مي كنند. از همين رو ورود امن به 
فضاي مجازي و اعتمادسازي براي كاربران در راستاي حفظ 
حريم شخصي آنها و از همه مهم تر وضع قوانين و چارچوب 
براي داده هاي سايبري ش��هروندان هر كشور در راستاي 
حفظ امنيت ملي از اهميت بالايي برخوردار است و در 
سال هاي اخير بسياري از كشورهاي پيشرفته در اين 

زمينه گام برداشته و دست به اقداماتي زده اند.

ايرانوجايگاهقانونيدادههايسايبري
حريم خصوصي و حفاظت از داده هاي كاربران فضاي مجازي 
در ايران تاكنون مشمول قانون كاملي نبوده و به همين دليل 
بسياري از مصاديق نقض حريم خصوصي در فضاي مجازي 
به وفور اتفاق مي افتد و در سال هاي اخير نيز شاهد تجربيات 
ناگواري از نشت اطلاعات بوديم. تجربياتي كه هر بار پس از 
گذشت چند روز به دليل نبود قوانين مشخص در مواجهه 
با آن، به دست فراموشي سپرده مي شود. بر اساس تحقيق 
مرك��ز پژوهش هاي مجلس، در اي��ران قوانيني كه حريم 

خصوصي را از جنبه تجميع داده ها بررسي كند وجود ندارند. 
گرچه قوانين و برنامه هاي متعددي براي تجميع اطلاعات 
شهروندان در موضوعات يارانه ها در دستور كار قرار دارد و باز 
استفاده از داده هاي شهروندان براي اهدافي جز اهداف اوليه 
در دستور كار است كه البته با توجه به اينكه متقاضيان يارانه 
نسبت به اين امر رضايت دارند، اين موضوع قابل توجيه است، 
اما ذخيره و نگهداري اطلاعات افرادي كه متقاضي دريافت 
يارانه نيستند، محل اشكال است. در موضوع تهاجم ها اعم 
از نفوذ و مداخله در تصميم گيري ها نيز قوانين صريحي كه 
موضوع را به خوبي پوشش دهند وضع نشده است. همينطور 
دسترس پذير ساختن فزاينده در قوانين فعلي به خوبي مورد 
توجه قرار نگرفته است. همچنين ترك فعل هاي مهمي 
همچون سلب اختيار از ترابرد پذيري داده هاي شخصي و 
پنهان كاري در مورد اقدامات عليه امنيت داده و رعايت قلمرو 
قضايي داده ها در قوانين قبلي مشاهده نشد. قانون تجارت 
الكترونيكي به تنهايي بخش هاي زيادي از موضوع حريم 
خصوصي را پوشش مي دهد، اما وجود مواد قانوني به معناي 
اين نيست كه اين قوانين كامل هستند و نياز به بازنگري 
ندارند. زيرا چارچوب نظري بس��ياري از ساير جنبه هاي 
قانون مانند تعيين متولي اجراي قانون و تدوين ايين نامه 
اجرايي و ضمانت اجراي قوانين را پوشش نمي دهد و اين 
موارد بايد با مقايسه متون قانوني با يكديگر حاصل شود.

اقدامدولت؛
لايحه»حفاظتازدادههايشخصي«

در همين راس��تا پيش نويس لايحه حفاظ��ت از داده ها در 
حال طي مراحل تبديل شدن به لايحه و تقديم به مجلس 
شوراي اسلامي است و طرحي نيز در مجلس شوراي اسلامي 
در زمينه حفاظت از داده ها اعلام وصول شده است. محمد 
خوانساري، رييس س��ازمان فناوري اطلاعات پيش از اين 
درباره لايحه حفاظت از داده هاي شخصي به مهر گفته بود: 

كاري كه اكنون در دست داريم مربوط به لايحه حفاظت از 
داده هاي شخصي است. اگر استارت آپ ها قصد دارند كار خود 
را به شكل درستي انجام دهند و رشد متوازني داشته باشند، 
بايد از داده هاي مردم حفاظت كنند. وي گفت: مثال ساده در 
اين بخش، اين اس��ت كه كاربران دوست ندارند زماني كه با 
شماره خود در سايتي ثبت نام مي كنند، آن شماره در اختيار 
شركت هاي تبليغاتي قرار گيرد. تكليف داده در اين مقوله 
مشخص نيست؛ زيرا قوانين فعلي ما به دليل بازخواني هاي 
متفاوت از قوانين، نمي تواند به شكل شفاف عمل كند. بنابراين 
يكي از مواردي كه در بخش حقوقي مربوط به شركت هاي 
استارت آپي پيگيري مي كنيم اين است كه بتوانيم در سال 
جاري لايحه حفاظت از داده هاي شخصي را از طريق دولت 
به مجلس تقديم كنيم. لايحه »حمايت و حفاظت از داده هاي 
شخصي« با برگزاري بيست و ششمين جلسه كميسيون 
راهب��ري كارگروه ويژه اقتصاد ديجيتال دولت به رياس��ت 
عيس��ي زارع پور وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات و با 
حضور نمايندگان دستگاه هاي عضو ماه گذشته در محل 
وزارت ارتباطات برگزار و براي ارايه به كارگروه نهايي شد.

لايحه»حفاظتازداده«
بهزوديراهيمجلسميشود

عيسي زارع پور، وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات درباره 
آخرين وضعيت اين لايحه به مهر گفت: نسخه نهايي 
لايحه در وزارت ارتباطات در حال نهايي ش��ده است و 
به زودي به دولت ارس��ال مي شود تا براي طي مراحل 
قانوني به مجلس ارايه شود. وي افزود: مهم ترين ويژگي 
اين قانون برطرف ك��ردن نگراني مردم از حفظ حريم 
خصوصي و داده هاي خود در پلتفرم هاي داخلي است 
كه بايد نظام مند شوند. وزير ارتباطات گفت: بر اساس 
اين قانون بايد حقوق و تكاليف دارندگان داده هاي مردم 

به صورت كاملًا شفاف و مشخص تدوين شود.

اقداممجلس؛طرح»حكمرانيداده«
اين در حالي است كه طي يك سال گذشته مجلس نيز 
در اين راس��تا اقدام به تهيه ط��رح حكمراني داده كرده 
اس��ت. رضا تقي پور انوري عضو كميس��يون صنايع و از 
ارايه دهندگان طرح حكمراني داده در مجلس پيش از اين 
در گفت وگو با خبرنگار مهر در مورد اين طرح كه با عنوان 
»طرح يكپارچه سازي داده و اطلاعات ملي« در دستور 
كار مجلس قرار داشت، گفته بود: طرح حكمراني داده كه 
با عنوان طرح »دوام« نيز شناخته مي شود، با هماهنگي 
دوستان در شوراي اجرايي فناوري اطلاعات تهيه شده 
اس��ت. وي با اش��اره به اينكه موضوع يكپارچه س��ازي 
اطلاعات ملي با هدف ارايه خدمات منس��جم به مردم 
از جمله اهداف اين طرح اس��ت، گفته بود: در اين طرح 
پيشنهاد ش��ده كه كميس��يون داده ها و اطلاعات ملي 
)دوام( ذيل مركز ملي فضاي مجازي تشكيل شود. وي 
همچنين در مورد سرنوشت طرح حكمراني داده با توجه 
به اينكه وزارت ارتباطات نيز در حال تهيه لايحه حفاظت 
از داده است، گفت: دولت هر زماني اختيار آن را دارد كه 
لايحه به مجلس ارايه دهد و در بسياري مواقع نيز سابقه 
اين را داشته ايم كه يك طرح مجلس با يك لايحه دولت 
ادغام ش��ود؛ در اين مورد نيز م��ا هيچ مخالفتي نداريم. 
عضو كميسيون صنايع و معادن مجلس شوراي اسلامي 
خاطرنشان كرد: علت اينكه ما در بسياري مواقع به مجلس 
طرحي را ارايه مي دهيم، خلأ قانوني و نبود قوانين مرتبط 
اس��ت. در مواردي كه احساس مي كنيم قانونگذاري در 
اين حوزه با خلأ همراه است و لايحه اي نيز از سوي دولت 
وجود ندارد، خودمان دس��ت به كار ش��ده و طرح ارايه 
مي دهيم. به گزارش مهر، مدت هاست كه صاحب نظران 
حوزه فضاي مجازي به مجلس و دولت هش��دار داده و 
مي دهند كه به تدوين يك قانون جامع و پايه در خصوص 

حريم خصوصي و حكمراني داده بپردازند.



تعادل| فرشته فريادرس |
واردات خودروه��اي كارك��رده از فيلت��ر مجلس عبور 
مي كند؟ كميس��يون تلفي��ق بودجه 1402ب��ا واردات 
خودروهاي كاركرده زير 5 سال در سال آتي موافقت كرد. 
اين مصوبه در جهت تنظيم گ��ري بازار خودرو و با هدف 
تنظيم عرضه و تقاضا و كاهش قيمت خودرو در كش��ور 
تدوين شده است. البته اين بدان معنا نيست كه واردات 
كاركرده ها فيلتر مجلس را پشت سر گذاشته، بلكه اين 
طرح بايد در كميسيون تلفيق بودجه و همچنين صحن 
مجلس نيز به تصويب برسد. بنابراين اين خودروها براي 
ورود به كشور بايد از پيچ سخت بهارستان عبور كنند. در 
اين ميان، س��خنگوي وزارت صمت، هم اعلام كرده كه 
فعلا واردات خودروهاي دست دوم و كاركرده از مناطق 
آزاد انجام مي شود و تا تصويب بودجه هيچ موردي قطعي 
نيس��ت و بايد منتظر ماند. اما چندي نگذشت كه دبير 
شورايعالي مناطق آزاد صحبت هاي قاليباف را تكذيب 
وعنوان كرد كه خودروهاي صفركيلومتر از طريق مناطق 

آزاد وارد كشور مي شود نه دست دوم. 

موافقتباوارداتدستدومها
كميسيون صنايع و معادن، در جلسه 10 بهمن ماه، واردات 
خودروهاي كاركرده با عمر پنج تا هشت سال را تصويب 
كردند. در همين راستا، عصر روز سه شنبه ١٨ بهمن ماه 
اعضاي كميس��يون تلفيق، پيشنهاد كميسيون صنايع 
و مع��ادن مجلس براي الحاق به تبص��ره ۷ لايحه بودجه 
را تصوي��ب كرد ندكه بر اس��اس آن دولت و وزارت صمت 
مي تواند در س��ال آينده انواع »سواري، كشنده، كاميون، 
اتوبوس، ميني بوس و ون« مورد نياز را وفق قوانين و مقررات 
موجود در خصوص واردات خودروهاي با عمر كمتر از پنج 
سال ثبت سفارش كند. اين اقدام در حالي به تصويب اين 
كميسيون رس��يده كه از همان ابتداي بحث ها پيرامون 
تصويب آزادسازي و از سرگيري واردات خودرو به كشور، 
وزير صمت، ضمن اعلام خبر آزادسازي واردات خودروها، 
گفته بود: »بخشنامه ممنوعيت واردات كه ارديبهشت ماه 
سال 1401 به اتمام مي رس��د، ديگر تمديد نخواهد شد 
و مجدد واردات همچون روال س��ابق طبق ضوابط قبلي 
انجام مي ش��ود. اما اين نكته را فراموش نكنيم كه واردات 

خودروهاي دست دوم همچنان ممنوع خواهد بود.«
حال ب��ا توجه به اينكه طي چند س��ال  اخي��ر كه ورود 
خودروهاي خارجي به كشور بنا بر مصلحت انديشي ها 
ممن��وع ب��وده و از همي��ن رو، س��رعت افزايش قيمت 
خودروهاي خارجي در بازار ايران س��ريع بوده و روندي 
صعودي داشته است؛ گمانه زني ها بر اين بود كه در كنار 
تحقق وع��ده وزارت صمت مبني ب��ر واردات 200 هزار 
دس��تگاه خودرو وارداتي تا پايان به��ار 1402، واردات 
خودروهاي كاركرده كه قيمتي پايين تر از قيمت نو آنها 
دارد، مي توان��د به كنترل قيمت  خودروهاي خارجي در 
بازار كمك كند. ضمن اينكه خودروهاي كاركرده خدمات 
پس از ف��روش را هم تضمين مي كند، بنابراين مي تواند 

مفيد واقع شود.
در نهايت اما عصر روز سه شنبه، جلال رشيدي  كوچي، 
عضو كميسيون تلفيق بودجه سال 1402 از موافقت 
اعضاي اين كميسيون با واردات خودروهاي كاركرده 
زير پنج س��ال در س��ال آينده در حساب توييتر خود 
خبر داد و آن را خبري خوش خواند و اعلام كرد: »در 
كميس��يون تلفيق بودجه 1402 اجازه واردات انواع 
خودروهاي دس��ت دوم سواري، كش��نده، كاميون، 

ون، اتوبوس و ميني بوس تا 5 س��ال كاركرد به دولت 
داده ش��د.« پس از آن حجت الله  فيروزي عضو ديگر 
كميسيون تلفيق لايحه بودجه 1402 هم ضمن تاكيد 
بر اينكه كميسيون تلفيق پيشنهاد كميسيون صنايع و 
معادن براي الحاق به تبصره ۷ لايحه بودجه را تصويب 
كرده، گفت: »اين مصوبه در جهت تنظيم گري در بازار 
خودرو و با هدف تنظيم عرضه و تقاضا و كاهش قيمت 
خودرو در كشور مطرح شده كه به موجب آن واردات 
انواع خودروهاي سبك و سنگين با عمر حداكثر پنج 

سال به كشور آزاد شود.«

دفاعمجلسازوارداتكاركردهها
البته اين موضوع زماني به صورت رسمي تأييد مي شود 
كه پس از اتمام بررس��ي لايحه بودجه در كميس��يون 
تلفيق، مواد لايحه بودجه سال 1402 كل كشور در صحن 
علني مجلس مطرح و به تصويب نمايندگان برس��د. اما 
با تصويب واردات اين دس��ت از خودروها در كميسيون 
صنايع و معادن مجلس وموافقت كميسيون تلفيق، مركز 
پژوهش هاي مجلس نيز چندي پيش گزارشي منتشر 
كرد و به طور ضمني از واردات دس��ت دوم ها دفاع كرد. 
اين گزارش، مش��كلات تامين ارز را يك��ي از موانع ورود 
خودروهاي خارجي به كشور عنوان كرده بود. در گزارش 
اين مركز آمده است: »افزايش عرضه از دو مسير توليد و 
واردات امكان پذير است. مشكل اصلي در مسير واردات 
خودرو، تامين ارز اس��ت. خودروه��اي كاركرده موجود 
در خارج از كش��ور به قيمت بسيار پايين تري نسبت به 
خودروي نو قابل خريداري اند. بنابراين با واردات خودروي 
كاركرده با ارزبري بسيار كمتري مي توان ميزان عرضه را 
افزايش و قيمت خودرو را كاهش داد.« بنابراين احتمالا 
محدوديت ه��اي ارزي قان��ون گذاران را ب��ه اين نتيجه 
رسانده كه در لايحه بودجه سال 1402 موضوع واردات 

خودروهاي دست دوم را جدي تر پيگيري كنند.«

ورودازمناطقآزاد؟
ح��ال اما س��خنگوي وزارت صمت ضم��ن تاكيد بر 
صبوري تا زمان تصويب نهايي اين موضوع، به »ايسنا« 
گفته است: بايد منتظر ماند تا لايحه بودجه سال آتي در 
قالب قانون در وهله اول تصويب شود. تا مصوب شدن 
بودجه سال آينده، كار بسيار است و پس از آن نيز اجرا 
و ابلاغ آيين نامه مصوب به اين زودي ها نخواهد بود و 
طول خواهد كشيد؛ بنابراين موردي را تا نمايندگان 
مجلس در صحن علني تصويب نكنند، قطعي نيست. 
وي اعلام كرد: اما فعلا واردات خودروهاي دست دوم 

از مناطق آزاد انجام مي شود.
اما اظهارات اميد قاليباف از س��وي دبير شوراي عالي 
مناطق آزاد تكذيب شد. حجت الله عبدالملكي با اعلام 
جزييات توافق با وزارت صمت براي واردات خودرو در 
پاسخ به اين پرسش كه آيا اين خودروها دست دوم است 
به »تسنيم« گفته است: خير. خودروهاي سواري صفر 
كيلومتر از طريق مناطق آزاد وارد كشور خواهد شد و 

قرار نيست خودرو دست دوم وارد مناطق آزاد شود.
بنابه توضيحات عبدالملكي، دول��ت اخيرا مصوبه اي 
10ماده اي داشت كه در بند 4 آن آمده نياز مناطق آزاد 
و ويژه اقتصادي براي خودرو در صورتي كه به مصوبه نياز 
داشته باشد با همكاري وزارت صمت و دبيرخانه شوراي 
عالي مناطق آزاد پيشنهاد مصوبه به دولت ارايه شود. در 
همين راستا جلسه اي با وزير صمت داشتم و توافقات 
اوليه براي تسهيل واردات خودرو از مناطق آزاد حاصل 
شد. به گفته او، مصوبه و پيش نويس اين توافق قرار است 
آماده و به دولت ارسال شود. عبدالملكي درباره جزييات 
اين مصوبه هم اينطور گفته: »اين  كه دقيقا در اين مصوبه 
چه خواهد آمد، اجازه دهيد آماده شود.« خبرهاي اما 
خوبي در ارتباط حل مس��اله خودرو در مناطق آزاد در 
راه است و اين به اعتبار مصوبه قبلي دولت است تلويحاً 

اجازه داد واردات خودرو از مناطق آزاد انجام شود. 

وزارتصمتدرانتظاربودجه1402
حال اگرچه اين تصميم ها براي واردات خودرو به سال 
1402 ارتباط دارند، اما شواهد حاكي از اين است كه 
واردات در س��ال جاري نيز بلاتكليف مانده اس��ت. از 
طرفي، طبق اظهارنظر سخنگوي وزارت صمت، بايد 
منتظر ماند و مشاهده كرد كه دولت چه ميزان بودجه 
را به ص��ورت قطعي ب��راي واردات خودرو تخصيص 
مي دهد. البته بايد به اين نكته نيز اش��اره كرد كه در 
ابتداي تدوين آيين نامه واردات خودرو، بانك مركزي 
اعلام مي كرد كه نمي تواند ارز مورد نياز واردات در سال 
1401 را تامين كند. اما چندي بعد ورق برگشت و بانك 

مركزي با اين مساله موافقت كرد.
حال به نظر مي رس��د كه وزارت صمت و شركت هاي 
واردكننده منتظر نهايي شدن بودجه 1402 هستند تا 
مشخص شود واردات خودروهاي دست دوم به صرفه تر 
اس��ت يا نو.  با همه اينها موضوع اصلي اين اس��ت كه 
ممنوعيت واردات خودرو طي سال هاي اخير موجب 
شده تا قيمت خودروهاي خارجي در كشور در مسير 
افزايشي قرار بگيرند؛ براين اساس گمانه زني ها بر اين 
است كه در كنار تداوم واردات خودروهاي نو و واردات 
200 هزار دس��تگاه خودرو تا پايان بهار 1402، بازار 

خودروهاي خارجي در ايران را متعادل تر كند.
به رغم اينكه كارشناسان معتقدند با واردات خودروهاي 
دست دوم، ارزبري كشور بالا مي رود و اجراي اين طرح 
تهديدي جدي براي بازار دلار ايران اس��ت، اما برخي 
همچنان بر اين باورند كه واردات خودروهاي دس��ت 
دوم مي تواند كمكي باشد براي به تعادل رساندن بازار 
خودرو و خريد آنها از خريد خودروهاي داخلي به مراتب 
بهتر است. دبير انجمن واردكنندگان خودرو نيز اين 
موضوع را تاكيد مي كند و معتقد است كه يقيناً واردات 
خودرو دست دوم بسيار به نفع مردم خواهد بود و منجر 

به كاهش شديد قيمت ها در بازار خودرو خواهد شد.
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الحاقدورستهجديد
بهاتحاديهفناورانرايانه

رييس اتحاديه فن��اوران رايانه ته��ران گفت: با 
تصميم هي��ات عالي نظ��ارت بر س��ازمان هاي 
صنفي كش��ور فعالي��ت دو رس��ته »عرضه انواع 
كالا در فروش��گاه هاي مجازي« و »عرضه انواع 
خدمات در فروشگاه هاي مجازي« متوقف و تحت 
پوشش اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران قرار 
گرفتند. محمدرضا فرجي تهراني ادامه داد: از اين 
پس پروانه كسب اين دو رس��ته توسط اتحاديه 
فناوران رايانه تهران صادر مي ش��ود. به گزارش 
روابط عموم��ي اتحاديه فن��اوران رايانه تهران، 
طبق نامه دبير هيات عالي نظارت بر سازمان هاي 
صنفي كش��ور، دو كد آيس��يك 1/52112۳ و 
1/521124 به ترتيب به رسته هاي »عرضه انواع 
كالا در فروش��گاه هاي مجازي« و »عرضه انواع 
خدمات در فروش��گاه هاي مج��ازي« اختصاص 
داده ش��ده اند. در اي��ن رابط��ه ريي��س اتحاديه 
فناوران رايانه تهران گفت: به منظور ساماندهي 
فعاليت واحدهاي صنفي فعال در اين رس��ته ها، 
جلوگي��ري از ب��روز تخلفات صنف��ي و حمايت 
از حق��وق مصرف كنندگان؛ اين رس��ته ها تحت 
پوشش اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران قرار 
گرفته و فعاليت اتحاديه كشوري كسب و كارهاي 
مجازي متوقف شده است . فرجي تهراني با اشاره 
به اينكه بلاتكليفي در زمينه صدور پروانه كسب 
اين دو رس��ته به پايان رس��يده بيان كرد كه اين 
تصميمِ هيات عالي نظارت كه براي حفظ منافع 
كسب و كارهاي آنلاين به دور از حواشي موجود 
اتخاذ شده، به كسب و كارهاي استان تهران كه 
در طي ماه هاي گذش��ته به دليل كشمكش هاي 
درون سازماني اتحاديه موصوف قادر به دريافت 
مجوز نبودند، ام��كان مي دهد تا از ام��روز با در 
دس��ت داش��تن مدارك مورد نياز براي دريافت 
پروانه كس��ب به اتحاديه فن��اوران رايانه تهران 
مراجعه كرده و ذيل قانون نظام صنفي به فعاليت 
مش��روع بپردازند.  طبق نامه دبير محترم هيات 
عالي نظارت بر سازمان هاي صنفي كشور، دو كد 
آيس��يك 1/52112۳ و 1/521124 به ترتيب 
به رسته هاي »عرضه انواع كالا در فروشگاه هاي 
مجازي« و »عرضه انواع خدمات در فروشگاه هاي 
مج��ازي« اختصاص داده ش��ده اند. ب��ه منظور 
س��اماندهي فعاليت واحده��اي صنفي فعال در 
اين رسته ها، جلوگيري از بروز تخلفات صنفي و 
حمايت از حقوق مصرف كنندگان؛ اين رسته ها 
تحت پوشش اتحاديه صنف فناوران رايانه تهران 
قرار گرفته و فعاليت اتحاديه كش��وري كس��ب 
و كارهاي مج��ازي متوقف گرديده اس��ت .  اين 
تصميمِ هيات عالي نظارت كه براي حفظ منافع 
كسب و كارهاي آنلاين به دور از حواشي موجود 
اتخاذ گرديده، به كسب و كارهاي استان تهران 
كه در طي ماه هاي گذشته به دليل كشمكش هاي 
درون سازماني اتحاديه موصوف قادر به دريافت 
مجوز نبودند، ام��كان مي دهد تا از ام��روز با در 
دس��ت داش��تن مدارك مورد نياز براي دريافت 
پروانه كس��ب به اتحاديه فن��اوران رايانه تهران 
مراجعه نموده و ذيل قانون نظام صنفي به فعاليت 

مشروع بپردازند.

مقاومتبدنهدولت
باايجادشورايعاليتجارت

رييس سازمان توسعه تجارت با بيان اينكه ايجاد 
شوراي عالي تجارت براي حل مشكلات فرابخشي 
تجار ضروري است، گفت: مقاومت هايي در بدنه 
دولت براي ايجاد اين شورا وجود دارد كه در حال 

رايزني هستيم.
عليرضا پيمان پاك در گفت وگو با خبرنگار مهر 
در مورد تش��كيل ش��وراي عالي تجارت، اظهار 
كرد: مصرانه به دنبال ايجاد شوراي عالي تجارت 
هستيم زيرا بسياري از مشكلات تجار مشكلات 
فرابخش��ي است و مش��كلات مرتبط با صنعت و 

معدن و وزارت صمت نيست.
رييس كل سازمان توس��عه تجارت ايران افزود: 
براي حل اين مشكلات بايد شوراي عالي تجارت 
ب��ا اختيارات قانوني ايجاد ش��ود ت��ا بتواند تمام 
مش��كلات تجار را كه فرات��ر از اختيارات وزارت 
صمت است، پيگيري كند. وي ادامه داد: شخص 
رييس جمهوري نيز بر ايجاد شوراي عالي تجارت 
تاكيد و اين مساله را در شوراي عالي صادرات نيز 
مطرح كرده اس��ت؛ البته مقاومت هايي در بدنه 

دولت در برابر ايجاد اين شورا وجود دارد.
پيم��ان پاك با بي��ان اينكه ايجاد ش��وراي عالي 
تجارت اولويت ماست، گفت: شوراي عالي تجارت 
نيازمند مصوبه دولت اس��ت و پ��س از تصويب 
در دولت ايجاد مي ش��ود. ما نيز دايم پيگير اين 

موضوع از دولت هستيم.
مع��اون وزير صمت ي��ادآور ش��د: در برابر ايجاد 
ش��وراي عالي تجارت مقاومت هاي��ي در دولت 
وجود دارد زي��را فرض بر اين اس��ت كه با ايجاد 
اين شورا، بخش��ي از اختيارات دبيرخانه دولت 
در حوزه تجارت حذف و به شوراي عالي تجارت 
الحاق مي ش��ود كه در حال رايزني در اين مورد 
با دولت هستيم. به اعتقاد برخي از كارشناسان، 
لازم است شوراي عالي تجارت با عضويت معاون 
اول رييس جمهور، وزارت صمت، بانك مركزي، 
وزارت بهداشت، وزارت جهاد كشاورزي، گمرك، 
اتاق هاي بازرگاني و تعاون ايجاد شود تا هر گونه 
تصميم گيري در مورد وض��ع و تغيير مقررات و 
ايجاد محدوديت، ممنوعيت و افزايش يا كاهش 
سود بازرگاني و عوارض صادراتي و… كه به امر 
تجارت خارجي )صادرات و واردات( مرتبط است 

از سوي اين شورا اعلام و ابلاغ شود.

وارداتنهادههايداميافتكرد
ميزان واردات نهاده هاي دامي كشور در 10 ماهه 
سال جاري با كاهش 1۷ درصدي نسبت به دوره 
مش��ابه سال گذش��ته به 12 ميليون و 91 هزار و 
11۳ تن رسيد. به گزارش روابط عمومي اتحاديه 
واردكنندگان نهاده هاي دام وطيور ايران )اوندا(، 
ارزش واردات نهاده هاي دامي در 10 ماهه 1401، 
5 ميلي��ارد و 928 ميليون و 445 ه��زار و 52۷ 
دلار بوده كه نس��بت به دوره مشابه سال گذشته 

تغييري نداشته است.
براس��اس اين گزارش، در ب��ازه زماني مورد نظر، 
بي��ش از ۷ ميليون تن ذرت ب��ه ارزش بيش از 2 
ميليارد و8۳9 ميليون دلار وارد كشور شده است 
كه نسبت به دوره مشابه س��ال گذشته به لحاظ 
وزني 8 درصد كاهش و به لحاظ ارزشي 8 درصد 

رشد را تجربه كرده است.
همچنين مطابق آمارها، در 10 ماهه امسال بيش 
از يك ميليون و 844 هزار تن جو به ارزش بيش 
از ۷95 ميليون دلار وارد كش��ور شده است كه از 
لحاظ وزني و ارزش��ي نسبت به دوره مشابه سال 
گذش��ته به ترتيب ۳۳ درصد و 4 درصد كاهش 
را تجربه كرده اس��ت. ميزان واردت كنجاله سويا 
نيز در 10 ماهه امس��ال بيش از ي��ك ميليون و 
111 هزار تن به ارزش بيش از 699 ميليون دلار 
بوده است كه نسبت به دوره مشابه سال گذشته 
از لح��اظ وزني و ارزش��ي به ترتي��ب كاهش 4۷ 
درصدي و ۳9 درصدي داشته است. براساس اين 
گزارش؛ از فروردين تا دي ماه 1401، بيش از دو 
ميليون و 61 هزار تن دانه سويا به ارزش بيش از 
يك ميليارد و 594 ميليون دلار وارد شده كه در 
مقايسه به دوره مشابه سال گذشته از نظر وزني و 
ارزشي به ترتيب دو و 21 درصد رشد داشته است.

مراوداترسميتجاري
ايرانوژاپنبهصفررسيد

رييس كميته مش��ترك ايران و ژاپن خاطرنشان 
كرد: در حال حاضر تجارت ايران با چين، روسيه، 
تركيه، امارات و عمان به صورت مس��تقيم انجام 
مي ش��ود و با س��اير كش��ورهاي دنيا تجارت ما با 
واس��طه انجام مي شود و مستقيم با ساير كشورها 
ارتباط��ي نداريم. بهرام ش��كوري در گفت وگو با 
ايلنا، با بيان اينكه به واس��طه  تحريم ها مراودات 
رسمي تجاري ايران و ژاپن به صفر رسيده است، 
گفت: به نظر مي رسد تجارت ايران و ژاپن به شكل 
غير رسمي و از طريق واس��طه ها دنبال مي شود. 
دولت و تج��ار ژاپني علاقه مند به توس��عه روابط 
تجاري با ايران هس��تند چراكه تاريخ تجارت دو 
كش��ور حدود يك قرن اس��ت و همي��ن موضوع 
انگيزه و اش��تياق براي توسعه مبادلات اقتصادي 
را دوچندان كرده اس��ت. وي با اشاره به بالا بودن 
مراودات تجاري ژاپن و امريكا، تصريح كرد: ژاپن 
و امريكا سرمايه گذاري هاي مشترك قابل توجهي 
با يكديگر دارند طبيعي اس��ت كه بع��د از اعمال 
تحريم هاي امريكا عليه اي��ران، ژاپني ها ترجيح 
بدهند كه تجارت خود را با محدود كنند. به عبارت 
ديگر منافع مل��ي ژاپني ها ايجاب مي كند كه با ما 
تجارت مستقيم نداشته باشند؛ در روزهاي اخير 
كه ش��اهد اعمال تحريم هاي جدي��د عليه ايران 
هس��تيم ژاپن تحريم جديدي عليه ايران تعريف 
نك��رد و تا آنجا كه امكان داش��ت ت��لاش كرد كه 
ب��ه نوعي روابط ايران و ژاپن مانند س��ابق ش��ود.  
رييس كميته مش��ترك ايران و ژاپن در پاسخ به 
اين پرس��ش كه آيا ژاپني ها در س��ال هاي اخير 
تمايلي براي س��رمايه گذاري مس��تقيم در ايران 
از خود نش��ان داد ند؟ گف��ت: ژاپني ها علاقه مند 
به س��رمايه گذاري مش��ترك با ايران هستند؛ به 
لحاظ تكنولوژي و نوآوري ژاپن همتراز كشورهاي 
امريكايي و اروپايي اس��ت و مي ت��وان گفت ژاپن 
هر آنچه ما در صنعت، معدن، كش��اورزي و... نياز 
داري��م را دارد و يكي از انتخاب ه��اي ما در حوزه 
فناوري  ژاپن مي تواند باش��د؛ اما تحريم ها يكي از 
موانع اصلي براي ورود سرمايه ژاپن به ايران است. 
شكوري با اشاره به لزوم پيوستن به FATF و ايجاد 
مناسبات شايسته با دنيا، افزود: دولت بايد براي 
رفع تحريم ها و ايجاد مناسبات و تعاملات خوب 
با دنيا قدم بردارد و ش��رايط را مهيا كند كه بتوان 
از ظرفيت هاي كشور ژاپن براي توسعه اقتصادي 
ايران استفاده كنيم. در حال حاضر همه چيز براي 
پيوستن ايران به FATF در ايران وجود دارد و فقط 
خواست مسوولان كشور را مي طلبد.  وي با تاكيد 
بر اينكه براي پيوس��تن به FATF بايد مناسبات 
و ديپلماسي سياس��ي قوت بگيرد، افزود: در دنيا 
ديپلماسي اقتصادي بر سياست تاثير مي گذارد اما 
در ايران برعكس اس��ت سياست، بر اقتصاد تاثير 
مي گذارد و تاوان اين سياست را اقتصاد متحمل 
مي ش��ود؛ به نظر مي رس��د بايد تجديدنظري در 
مناس��بات خود با دنيا داشته باش��يم كه اگر اين 
روند انجام نشود هر روز دچار مشكلات بيشتري 
خواهيم بود. رييس كميته مشترك ايران و ژاپن 
با اش��اره به واردات خودرو از ژاپن، گفت: اصلاح 
مناسبات سبب توسعه روابط تجاري ايران و ژاپن 
خواهد شد اما در شرايط فعلي امكان ورود مستقيم 
خودرو از كمپاني هاي ژاپني و حتي كره اي وجود 
ندارد و واردكنندگان با واس��طه كشورهاي ثالث 
كه خودروسازان ژاپني در آن كشورها نمايندگي 
ف��روش دارند خودرو وارد اي��ران مي كنند؛ و اين 
امكان وجود دارد كه در سال هاي آينده براي تامين 
قطعات اين خودروها در داخل كش��ور با مشكل 
مواج��ه ش��ويم. وي در پايان بيان ك��رد: در حال 
حاضر تجارت ايران با چين، روسيه، تركيه، امارات 
و عمان به صورت مستقيم انجام مي شود و با ساير 
كشورهاي دنيا تجارت ما با واسطه انجام مي شود و 

مستقيم با ساير كشورها ارتباطي نداريم.

بازارخودروهايخارجيدرايرانمتعادلميشود؟

چراغ سبز مجلس به خودروي دست دوم 

دبيرانجمننظارتبرانتخاباتاتاقايرانخبرداد

اعلامفهرستكانديداهايانتخاباتاتاقها؛دوماسفند
دبير انجم��ن نظارت بر انتخابات اتاق اي��ران اعلام كرد: 
فهرست نهايي كانديداهاي تاييد صلاحيت شده از سوي 
اعضاي شوراي عالي نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراسر 

كشور، تا دوم اسفندماه مشخص مي شود.
انتخابات دهمين دوره هيات نمايندگان اتاق هاي سراسر 
كشور 10 اس��فندماه برگزاري مي ش��ود. بر اين اساس 
آيين نامه تشكيل و نحوه فعاليت هيات نمايندگان اتاق 
ايران و اتاق هاي شهرستان، بعد از انتشار اوليه ليست افراد 
احراز صلاحيت شده و رسيدگي ۳ روزه به اعتراض هاي 
احتمالي از سوي انجمن و شوراي عالي نظارت، فهرست 
نهايي اف��راد تاييد صلاحيت ش��ده تا دوم اس��فند ماه 
مش��خص خواهد ش��د. بعد از آن افراد تا ساعت 24 روز 
هشتم اسفند براي تبليغات فرصت دارند. تا به امروز آنچه 
براي برگزاري انتخابات دهمين دوره بايد طبق آيين نامه 
موردنظر انجام مي ش��د، به همت ش��وراي عالي نظارت 
و اعض��اي انجمن نظارت بر انتخاب��ات، صورت گرفته و 
بر اس��اس اظهارات دبير انجمن نظارت بر انتخابات اتاق 
ايران، طبق زمان بندي تعيين شده، بايد گزارش اوليه از 
احراز اهليت ثبت نام كنندگان به خود اين افراد و اعضاي 

انجمن ارايه شود.
 جهانبخش سنجابي در گفت وگو با »اتاق ايران آنلاين« با 
اشاره اجمالي به آنچه تاكنون انجام شده است، گفت: به 
موجب تبصره 2 ماده 15 قانون اتاق و آيين نامه تشكيل و 
نحوه فعاليت هيات نمايندگان، انتخابات اتاق حدود 4 ماه 
قبل از تاريخ برگزاري با انتصاب اعضاي انجمن نظارت، 
متشكل از 4 نفر منصوب از طرف رييس اتاق ايران و يك 
نفر از سوي وزير صنعت، معدن و تجارت آغاز مي شود. اين 

فرآيند حدود 2 ماه قبل شروع شد.
دبير انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران با اشاره به تعداد 
ثبت نام كنندگان در اين دوره از انتخابات از ثبت ركوردي 
قابل توجه خبر داد و افزود: روز يكش��نبه 16 بهمن ماه، 
ساعت 12 شب دوره ثبت نام معمولي و تمديدي سه روزه 
به اتمام رسيد و در مجموع 2 هزار و 119 نفر در انتخابات 

اين دوره از هيات نمايندگان اتاق هاي سراس��ر كش��ور 
شركت كردند كه در اتاق هاي بزرگ مانند اتاق تهران آمار 
ثبت نام كنندگان از ۳00 نفر بيشتر شد. به گفته سنجابي، 
تعداد ثبت نام كنندگان در دوره گذشته انتخابات برابر با 
1۳۷0 نفر بوده و اين تع��داد در دوره فعلي 54.۷ درصد 
افزايش يافته است. بر اس��اس اظهارات سنجابي در اين 
دوره انتخاب��ات 5۷ هزار نف��ر داراي كارت هاي عضويت 
بازرگاني در سراس��ر كشور تا روز انتخابات واجد شركت 
در انتخابات هستند، البته چون تاريخ هاي عضويت افراد 
متفاوت است، امكان دارد، برخي عضويت آنها منقضي 
ش��ده و تمديد نكنند و تعدادي از افراد هم ممكن است 
عضويت خود را تمديد كنند و واجد شرايط شوند. دبير 
انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران با اشاره به اينكه آمار 
قطعي دارن��دگان كارت هاي عضويت معتبر در روز نهم 
اسفند اعلام خواهد ش��د، ادامه داد: فعلا نمي توان آمار 
دقيقي در اين باره ارايه داد؛ اما در هر صورت بيش از 80 
درصد اين افراد، اش��خاص حقيقي و حقوقي دارندگان 

كارت بازرگان��ي هس��تند و كمتر از 20 درص��د آنها در 
سراسر كشور دارندگان كارت عضويت صرف هستند. او 
تصريح كرد: فعلا فرآيند احراز اهليت افراد ثبت نام شده 
طبق آيين نامه، توس��ط هيات هاي نظارت بر انتخابات 
شهرستان ها انجام شده و نتايج به كانديدا و اعضاي انجمن 
نظارت بر انتخابات اعلام شده است و از ديروز، كانديداهاي 
معترض به نتايج تا سه روز فرصت دارند تا نسبت به اين نظر 
اعتراض كنند. پس از انقضاي فرصت تعيين شده، انجمن 
وارد عمل شده و هرچه در انجمن تاييد شود، ملاك ليست 

كانديداي احراز صلاحيت شده خواهد بود.
بر اس��اس اظهارات دبير انجمن نظارت بر انتخابات اتاق 
ايران، پ��س از ثبت اعتراض ها، ش��وراي عالي نظارت بر 
انتخابات تا 5 روز مهلت دارد تا شكايت ها را بررسي كند و 
در نهايت فهرست نهايي كانديداي تاييد صلاحيت شده، 
دوم اسفند بر اساس نظر انجمن و نظر شوراي عالي نظارت 
اعلام مي ش��ود. او ادامه داد: بعد از انتش��ار ليست نهايي 
كانديدهاي داراي صلاحيت براي شركت در انتخابات، از 

ساعت 8 صبح روز دوم اسفندماه، حداكثر به مدت ۷ روز 
تا ساعت 24 روز 8 اسفند امكان تبليغات وجود دارد و از 
ساعت 24 روز هشتم اسفند تبليغات ممنوع خواهد شد. 
البته در آيين نامه جديد، تاريخ تبليغات تعديل شده اما 
انجمن براي حفظ فضاي لازم در اختيار كانديدا، همين 

مدت را در نظر گرفته است.
به گفته س��نجابي، بع��د از طي اين مراح��ل، انتخابات 
اتاق هاي سراسر كشور از ساعت 8 صبح روز چهارشنبه، 
10 اسفند برگزار مي شود. او تصريح كرد: اين انتخابات به 
صورت متمركز و هم زمان در تمام كشور برگزار خواهد 
شد و فرصت اوليه تا ساعت 18 همان روز است كه انجمن 
مي تواند در صورت نياز اين زمان را حداكثر به مدت سه 
ساعت تمديد كند. سنجابي در بخش ديگري از سخنان 
خود به لزوم احراز اهليت تجاري و اقتصادي راي دهندگان 
توسط انجمن، قبل از برگزاري انتخابات اشاره كرد و گفت: 
اين روند بايد طبق آيين نامه انجام شود. بنابراين 9 هزار 
نفر از اشخاص حقيقي كه مشمول اين بند مي شوند، بايد 

فرآيند لازم را مورد توجه قرار دهند.
او درباره برگزاري الكترونيكي انتخابات نيز گفت: با وجود 
اينكه الكترونيكي بودن آن قطعي خواهد بود؛ اما درباره 
اينكه انتخابات به صورت كامل الكترونيكي باشد يا نيمي 
به صورت الكترونيكي و نيمي به صورت دس��تي، هنوز 

تصميم گرفته نشده است.
دبير انجمن نظ��ارت بر انتخابات درباره حواش��ي هايي 
كه تاكنون درباره انتخابات شاهد بوديم نيز توضيحاتي 
اراي��ه داد كه بيش��تر به ابهام��ات موج��ود در برخي از 
بنده��اي آيين نامه مربوط مي ش��د. موان��ع پيش روي 
برخ��ي فراكس��يون ها و گروه ها براي ثب��ت نام موجب 
شده تا برخي اعتراض ها مانند شركت هاي دانش بنيان، 
بنگاه هاي كوچك و متوسط كه ليست بيمه آنها زير 20 
نفر است، ترخيص كاران گمركي كه ملاك فروش آنها و 
اظهارنامه مالياتي متفاوتي دارند، شركت هاي حمل ونقل، 
صادركنندگان خدمات فني و مهندسي و... شكل بگيرد.
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خبرروز

بارش برف و باران در تهران
بر اساس اعلام اداره كل هواشناسي استان تهران وضعيت جوي اين استان آسمان نيمه ابري تا ابري همراه با بارش برف و باران، 
در ارتفاعات كولاك و بارش تگرگ نيز پيش بيني مي شود همچنين تا روز جمعه )۲۱ بهمن ماه( كاهش دما را شاهد خواهيم بود. 
با بررسي نقشه هاي هواشناسي، تصاوير ماهواره اي و خروجي مدل هاي پيش يابي عددي، از پنجشنبه تا روز يكشنبه به تناوب با 
فعاليت هاي سامانه بارشي در استان، آسمان نيمه ابري تا ابري در برخي ساعات همراه با بارش برف و باران گاهي رگبار و رعدوبرق 
و در ارتفاعات مه و بارش برف گاهي كولاك همچنين در نقاط مستعد احتمال بارش تگرگ نيز پيش بيني مي شود. در بخش هاي 

شمالي به ويژه ارتفاعات استان طي روزهاي جمعه و شنبه )۲۱ و ۲۲ بهمن( نيز بارش هاي پراكنده دور از انتظار نخواهد بود.

رويداد

منابع خبري مجموع آمار جان باختگان زمين لرزه در 
تركيه و سوريه را بيش از ۱۰ هزار تن اعلام كرده اند. 
همچنين آمارهاي رسمي نشان مي دهد كه شمار 
مصدومان در تركيه ب��ه ۴۰ هزار و ۹۱۰ تن افزايش 
يافته و در سوريه نيز تاكنون ۴۶۵۴ مصدوم شناسايي 
ش��ده اس��ت. در همين حال رجب طيب اردوغان، 
رييس جمهوري تركيه در جنوب شرقي اين كشور به 
مدت سه ماه وضعيت فوق العاده اعلام كرده است. به 
گفته اردوغان، ۱۰ استان در محدوده زلزله هستند. 
او همچنين اعلام كرد كه تاكنون پيشنهاد كمك از 

۷۰ كشور جهان به تركيه رسيده است.

   وضعيت در چند شهر زلزله زده تركيه
در آدانا، ابزارها و ماشين هاي سنگين در طول شب به كار 
گرفته شدند تا كساني را كه در زير تلي از آوارهاي بتني 
هنوز زنده هستند، بيرون بكشند. گاهي هم صداي »الله 
اكبر« به گوش مي رسد كه نشان مي دهد فردي زنده از 
زير آوار بيرون كشيده ش��ده است. در آدانا شمار زيادي 
بي خانمان شده اند. آنها و ديگر شهروندان مي ترسند كه به 
دليل پس لرزه ها به محل زندگي شان برگردند. به گزارش 
رويترز، در استان هاتاي در جنوب اين كشور نيز صداي 
يك زن از زير كوهي از آوار ش��نيده شده است. به گفته 
فردي كه در صحنه حضور دارد، افراد از زير آوار درخواست 
كمك مي كنند ولي كسي به دادشان نمي رسد. در شهر 
عثمانيه نيز كه نزديك مركز زلزله اس��ت، بارش باران 
شديد كار امدادگران را مختل كرده است. برق اين شهر 
هم همزمان با سرما و باران، قطع شده است. صاحب يكي 
از هتل هاي اين شهر به شبكه خبري بي بي سي گفته كه 
از ۱۴ مسافر هتل تنها هفت نفر پيدا شده اند. اين زلزله 
بيش از ۶۰۰۰ ساختمان را در تركيه ويران كرده است. 
افزون بر ۲۴ هزار امدادگر از سراسر جهان تنها در تركيه 

در جست وجوي افرادي هستند كه در زير آوار مانده اند.

    جاري شدن سيلاب در »هاتاي« تركيه
زلزله هاي روز دوشنبه در تركيه منجر به بالا آمدن سطح آب 
دريا و جاري شدن سيلاب در هاتاي تركيه شده است. مقامات 
تركيه اعلام كردند كه بالا آمدن س��طح آب دريا منجر به 
آبگرفتگي خيابان ها و معابر در منطقه اسكندرون هاتاي شده 
است. همچنين سازمان جهاني بهداشت )WHO( اعلام 
كرد كه نزديك به ۲۳ ميليون نفر ممكن است تحت تأثير 
زمين لرزه قدرتمندي كه بامداد روز دوشنبه تركيه و سوريه 
را لرزاند و هزاران كشته و زخمي برجاي گذاشت، قرار بگيرند.

   امكان انتقال كمك هاي لازم 
به تمامي مناطق فراهم است

»فواد اوكتاي«، معاون رييس جمهور تركيه طي نشست 
خبري مش��ترك با وزراي كار و رفاه اجتماعي و صنايع 
و فناوري در مركز هماهنگي سازمان مديريت حوادث 
غيرمترقبه )آفاد( در آنكارا با بيان اينكه با تلاش ارگان هاي 
مربوطه هم اكنون تمامي جاده هاي مواصلاتي به مناطق 
زلزله زده در ۱۰ استان جنوب شرق تركيه باز است، افزود: 
هم اكنون هيچ جاده اي در مناطق زلزله زده جنوب شرق 
كشور مسدود نيست و امكان انتقال كمك هاي لازم به 
تمامي مناطق فراهم است. او در بخش ديگري از سخنان 
خود در مورد عمليات امداد و نجات در منطقه اظهار كرد: 
عمليات هاي امداد و نجات همچنان ادامه دارد و تا زماني 
كه آخرين شهروند محصور در زير آوار نجات يابد نيز ادامه 
خواهد داشت. هم اكنون ۱۶ هزار و ۱۳۹ تيم امداد و نجات 
درحال فعاليت در منطقه هس��تند. به گزارش آناتولي، 
مع��اون رييس جمهور تركيه توضي��ح داد: در مجموع 
۶۰ هزار و ۲۱۸ نفر از ارگان هاي مختلف دولتي به طور 
رس��مي در مناطق آس��يب ديده از زلزله حضور دارند و 
درحال فعاليت هستند. از سوي ديگر ۴۷۹۴ دستگاه انواع 
ماشين ساختماني و ۳۲۵۱ نيروي امداد و نجات اعزامي 
از كش��ورهاي خارجي نيز مشغول عمليات نجات افراد 

محصور در زير آوار هستند. حدود ۲۴۰۰ نيروي امداد و 
نجات از كشورهاي خارجي و ۱۵۰۰ نيروي امداد و نجات 
نيز از داخل كشور به مناطق زلزله زده اعزام خواهند شد.

   نوزاد تازه متولد شده سوري از زير آوار
 زنده بيرون آورده شد 

فعالان محلي گزارش دادند كه در ش��هر حلب سوريه، 
يك مادر باردار فرزندش را در زي��ر آوار به دنيا آورده اما 
خودش قبل از رسيدن نيروهاي امدادي جان باخته است. 
خويشاوندان اين خانواده در حالي كه به دنبال يافتن افراد 
زير آوار بودند متوجه صداي اين نوزاد مي شوند. در زمان 
پيدا شدن اين دختر هنوز بند نافش به مادرش بسته بوده 
است. با ادامه جست وجو براي يافتن ساير اعضاي اين 
خانواده مشخص مي شود كه تمامي آنها از جمله پدر و 
مادر و چهار برادر و خواهر وي در زير آوار كشته شده اند. به 
گزارش يورونيوز، اين نوزاد هم اكنون در بيمارستان است.

   مسابقه با زمان در هواي زيرصفر
 در مناطق زلزله زده تركيه و سوريه

در پي س��رماي ش��ديد هوا و كندي عمليات نجات، 
نگراني ها براي جان افرادي كه هنوز در تركيه و سوريه 
زير آوار هستند، افزايش پيدا كرده است. اين در حالي 
است كه امدادگران هنوز نتوانسته اند به تمامي مناطق 

زلزله زده در اين دو كشور دسترسي پيدا كنند.

    خطر سرمازدگي  در كمين زيرآوارماندگان
به گزارش يورونيوز، يك جبهه هواي س��رد و مرطوب در 
منطقه دماي هوا را به شدت كاهش داده است. پيش بيني 
مي شود طي روزهاي آتي دما در بخش هاي زلزله زده تركيه 
و سوريه به چندين درجه زير صفر كاهش يابد و بارش باران 
و برف ادامه داشته باشد؛ وضعيتي كه زنده ماندگان در 

زير آوار را در خطر سرمازدگي قرار مي دهد.

تعداد	كشته	شدگان	زلزله	تركيه	و	سوريه	از	مرز	۱۰هزار	نفر	گذشت
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

چه اندازه آرمان هاي 
اقتصادي انقلاب محقق 

شده اند؟
 با مشكلات عديده اي مواجه هستند. در واقع كشور در 
حوزه عدالت اجتماعي نه تنها توفيقي نداشته، بلكه در 
بسياري از حوزه ها وضع مان بدتر نيز شده است. لازم 
به ذكر است كه به رغم پيامدهاي اين سياست هاي 
نئوليبرالي در اقتصادي كش��ور، هنوز فرصت براي 
اص��لاح اقتصادي وجود دارد. ش��رط نخس��ت اين 
اصلاحات، پذيرش اين معناست كه سياست هايي 
كه طي سه دهه گذشته اعمال شده اند، اصلي ترين 
مسبب و مس��وول بحران كنوني در كشور هستند. 
بنابراين اگر مسوولان كشور اين واقعيت ها را بپذيرند 
مي توان گام هاي بعدي را براي بهبود اوضاع برداشت. 
مسوولان، سياستگذاران و تصميم سازان كشور بايد 
قبول كنند، مسير را به اش��تباه طي كرده اند و براي 
اصلاح وضع موجود بايد سياس��ت هاي اصلاحي در 
حوزه هاي اقتصادي را در دستور كار قرار بدهند. در غير 
اين صورت اوضاع اقتصادي همچنان وخيم تر خواهد 
شد و كلاف سردرگم مشكلات مردم پيچيده تر از قبل 
مي شوند. بنابراين آگاهي مسوولان از وضع موجود و 
بحران هاي ايجاد شده در كشور يكي از شاه كليدهاي 
مهم براي حل مشكلات و عبور از چالش هاي پيش رو 
در كشور است. ۴۴سال از انقلاب گذشته است و به نظر 
مي رسد ديگر وقت آن رسيده باشد كه نگاهي به مسير 
طي شده و راه رفته بيندازيم. اشكالات را در راهبردها و 
سياست هاي كلان اصلاح كنيم و زمينه را براي بهبود 
زندگي مردمي فراهم كنيم كه ۴۴ سال قبل با هدف 
بهره مندي از زندگي بهتر، انقلاب بزرگي را بر پا كردند.

متهم اصلي مشكلات اقتصادي
 تا زماني كه قوانين ايران را نپذيرند اجازه فعاليت به آنها 
داده نمي شود. دنيايي كه زمان مهم ترين عامل پيشرفت 
كشورها در دستيابي به تكنولوژي است ما همچنان دور 
خودمان مي چرخيم و در خواب خرگوشي قرار داريم. 
از دست دادن زمان خودش بزرگ ترين عقب ماندگي 
براي كش��ور اس��ت. تمام اقتصاد ما و اصناف و صنايع 
سال هاست معطل تحريم و بازشدن فضاي سياسي و 
اقتصادي هستند و عملا چيزي تا نابودي كامل صنايع 
نمانده است. نيروي كار جوان و تحصيلكرده هم در حال 
خروج از كشور و مهاجرت هستند و صبر بسياري از مردم 
به سرآمده و مانند كشورهاي جنگ زده به كشورهاي 
همسايه مهاجرت كرده اند. اين رخوت و معطل ماندن 
به همه س��طوح مديريتي اقتصاد كشور هم رسيده و 
براي كوچك ترين حركت اقتصادي بايد يك كمپين 
تشكيل بدهيم. بنابراين مردم بايد بدانند در اين اقتصاد 
بايد بر روي پاهاي خ��ود تكيه كنند و اميدي به نظام 
تصميم سازي ها نداشته باشند. در غير اين صورت بايد 
هر از گاهي منتظر تكانه هاي زيانبار باشند و خسارت را 
تجربه كنند.براي فرار از خسارت بايد بيشتر از هر عامل 

ديگري آگاهي ها را افزايش داد.

كرونا	جان	۳		نفر	را	گرفت
مركز روابط عمومي وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد: 
سه نفر از بيماران كوويد۱۹ در كشور 
جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان اي��ن بيماري، به ۱۴۴ 
هزار و۷۷۱ نفر رس��يد. همچنين بر 
اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 
۱۱۹ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ 

در كشور شناسايي و ۴۹ نفر از آنها بستري شدند. 
مجموع بيماران كوويد۱۹ در كشور به ۷ ميليون 
و ۵۶۵ هزار و ۱۴۴ نفر رسيد. تاكنون ۷ ميليون 

۳۳۷ ه��زار و ۹۹۶ نف��ر از بيماران، 
بهبود يافته يا از بيمارستانها ترخيص 
شده اند. ۲۲۲ نفر از بيماران مبتلا به 
كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي 
ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار 
دارند. تاكنون ۵۵ ميليون و ۹۵ هزار 
و ۹۶۰ آزمايش تشخيص كوويد۱۹ 
در كشور انجام ش��ده است. در حال 
حاضر صفر شهرستان وضعيت قرمز، ۲ شهر در 
وضعي��ت نارنجي، ۱۰۵ ش��هر در وضعيت زرد و 

۳۴۱ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.

اجبار	زنان	به	ازدواج	و	طلاق	جرم	انگاري	مي	شود
عضو كميسيون اجتماعي مجلس با 
اش��اره به جرم انگاري اجبار زنان به 
ازدواج و طلاق بر اساس لايحه ارتقاي 
امنيت زنان گفت: مجازات مرتكبين 
جرم عليه زنان تش��ديد مي ش��ود. 
مجي��د انصاري درب��اره ويژگي هاي 
اين لايحه گف��ت: جرم انگاري اجبار 
زن��ان ب��ه ازدواج و طلاق، تش��ديد 

مجازات مرتكبي��ن جرم عليه زن��ان و مجازات 
زوجي كه علم به ازدواج اجباري زن با خود دارد 
همچنين مجازات ش��وهري كه همسر خود را از 
 خانه اخ��راج يا مانع ورودش به خانواده ش��ود از 
نوآوري هاي حقوقي و قضايي اين لايحه اس��ت. 
انصاري با اشاره اينكه اين لايحه ۵۱ ماده دارد و به 
صورت يك فوريتي به هيات رييسه ارايه مي شود، 
گفت: درخواس��ت پيش��نهاد رابطه نامشروع با 

زن و تش��ديد مج��ازات اين جرم در 
محيط هاي كاري در نظر گرفته شده 
اس��ت. او گفت: جرم انگاري ارس��ال 
بدون رضايت پي��ام، تصوير، نماد يا 
محتواي مستهجن و مبتذل به زنان 
و تش��ديد مج��ازات مرتكبين جرم 
عليه زنان كم توان ذهني و جسمي از 
ديگر مواد اين لايحه است. سخنگوي 
كميس��يون اجتماعي مجلس خاطرنشان كرد: 
وعده ازدواج با پيش��نهاد طلاق به زن متأهل نيز 
در اين لايحه جرم انگاري شده و براي فراري دادن 
زن از محل سكونت خود با اكراه تهديد، يا فريب 
نيز مجازات در نظر گرفته ش��ده اس��ت. انصاري 
بيان داشت: تشديد مجازات هر كس كه مرتكب 
قتل عمد زني ش��ود و به هر علت قصاص نشود از 

ديگر ماده هاي اين لايحه است.

ضرورت	جذب	۱۵	هزار	پزشك	خانواده
معاون بهداش��ت وزارت بهداش��ت، 
درمان و آموزش پزش��كي گفت: در 
حال حاضر ۶ هزار پزش��ك خانواده 
وجود دارد و نياز ما ۲۱ هزار پزش��ك 
خانواده اس��ت كه باي��د براي جذب 
۱۵ هزار پزش��ك جديد اقدام كنيم. 
حسين فرشيدي افزود: اجراي برنامه 
پزشك از مهم ترين اقدامات در نظام 

س��لامت است كه به زودي در ش��هرها عملياتي 
مي ش��ود. او ادامه داد: ۱۳۱ هزار نيروي انساني 
كه در حوزه بهداش��ت خدم��ات ارايه مي دهند 
كه بخش��ي از اين نيروها به شكل خريد خدمت 
هس��تند كه بايد براي جذب آنه��ا تلاش كنيم. 
فرشيدي تصريح كرد: در برنامه پزشك خانواده 
ارايه خدمات اس��تاندارد، پيش��گيري و كاهش 
بار مالي بيماران و پرداخ��ت از جيب مردم بايد 
محقق ش��ود، با ارايه اي��ن طرح ك��ه اكنون در 

حال برنامه ريزي و تامين بودجه آن 
هس��تيم، اميدوارم بتوانيم به زودي 
اجراي آن را سراسري كنيم و انقلاب 
جديدي در حوزه س��لامت كش��ور 
است. او تصريح كرد: واكسيناسيون 
يكي از اهرم هاي كنترل بيماري هاي 
واگي��ر در دنياس��ت و ما توانس��تيم 
بسياري از بيماري ها مانند سرخك، 
سل، فلج اطفال و غيره را با واكسن كنترل كنيم 
و اكنون ب��ا افتخار مي گوييم كه در كش��ور فلج 
اطفال نداريم. البته انجام اين اقدامات كار آساني 
نيست. برخي كش��ورهاي اطراف ما، هنوز ابتلا 
به فلج اطفال دارند. در مناطق مشكوك به ويژه 
نزديك مرز كه با كش��ورهاي ديگر تردد داريم، 
هر سال واكسن در استان هايي مانند سيستان و 
بلوچستان، بخش��ي از هرمزگان و كرمان تزريق 

مي كنيم.

موج	مهاجرت	كادر	درمان؛	از	پرستار	تا	جراح	قلب

ماهانه	2۰۰	پرستار	از	كشور	مي	روند
حضور در صف براي عمل جراحي

گليماندگار|
 اين روزها همه چيز دست به دست همه 
داده تا بس��ياري از ما روزهاي تلخي را 
تجربه كنيم، روزهايي كه شايد تحمل سختي آن براي 
هر انساني خارج از تصور باشد، اما مي گذرد، هميشه 
اينطور بوده كه تمام س��ختي ها و چالش ها بالاخره 
آس��ايش و آرامش را به ارمغ��ان آورده اند، اما برخي 
اتفاق ها با گذشت زمان بيش��تر از قبل روي سخت 
زندگي را به ما نشان مي دهند. شايد زلزله تمام شود، 
بازماندگان اين اتفاق تل��خ بالاخره به زندگي عادي 
بازگردند، خانه ها دوباره ساخته شود و روزها و شب ها 
دوباره در مدار باش��ند، اما وقتي پاي درمان به ميان 
مي آيد با توجه به شرايط موجود چندان هم نمي توان 
به آينده روش��ن امي��دوار بود. اينكه مدت هاس��ت 
پزشكان و پرس��تاران رو به سوي مهاجرت آورده اند 
و هر ماه تعدادي از آنها به اميد زندگي بهتر كشور را 
ترك مي كنند تنها يك پيغام مي تواند داشته باشد، 
روزهاي سختي براي حوزه بهداشت و درمان كشور 
در پيش است. روزهايي كه اگر مشكلات دارويي را 
هم به آن اضافه كنيم قطعا مي تواند به يك ابربحران 
تبديل ش��ود. بي توجهي به خواس��ت پرس��تاران و 
پزش��كان، بي توجهي به تلاش هايي ك��ه آنها براي 
درمان بيماران به خص��وص در دوران پاندمي كرونا 
انجام داده اند همه و همه باعث شده تا ديگر اميدي به 
بهبود آينده نباشد و رفتن را به ماندن ترجيح بدهند. 

   مهاجرت ماهانه 200 پرستار از كشور
اين رقم اصلا كوچك و غيرقابل اعتنا نيست، اين رقم 
مي تواند در آين��ده اي نزديك به بحراني بزرگ براي 
بيمارستان ها تبديل شود، وقتي كادر درمان به تعداد 
كافي در بيمارس��تان حضور نداشته باشند، كيفيت 
خدمات ارايه ش��ده به بيماران به شكل چشمگيري 
كاهش پيدا مي كند.  محمد ش��ريفي مقدم دبيركل 
خانه پرستار با بيان اين مطلب به »تعادل« مي گويد: 
نمي تواني��م در برابر اين موضوع بي تفاوت باش��يم. 
سال هاس��ت كه ت��لاش مي كنيم تا ح��ق و حقوق 

پرس��تاران را به آنها باز گردانيم. سال هاس��ت كه با 
مس��وولان حوزه بهداشت و درمان در حال چانه زني 
هس��تيم اما هر بار به دلايلي نا معلوم اجرايي شدن 
قانون تعرفه گذاري خدمات پرستاري به تعويق افتاده 
يا به صورت دست و پا شكسته اجرايي شده است.  او 
مي افزايد: وقتي ش��رايط زندگي براي پرستاران در 
كشورهايي مانند آلمان، كانادا، استراليا و... بسيار بهتر 
از ايران است، آنها هم ترجيح مي دهند به اين كشورها 
بروند، در تمام دنيا تفاوت حقوق پزشكان ۱/۵ تا ۳ برابر 
بيشتر از پزشكان است اما در ايران نهايت حقوقي كه 
يك پرستار دريافت مي كند ۱۲ ميليون تومان است 
اما حقوق پزش��ك ده ها ميليون تومان مي شود. ۱۲ 
ميليون تومان يعني ۳۰۰ دلار در ماه كه البته اغلب 
پرستاران زير اين مبلغ دريافتي دارند.  دبيركل خانه 
پرستار تاكيد مي كند: با اين حقوق حتي زير خط فقر 
هم نمي توان زندگي كرد، اغلب پرس��تاران هم بايد 
مشكلات معيشتي داشته باشند و هم اينكه از امنيت 
شغلي لازم برخوردار نباشند و اين مساله به مهاجرت 
آنها دامن مي زند. ما نمي توانيم مانع رفتن آنها شويم 
وقتي مي دانيم زندگي بهتري در انتظارش��ان است. 
زندگي كردن با وع��ده و وعيد امكان ندارد، در حالي 
كه تورم هر روز رو به افزايش است نمي توانيم انتظار 
داشته باش��يم كه پرس��تاران با مشكلات معيشتي 
دست و پنجه نرم كنند و از طرف ديگر خدمات عالي 
به بيماران در بيمارس��تان ها ارايه دهند، در واقع اين 
بي توجهي ها به قيمت جان بيماران هم تمام مي شود. 

اما مسوولان به اين مساله توجه نمي كنند.

   پزشكان هم مي روند
خس��رو علي��زاده، پزش��ك و متخصص قل��ب نيز 
درباره آمار بالاي مهاجرت پزش��كان طي سال هاي 
اخير به »تعادل« مي گويد: متاس��فانه مهاجرت در 
بي��ن متخصصان قلب و كودكان بس��يار بيش��تر از 
تخصص هاي ديگر اس��ت و اگر اي��ن روند به همين 
شكل ادامه پيدا كند طي سال هاي آتي با مشكلات 
جدي در اين زمينه مواجه خواهيم ش��د. او در پاسخ 

به اين سوال كه دلايل مهاجرت پزشكان چه چيزي 
مي تواند باشد، مي افزايد: دلايل متعددي دارد، عموما 
ما وقتي از مهاجرت پزشكان سخن مي گوييم عده اي 
بر اين باورند كه پزشكان درآمد بالايي دارند چرا بايد به 
خاطر پول بيشتر به كشورهاي ديگر مهاجرت كنند، 
اما مس��اله فقط درآمد نيست، هر چند كه اين روزها 
معيشت هم حتي براي پزشكان به يك دغدغه تبديل 
شده است اما وقتي شما در جامعه اي زندگي مي كني 
كه يك خبر مي تواند كل نظام پزش��كي كشور را زير 
س��وال ببرد، وقتي مردم را نسبت به پزشكان بدبين 
مي كنند وقتي الگوهاي رفتاري اشتباه در جامعه رونق 
مي گيرد خيلي از پزشكان يا ترجيح مي دهند ديگر به 
كار طبابت ادامه ندهن��د يا براي ادامه كار به خارج از 
كشور مهاجرت كنند. اين متخصص قلب مي گويد: 
در مورد مس��اله كارتخوان هاي مطب پزشكان چه 
هجمه اي به راه افتاد، پزشكان را متهم به فرار مالياتي 
كردند، در حالي كه نتوانستند اين اتهام را ثابت كنند، 
چنين برخوردهايي باعث مي شود تا مردم نسبت به 
جامعه پزشكي بدبين بشوند و رفتارهايي را از خود بروز 

بدهند كه براي پزشكان مناسب نباشد.

   سال ها زحمت با يك خبر از بين مي رود
عليزاده در بخش ديگري از سخنانش مي گويد: فردي 
را در نظر بگيريد كه بهترين سال هاي عمرش يعني 
جواني خود را صرف مطالعه و تحقيق و درس خواندن 
كرده تا بتواند به فردي مفيد براي جامعه تبديل شود، 
او تخصص مي گيرد، در هر زمينه اي قلب، خون و... 
حال اين فرد كه بايد نتيجه زحمات خود را ببيند با 
درج يك خبر در ديد عموم جامعه تبديل مي شود به 
يك انس��ان كه تنها به منافع شخصي فكر مي كند و 
به دنبال پول است. اين نگاه جامعه بسيار آزار دهنده 
اس��ت. ش��ايد برخي افراد اينگونه باشند اما تعميم 
دادن اين مساله به كل جامعه پزشكي دردناك است.

   بحران سلامت شوخي بردار نيست
اين متخصص قلب در پايان به مساله بحران سلامت 

در كشور اش��اره مي كند و مي گويد: اگر بخواهيم با 
همين روي��ه ادامه بدهيم بح��ران بزرگي در حوزه 
سلامت به وجود خواهد آمد كه اصلا شوخي بردار 
نيست. بايد وزارت بهداشت و درمان اين مساله را به 
روشني براي دولتمردان بازگو كند، كوچ پزشكان و 
پرستاران ضربه جبران ناپذيري بر بدنه سلامت وارد 
مي كند و اين مساله مي تواند جان افراد زيادي را به 

خطر بيندازد. 

   منتظر صف هاي طولاني 
براي عمل قلب باشيد

از س��وي ديگر رييس انجمن علم��ي جراحان قلب 
ايران به خبرآنلاين گفت: در حال حاضر ما ۲۳۰ الي 
۲۴۰ ج��راح قلب داريم اما پيش بيني مي كنم كه در 
س��ال ۱۴۰۷ يا ۱۴۰۸ اين بحران خودش را بيشتر 
نشان دهد به طوري كه صف هاي بسيار طولاني براي 
نوبت عمل خواهيم داش��ت يا مراجع��ه بيماران، به 
كشورهاي خارجي ايجاد مي شود. در رشته جراحي 
قلب بيش از بيست جراح در ده ساله اخير مهاجرت 
كردند كه همگي جزو جراحان قلب برجسته كشور 
بودند مطمئناً اين روند ادامه خواهد داشت و با توجه 
به عدم استقبال از اين رشته، چند سال ديگر ممكن 
است مجبور به اعزام بيماران به خارج از كشور شويم 

يا نوبت هاي انتظار چندساله براي انجام جراحي قلب 
ايجاد خواهد ش��د. محمدرضا ميرزا آقايان در مورد 
دلايل مهاجرت پزشكان و كادر درمان افزود: در مورد 
مساله مهاجرت پزشكان و كادر درمان عوامل متعددي 
دخيل هستند كه معمولًا چند عامل دست به دست 
هم داده و اين گروه را كه ظاهراً بايد از شرايط خوبي 
هم برخوردار باش��ند وادار به مهاجرت مي كند. اين 
عوامل مي تواند؛ جامعه دوقطبي، تحميل يك سبك 
خاص از زندگي به همه، بي عدالتي، بي ثباتي جامعه و 
شرايط اقتصادي بد و بحراني و... باشند. در هر كشوري 
براي خدمات پزشكي عددي بر اساس بهاي تمام شده 
 خدمت، تعريف ش��ده اما متأس��فانه ب��ه علت تورم 
لجام  گسيخته، بهاي تمام  شده خدمت در كشور ما 
مدام افزايش مي يابد؛ از طرفي ديگر آنچه سيس��تم  
درماني كش��ور ب��ه خدمات خدمتگ��زاران خودش 
)پرستار، پزش��ك و كادر درمان( پرداخت مي كند با 
بهاي تمام شده واقعي، تفاوت بس��يار زيادي دارد و 
هميشه از تورم عقب است. سال هاست كه اين تفاوت 
بهاي واقعي خدمت با بهاي خريداري ش��ده توسط 
سيستم درماني انباشته شده و به شرايطي رسيديم 
كه موج مهاجرت كادر درمان و تعطيلي مطب ها شروع 
ش��ده كه عاقبت آن س��قوط كيفيت درمان خواهد 
بود، تداوم شرايط كنوني باعث افت كيفيت و كميت 

امور درماني نمي شود، بلكه باعث سقوط كيفيت كار 
پزشكي مي شود كه بس��يار بدتر است و مي تواند به 
مرحله اي برسد كه قابل جبران نباشد. اين اختلاف 
بهاي تمام ش��ده خدمات و بهاي خريداري خدمات 
توسط بيمه ها و سازمان هاي درماني، عامل وضعيت 
بحران چندساله اخير اس��ت، ماهانه ده ها پرستار از 
كشور مهاجرت مي كنند، پزشكان هم همين طور، اين 
افراد ذخاير كادر درمان هستند كه از دست مي دهيم و 

اين مهاجرت ها قابل جبران نيست.
او با اش��اره به بحران در خصوص رشته جراحي قلب 
گفت: ما در اين رشته يك بحران اساسي داريم چون 
۱۰ سال است كه متقاضيان رشته جراحي قلب خيلي 
كم شدند و عمده دليل آن هم به خاطر ارزش گذاري 
غلط و نامناسب است، جراحي قلب كار پراسترسي 
است و مشكلات زياد و پيچيده اي دارد و غالباً عمل ها 
طولاني هستند، از طرف ديگر براي اينكه جراح قلب 
شويد پس از طي دوره پزشكي، حدوداً ده سال ديگر 
بايد در دانش��گاه بمانيد و بعد از يك ماراتون طولاني 
وقتي كه حدوداً به چهل سالگي رسيديد تازه متبحر 
و وارد عرصه خدمت مي شويد و تازه متوجه مي شويد 
كه سيستم ارزش گذاري خدمات به اندازه كافي متوجه 
خدمات شما نيس��ت و شرايط طوري است كه بعضاً 
به جراحي عمومي و كارهاي زيبايي روي مي آورند. 
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